
از  رییس جمهوری، بهره گیری همه مردم و مسئولان 
فرصت ها و گشایش های پس از برجام را برای پیشبرد اهداف 
متعالی نظام جمهوری اسلامی ایران ضروری خواند و تصریح 
کرد: مردم پیش از برجام هر روز با تحریم جدید مواجه 
بودند اما اکنون و بعد از برجام، هر روز یک گشایش در امور 

حاصل می شود که این جای شکرگزاری دارد. حجت الاسلام 
و المسلمین دکتر حسن روحانی که شامگاه چهارشنبه در 
دیدار اعضای شوراهای عالی کشور سخن می گفت، با تاکید 
بر ضرورت بهره گیری از فرصت ماه مبارک رمضان بویژه در 

فضای پسابرجام، اظهار کرد: باید همه تلاش ها ...
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عراقچی:

کاسبان تحریم نمی خواهند برجام به نتیجه برسد

چه مساله ای در دستور کار تهران - برلین قراردارد؟

سفر قریب الوقوع ظریف به آلمان

صف آرایی سیاسیون چپ و راست مقابل سندسازی بی بی سی علیه امام )ره( 

طوفان  انگلیسی 
در فنجان

تولیت آستان مقدس حضرت معصومه )س( ابقا شد 

رییس جمهوری در جمع اعضای شوراهای عالی کشور:

گشایش های پس از برجام 
نیاز به شکرگزاری دارد

مجلس دهم درحالی از هشتم خرداد ماه زنگ آغازش را 
به صدا درآورد که دیگر اصولگرایان یکه سوار میدان خانه 
ملت نیستند و اصلاح طلبان هم در رقابتی نزدیک موفق به 

فرستادن گزینه های خود به بهارستان شدند.
همین حضور موازی و پایاپای دو جریان است که پیش 
بینی معادلات و جهت حرکتی مجلس دهم را تا حدودی 
سخت و مبهم کرده است. اولین گام این رقابت پایاپی در 
انتخابات هیات رییسه مجلس رقم خورد، رقابتی که سبب 
شب بعد از 12 سال بازهم اصلاح طلبان پایشان به کرسی های 
هیات رییسه باز شود، هرچند در نهایت این اصولگرایان بودند 

که با چند صندلی اختلاف بر رقیب دیرینه پیروز شدند.
اما پیروزی اصولگرایان در انتخابات هیات رییسه مجلس 
شاید بیش از آنکه نتیجه اکثریت بودن این جریان در پارلمان 
باشد نتیجه هم نشینی و همراهی بود که هر دو طیف اعتدالی 
و تندرو در جریان انتخابات هیات رییسه داشتند. دورهم 
نشستنی که به ابتکار علی لاریجانی رییس مجلس اصولگرای 

دهم با یک شرط مهم یعنی »فراگیر« بودن پا گرفت...

 عضو هیات رئیسه فراکسیون امید با بیان اینکه مجلس 
دهم وکیل الدوله نیست گفت: انقلابی بودن شرایط ثابت و 
متغیری دارد قطعا از انقلابیون این زمان توقع نیست کارهای 
انقلابیون دهه 50 را انجام دهند. الیاس حضرتی در مورد 
فرمایشات اخیر رهبری مبنی بر لزوم انقلابی بودن مجلس 
دهم گفت: شاخصه های مجلس انقلابی این است که متناسب 
با شرایط زمان و مکان ویژگی ها و شاخصه های انقلابی 
بودن را تعریف کنیم ویژگی های انقلابی بودن شرایط ثابت 
و متغیری دارد قطعا از انقلابیون این زمان توقع نیست که 
کارهایی را که انقلابیون سال 5۸ انجام می دادند انجام دهند. 
نماینده مردم تهران ادامه اداد: اصولی مثل ساده زیستی، پاک 

بودن و دید کلان انقلابی ...

ماجرای سهم خواهی پایداری ها از فراکسیون »ولایت« :

ضدحمله 
اصولگرایان 

اعتدالی

الیاس حضرتی:

مجلس دهم 
وکیل الدوله نیست

2

7

2

2

روزنامه صبح ایران

رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام با ابزار تأسف از تشدید اختلافات و برخی 
بداخلاقی های سیاسی گفت: برای برخی رسانه ها، هدف »بدنام کردن مخالفین« وسیله 
را توجیه می کند. آیت الله هاشمی رفسنجانی در دیدار جمعی از مجمع ادواری وزرا با 
تبریک ماه مبارک رمضان، اصل تفکر تشکیل اینگونه مجامع را برای تبادل تجربیات، 
بسیار مفید و ارزنده خواند. رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام، با گرامیداشت یاد و 
خاطره درگذشتگان این مجمع بویژه  مرحوم دکتر حسن حبیبی، بر ضرورت استفاده 
از امکانات و تفکرات جمعی، برای حل مشکلات کشور تأکید کرد  و گفت: شما افراد 
با تجربه ای هستید که در مقاطع مختلف مسئولیت های مهمی در بخش های مختلف 

اجرایی کشور داشته و بعضاً دارید و لازم است در برگزاری این جلسات برنامه 
داشته و راهکارهای عملی برای حل مشکلات ارائه دهید. این عضو مجلس 
خبرگان رهبری، روزه را از نعمت های بزرگ الهی برای بندگانش دانست و گفت: 

روزه را می توان یکی از ارکان اصی سایر ادیان به شمار آورد زیرا در تمام ادیان 
الهی و بشری روزه به روش های مختلف وجود دارد. هاشمی رفسنجانی گفت: 

روزه فرد را برای اجرای یک فرمان الهی آماده می سازد که با عبادت های 
ویژه آغاز و به انفاق، تهذیب نفس و خودسازی انسان ها منتهی 

می شود و فرد می تواند با توشه معنوی این ماه ...

هاشمی رفسنجانی: برای برخی رسانه ها، هدف »بدنام کردن مخالفین« وسیله را توجیه می کند

ابراز تاسف آیت الله از تشدید بداخلاقی های سیاسی

8
2

انتصاب به جاو به حق جنابعالی را به سمت 
مدیر عامل سازمان اتوبوسرانی قم و حومه 

که نشان از شایسته سالاری در مدیریت شهری قم می باشد، 
تبریک عرض می نمائیم.

برادر بزرگوار 
جناب آقای حاج حسین مومنی موحد

حسین فولادین

پیام  تبریک

باید در خط مستقیم اعتدال حرکت کنیم
آیت الله مکارم شیرازی:

افراطی گری خسارت های زیادی به جامعه تحمیل کرده است

7

2

سازمان توسعه و عمران قم در نظر دارد با رعایت آیین نامه معاملاتی شهرداری قم از طریق 
برگزاری مناقصه عمومی دو مرحله ای نسبت به تأمین نیروی انسانی مورد نیاز خود تا سقف 
75 نفر از طریق شرکت های واجد صلاحیت لازم با مشخصات و شرایط کلی زیر اقدام نماید . 
مبلغ برآورد : 4,031 2۸,036,33 ریال. مدت انجام کار : 12 ماه . صلاحیت لازم : اشخاص حقوقی 
دارای تجربه و سوابق مورد تایید کارفرما. مبلغ تضمین شرکت درمناقصه: 1,140,۸16,700 ریال 
به صورت ضمانت نامه بانکی ، مطالبات تایید شده ، اوراق مشارکت و یا واریز وجه نقد به  شماره 

حساب سپرده10062202۸۸  بانك شهر بنام سازمان توسعه و عمران قم. 
نحوه پرداخت: نقد. مدت و محل خرید  اسناد: شنبه 95/03/22 لغایت دو شنبه 95/03/31 

، امور پیمانهای سازمان.
مدت و محل تحویل اسناد : شنبه 95/03/22 لغایت دوشنبه مورخ 95/03/31 پایان وقت 

اداری، دبیرخانه سازمان .
زمان بازگشایی: سه شنبه مورخ 95/04/01 ساعت 10 ، سالن جلسات سازمان توسعه و عمران 

قم .
هزینه خرید اسناد: مبلغ 2,000,000ریال به شماره حساب 1006761۸44 نزد بانك شهر بنام 
سازمان توسعه و عمران قم. هزینه درج آگهی ها در روزنامه ها به عهده برنده مناقصه بوده و 

سازمان توسعه و عمران قم در رد یا قبول کلیه پیشنهاد ها مختار می باشد.
متقاضیان می توانند جهت دریافت اسناد مناقصه و یا دریافت اطلاعات تکمیلی به مدیریت 
امور پیمان های سازمان به آدرس قم خیابان معلم مجتمع ناشران طبقه پنجم مراجعه و یا با 

شماره تلفن های 37۸40660 - 37۸40661-025 داخلی 2۸0 تماس حاصل فرمایند.

مناقصه  عمومی  
تأمین نیروی انسانی

روابط عمومی سازمان توسعه و عمران قم

آگهی مناقصه )نوبت  دوم(

2
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آیت الله مکارم شیرازی:

باید در خط مستقیم اعتدال حرکت کنیم
آیت الله مکارم شیرازی با تاکید بر اینکه افراط سبب تخریب می شود، گفت: از افراط 

گری گرفتار خسارت های زیادی شدیم که هنوز هم ادامه دارد.
این مرجع تقلید شامگاه پنجشنبه در سومین برنامه سخنرانی که از شبکه دوم سیما 
پخش شد، با اشاره به اینکه موضوع بحث ما دعای بیستم صحیفه سجادیه با عنوان »مکارم 
الاخلاق« است، اظهار داشت: تمام فضایل اخلاقی به یقین در این دعا وجود دارد و اگر 

کسی بتواند به آن عمل کند، برای کسب اخلاق نیاز به مطلب دیگری نخواهد داشت.
وی تصریح کرد: این دعا 30 فصل دارد که 17 فصل آن را در سال های گذشته به 
طور مختصر تفسیر شدند. وی در تفسیر فصل هجدهم دعای بیستم صحیفه سجادیه، 
ابراز داشت: امام سجاد )ع( در این فصل شش مطلب را از خداوند تقاضا می کند که همه 
این درخواست ها برای ما پیام دارد. این مرجع تقلید افزود: امام سجاد )ع( همه فصل ها 
را با صلوات آغاز کرده اند چرا که براساس روایات هردعایی که با صلوات آغاز شود، مورد 
استجابت قرار می گیرد. آیت الله مکارم شیرازی با اشاره به اینکه امام سجاد )ع( از خداوند 
تقاضا می کند که ایشان را از »اقتصاد« بهره مند نماید، گفت: کلمه اقتصاد در فارسی به 
معنای تجارت و فعالیت های مالی است اما در زبان عربی به مفهوم میانه روی و دوری از 
افراط و تفریط می باشد. وی افزود: نخستین نکته از دعا این است که امام سجاد )ع( از 
خداوند تقاضا می کند که توفیق دهد از افراط و تفریط در کارها پرهیز شود. معظم له با بیان 
اینکه افراط و تفریط بلای بزرگی در جوامع انسانی است، گفت: این مسئله در زندگی فردی 
و اجتماعی افراد زیادی وجود دارد. این مرجع تقلید با تاکید بر اینکه افراط سبب تخریب 
می شود، ابراز داشت: واقعا در زندگی فردی و اجتماعی از افراط گری گرفتار خسارت های 
زیادی شدیم که هنوز هم ادامه دارد؛ بنده نمی خواهم وارد جزئیات شوم اما از افراط گری 
خسارت هایی وارد شده است که هنوز هم ادامه دارد. آیت الله مکارم شیرازی همچنین بر 
نهی از تفریط تاکید کردند و افزود: بلای تفریط سبب می شود که دشمن خیال کند ما 
تسلیم شدیم و هرکاری دلش می خواهد انجام دهد و از ما بخواهد اسرائیل را به رسمیت 
بشناسیم و در خصوص عرصه دفاعی ما نیز مسائل نامربوط مطرح کند. ایشان تصریح کرد: 
در صورتی که تفریط شود، دشمن طمع می کند و می خواهد بر همه امور ما تسلط یابد.

وی بار دیگر بر لزوم نهی از افراط و تفریط در زندگی تاکید کردند و افزودن: باید در 
خط مستقیم اعتدال حرکت کنیم؛ در زندگی فردی اگر در خط اعتدال حرکت کنیم هیچ  
ناراحتی و ناآرامی بوجود نمی آید؛ ناراحتی ها همواره از تندروی و کندروی است. این مرجع 
تقلید همچنین بر لزوم حرکت خانواده های ایرانی در مسیر اعتدال در زندگی شخصی 
تاکید کردند و گفت: اگر زن و شوهر در خط اعتدال حرکت کنند، مشاجره پیش نمی آید 
که پرونده های دادگستری و آمار طلاق افزایش پیدا کند؛ متاسفانه دائم به ما از افزایش 
آمار طلاق می گویند. آیت الله مکارم شیرازی افزود: در صورتی که در مسائل سیاسی و 
اجتماعی نیز در خط اعتدال حرکت کنیم، شاهد پیشرفت خواهیم بود. وی همچنین به 
تعدادی از آیات قرآن کریم که بر مسئله اعتدال تاکید دارد اشاره کردند و گفت: خداوند در 
آیه 110 سوره اسراء به پیامبر می فرماید »نمازت را زیاد بلند یا آهسته مخوان و در میان 
این دو راهی )معتدل( انتخاب کن«. معظم له به آیه 29 سوره اسراء نیز اشاره داشتند و 
افزود: در این آیه نیز خداوند به نبی مکرم اسلام می فرماید »نه بخل بورز و دست خود را 
به گردن ببند و نه آنچنان گشاده دستی نما که خودت تهی دست و ملامت زده شوی«؛ 
این مطلب کنایه از این دارد که در هنگام انفاق کردن نه سخت گیری شود که کمک به 
دیگران صورت نگیرد و نه به گونه ای انفاق شود که زندگی انسان متلاشی شود. این مرجع 
تقلید با اشاره به آیات پایانی سوره فرقان که به بیان صفات دوازده گانه بندگان خاص خدا 
می پردازد، گفتند: یکی از صفات بندگان خاص خداوند این است که در هنگام انفاق نه 
اسراف می کنند که خانواده خود دچار مشکل شوند و نه تنگ نظری می کنند که هیچ 
کمکی صورت نگیرد. این مفسر برجسته قرآن کریم در پایان با بیان اینکه همه آیات قرآن، 
انسان را به حرکت در مسیر اعتدال توصیه می کند، خاطرنشان کردند: در تمام زندگی 

خط اعتدال را رها نکنیم.

آیت الله موحدی کرمانی:

چند صدایی دشمن را امیدوار می کند
خطیب نماز جمعه این هفته تهران با بیان اینکه فقط یک صدایی، وحدت حول محور 
ولی فقیه است، گفت: چند صدایی دشمن را امیدوار می کند و به همدلی و همزبانی آسیب 

می رساند.
آیت الله موحدی کرمانی در خطبه های نماز جمعه این هفته تهران ضمن تبریک فرا 
رسیدن ماه مبارک رمضان، اظهار کرد: توصیه من در امر تقوایی این است انقلاب مقدس 
و انقلابی که استکبار را به خاک کشیده و کشور را آزاد کرده، امانتی است که خدا به ما 
سپرده و امروز در دست ماست. وی افزود: دو خطر ما را تهدید می کند، یکی جهالت و 
دیگری ظلم و ستم. یکی اینکه انسان نفهمد وظیفه اش چیست و بصیرت نداشته باشد و 
دیگر اینکه اسیر دنیاست و ظلم می کند لذا باید  مراقب باشیم. موحدی کرمانی با بیان 
اینکه  مسوولان قوای سه گانه باید بر حل مشکلات کشور با جدیت کامل بکوشند، گفت: 
مسوولان مشکلات کشور را شوخی نگیرند، مشکلات زیاد است، با همدلی و هماهنگی 
چرخ های اقتصادی کشور را به حرکت در آورند تا به مرحله اقتصاد مقاومتی برسیم و 
شاهد رفع رکود و بیکاری باشیم. وی یادآور شد:  کاهش تورم، مبارزه با مفاسد اقتصادی و 
اداری، مبارزه جدی با قاچاق، اهتمام جدی به فرهنگ دینی جامعه به ویژه جوانان از جمله 
موضوعات مهمی است که باید به آن توجه شود. بیاییم و تصمیم بگیریم یک جهاد کبیر را 
انجام دهیم. جهاد کبیر یعنی گول دشمن را نخوریم و به شدت از تبعیت دشمن به ویژه 
آمریکا در عرصه های فرهنگی، اقتصادی و سیاسی بپرهیزیم. این جهاد کبیر، جهادی است 
که مقام معظم رهبری آن را بیان کرده اند. موحدی کرمانی همچنین گفت: همه ما  راجع 
به دشمنان خارجی زیاد حرف شنیده ایم. آمریکا، اسرائیل و غربِ همراه با آمریکا به ویژه 
آل سعود دشمنانی برای ایران اسلامی ما هستند و زیاد گفته ایم که باید دشمن و توطئه ها 
را بشناسیم و در مقابله نقشه ها به مناسبت اقدام کنیم، اما کمتر مطرح شده که ما همین 
برنامه را در مورد دشمن داخلی هم داشته باشیم. باید بدانیم که شیطان دشمن ماست و 
نماینده تام الاختیارش هوای نفس است که دشمن ماست. این شیطان توطئه ها و دام های 

فراوانی دارد؛ بنابراین مراقب باشیم که گرفتار توطئه های شیطان نشویم.
 

آیت الله حسینی بوشهری:

همه امکانات برای مقابله 
با تهاجم فرهنگی بسیج شود

 امام جمعه قم گفت: برای مقابله با تهاجم فرهنگی باید قرارگاه های فرهنگی شکل داده 
و همه امکانات و ظرفیت ها را برای مقابله با تهاجم فرهنگی بسیج کنیم.

آیت الله سیدهاشم حسینی بوشهری در خطبه های این هفته نماز جمعه شهر قم با 
اشاره به ضرورت مقابله با تهاجم فرهنگی افزود: رهبری در فرمایشات اخیرشان ولنگاری 
فرهنگی را مورد توجه قرار داده اند و از مسؤولان انتقاد داشته اند. امام جمعه قم با بیان اینکه 
باید در مقابله با تهاجم فرهنگی همانند مقابله با تهاجم نظامی باید جامعه ما به یک باور 
برسد، اظهار کرد: اگر چنین باوری در جامعه شکل گرفت، شرایط مقابله با تهاجم فرهنگی 
فرق می کند. برای مقابله با تهاجم فرهنگی باید قرارگاه های فرهنگی شکل داده و همه 
امکانات و ظرفیت ها را برای مقابله با تهاجم فرهنگی بسیج کنیم. وی ضرورت برخورد 
با مروجان فرهنگ بیگانه را مورد تاکید قرار داد و افزود: اگر به جای برخورد مروجان 
فرهنگ غربی تشویق شدند چه انتظاری داریم که تهاجم فرهنگی برچیده شود. امروز این 
افراد شناسایی می شوند، دستگیر نمی شوند و اگر دستگیر شوند برخوردی با آنها صورت 
نمی گیرد. حسینی بوشهری تاکید کرد: برخی از مسؤولان به کسانی که ناهنجاری در جامعه 
ایجاد می کنند مدال افتخار داده می شود و وقتی که به عناصر هنجارشکن در جامعه دینی 
مدال می دهید دیگران هم جری می شوند. وی با اشاره به اینکه صداوسیما در ایام مختلف 
سال و ماه مبارک رمضان اقدامات قابل توجهی داشته است، افزود: البته این سئوال مطرح 
است در میان برنامه های مهم، آژیر خطر تهاجم فرهنگی به صدا در می آید یا تبلیغ کالاهای 
بنجل؟ جامعه باید بداند که دشمن در کمین خانواده ها است. به گزارش فارس، امام جمعه 
قم تاکید کرد: امروز باید آژیر خطر به صدا در بیاید تا قربانیان تهاجم فرهنگی کم شود و این 
اقدام در جامعه ضروری است. وی با تاکید بر اینکه برخورد با تهاجم فرهنگی به امری ملی 
تبدیل شود، اضافه کرد: تهاجم فرهنگی ارزش ها و هویت انقلاب و سرمایه های دینی و ملی 
را از بین می برد؛ در دوران دفاع مقدس همه امکانات و سرمایه های خود را بسیج کردیم و 
امروز هم باید بودجه ها و امکانات فرهنگی را تقویت کنیم. حسینی بوشهری تصریح کرد: 
اینکه چه تعداد نماینده برای عضویت در کمیسیون فرهنگی به صف ایستاده اند بهترین نماد 

برای نشان دادن این است که مجلسیان ما چه اهتمامی نسبت به مسائل فرهنگی دارند.

آیت الله هاشم زاده هریسی:

اعضای خبرگان هیچ حقوقی نمی گیرند
عضو مجلس خبرگان در رابطه با مباحث مطرح شده مبنی بر دریافت حقوق های کلان 
از سوی اعضای این مجلس، گفت: اعضای خبرگان هیچ حقوق و مزایایی دریافت نمی کنند.

آیت الله هاشم هاشم زاده هریسی در گفت وگو با خبرآنلاین، در رابطه با حقوق دریافتی 
اعضای مجلس خبرگان، گفت: در همان دوره اول مجلس خبرگان که علمای بزرگی 
همچون آیت الله مشکینی حضور داشتند، بنا بر آن گذاشته شد که اعضای مجلس خبرگان، 

هیچ حقوقی دریافت نکنند.
این عضو ادوار مجلس خبرگان افزود: از همان نخستین روز تشکیل مجلس خبرگان، 
تمام اعضا با اتفاق نظر، تعیین حقوق را برای یک محفل علمایی شایسته نمی دانستند و 
خودشان دواطلبانه اعلام کردند که از مجلس خبرگان انتظار دریافت هیچ حقوقی را ندارند.

هاشم زاده هریسی با تأکید بر این موضوع که مجلس خبرگان، یک مجلس علمایی 
است، اظهار کرد: مجلس خبرگان اساس و بنیاد نظام را تقویت می کند، لذا این مجلس، فراتر 
از موضوعاتی همچون دریافت حقوق است. همانطور که در مجلس اول و دوم موضوعی به 
نام دریافت حقوق برای اعضای خبرگان وجود نداشت، هنوز هم این سنت حسنه اجرایی 

می شود. در واقع این نکته را باید به عنوان یکی از ارزش های مجلس خبرگان دانست.
این عضو مجلس خبرگان رهبری بر این اعتقاد است که »حقوق و به خصوص حقوق 

های کلان شأن مجلس خبرگان را پایین می آورد و دون شان این نهاد است.«

وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح:

مبارزه با تروریسم به قاطعیت 
و سرعت عمل نیاز دارد

وزیر دفاع جمهوری اسلامی ایران با تاکید بر اینکه مبارزه با تروریسم نیازمند هوشیاری، 
وحدت، قاطعیت و سرعت عمل است، گفت: براساس خواست دولت قانونی سوریه، حمایت 

از دولت و ملت این کشور در مقابله با تروریسم را وظیفه خود می دانیم.
سردار سرتیپ پاسدار حسین دهقان در حاشیه نشست سه جانبه ایران، روسیه و سوریه 
»ویژه مبارزه با تروریسم« در تهران، افزود: اقدام قاطع و تمام کننده علیه تروریسم و استقرار 

صلح و ثبات در منطقه و جهان، سیاست های اعلامی و اعلانی ایران به شمار می رود.
وی با تاکید بر عزم راسخ جمهوری اسلامی ایران در مبارزه با تروریسم و حمایت از 
کشورهای قربانی تروریسم و تداوم ارائه کمک های همه جانبه از جمله مشاوره نظامی، 
امدادرسانی و سایر کمک های بشردوستانه به مردم سوریه و فراهم کردن زمینه بازگشت 

آوارگان جنگی، گفت: این اقدامات برای استقرار صلح، ثبات و امنیت در منطقه است.
وزیر دفاع، اقدام مشترک ایران و سوریه در مبارزه با تروریسم را از مصادیق نبرد حق 
علیه باطل بیان کرد و افزود: امید است با هوشیاری، وحدت، قاطعیت و سرعت عمل بیشتر، 

محور مقاومت شاهد تحقق وعده الهی »ان تنصرالله ینصرکم و یثبت اقدامکم« باشیم. 
 اگر حمایت ایران نبود در مقابله با تروریسم موفقیتی نداشتیم

سپهبد »فهد جاسم الفریج« وزیر دفاع سوریه نیز در این دیدار با ابلاغ سلام های گرم 
رئیس جمهوری، نیروهای مسلح و ملت سوریه به رهبر معظم انقلاب، رئیس جمهوری، 
نیروهای مسلح و ملت بزرگ ایران و قدردانی رهبران سیاسی-نظامی سوریه از حمایت و 
کمک های جمهوری اسلامی ایران، گفت: خون شهدای ایران و درهم آمیختن آن با خون 
شهدای سوری، بی تردید موجب شکست تروریسم و پیروزی محور مقاومت خواهد شد. 
وی با یادآوری حمایت های آمریکا، ترکیه و برخی کشورهای خلیج فارس از تروریسم، 
افزود: کسانی که ادعای برادری با ملت سوریه را دارند با حمایت آشکار و پنهان از گروه های 
تکفیری تروریستی، بدترین جنایات را بر ملت سوریه روا می دارند. وزیر دفاع سوریه تصریح 
کرد: رهبری، ملت و نیروهای مسلح سوریه مصمم هستند با کمک کشورهای دوست و 
همسو، سوریه را از شر تروریست های جنایتکار و حامیان آنان نجات دهند. سپهبد فهد 
جاسم الفریج با قدردانی از ابتکار جمهوری اسلامی ایران در برگزاری نشست سه جانبه ابراز 
امیدواری کرد، با هماهنگی هایی که در این گونه نشست ها صورت می گیرد، شاهد تقویت 
و انسجام هرچه بیشتر محور مقاومت در نبرد با تروریست های تکفیری باشیم. براساس 
این گزارش، در حاشیه نشست سه جانبه ایران، روسیه و سوریه ویژه مبارزه با تروریسم در 
تهران، وزیر دفاع ایران و همتای سوری وی با یکدیگر دیدار و در باره ی مسایل دوجانبه و 

منطقه ای گفت وگو کردند.

شمخانی در دیدار وزیر دفاع روسیه:

اراده خلل ناپذیر ایران، روسیه وسوریه 
مقابله با تروریسم تکفیری است

 مقام عالی هماهنگ کننده اقدامات سیاسی امنیتی ایران با سوریه و روسیه گفت: 
برگزاری اجلاس وزرای دفاع ایران، روسیه و سوریه نشان دهنده اراده خلل ناپذیر سه کشور 

برای مقابله با تروریسم تکفیری است.
ارتشبد »سرگئی شویگو« وزیر دفاع فدراسیون روسیه که برای شرکت در اجلاس 
وزرای دفاع ایران، روسیه و سوریه به تهران سفر کرده بود، بعد از ظهر پنجشنبه با نماینده 
مقام معظم رهبری و دبیر شورای عالی امنیت ملی دیدار و گفتگو کرد. در ابتدای این دیدار 
شمخانی به عنوان مقام عالی هماهنگ کننده اقدامات سیاسی، نظامی و امنیتی ایران با 
سوریه و روسیه گفت: لازم می دانم از سیاستها و اقدامات شجاعانه ولادیمیرپوتین رئیس 
جمهور فدراسیون روسیه برای پشتیبانی موثر از مقابله همه جانبه با تروریسم در سوریه 
قدردانی کنم. شمخانی در این دیدار با اشاره به افزایش پیچیدگی ها سیاسی، امنیتی و 
نظامی در بحران سوریه که تداوم رنج و کشتار مردم این کشور را بدنبال دارد افزود: نحوه 
مواجهه و روند تاثیر گذاری آمریکا و هم پیمانان غربی و منطقه ای اش برموضوع بحران در 
سوریه نشان می دهد که هدف آنان صرفاً ایجاد حاشیه امن برای رژیم صهیونیستی و انجام 
نمایش های رسانه ای و دیپلماتیک برای تحت تاثیر قراردادن افکار عمومی به نفع اهداف 
سیاسی و انتخاباتی است. وی ضرورت حفظ وحدت سرزمینی و حاکمیتی سوریه و تامین 
حقوق احاد اقوام و مذاهب در این کشور در چارچوب قانون اساسی مورد وفاق را خاطرنشان 
کرد و افزود: برگزاری اجلاس سه جانبه وزرای دفاع ایران، روسیه و سوریه نشان دهنده 
اراده خلل ناپذیر سه کشور برای مقابله همه جانبه باتروریسم تکفیری و حامیان آنان و تداوم 
حمایت از دولت قانونی و مردم مظلوم سوریه برای ایجاد ثبات و امنیت در این کشور است.

دبیرشورای عالی امنیت ملی با تقبیح برخی سخنان و اقدامات مداخله جویانه که با 
نادیده گرفتن حقوق قانونی مردم سوریه برای تعیین سرنوشت خود بدنبال تحمیل اراده 
خارجی به مردم این کشور هستند گفت: هیچکس به جز مردم سوریه صلاحیت تعیین 
صلاحیت تعیین نظام حکومتی و حاکمان این کشور را ندارد و باید همه تلاش ها به فراهم 
آوردن شرایط لازم به منظور ایجاد فضای امن و سالم انتخاباتی برای تعیین آینده سوریه 
معطوف شود. شمخانی همکاری نزدیک، تاثیر گذار و رو به گسترش سه کشور و جریان 
مقاومت را اصلی ترین عامل شکست و انهدام قابل توجه شبکه تروریسم در منطقه عنوان 
کرد و افزود: جامعه بین الملل باید با شناخت این واقعیت ضمن همراهی و پشتیبانی از 
تلاش پرهزینه ایران، سوریه و روسیه همه ظرفیت های خود را برای تنبیه و محدود سازی 
کشورهایی که با پشتیبانی های آشکار و پنهان به ارتقای توان تروریسم تکفیری کمک می 
نمایند بسیج کند. ارتشبد سرگئی شویگو وزیر دفاع فدراسیون روسیه نیز در این دیدار با 
تشکراز ابتکار جمهوری اسلامی ایران برای برگزاری اجلاس سه جانبه وزرای دفاع ایران، 
روسیه و سوریه افزود: مقابل همه جانبه با تروریسم وظیفه ای بین المللی است که باید همه 
کشور ها برای ایجاد جهانی امن تر در آن مشارکت داشته باشند. وی با ابراز خرسندی از 
گفتگوها و هماهنگی های انجام شده در اجلاس تهران ابراز امیدواری کرد که برگزاری این 
اجلاس موجب افزایش همکاری سه کشور در روند مقابله موثر با تروریسم و برقراری امنیت 

و ثبات پایداردر سوریه شود.

الیاس حضرتی:

مجلس دهم وکیل الدوله نیست
 عضو هیات رئیسه فراکسیون امید با بیان اینکه مجلس دهم وکیل الدوله نیست گفت: 
انقلابی بودن شرایط ثابت و متغیری دارد قطعا از انقلابیون این زمان توقع نیست کارهای 

انقلابیون دهه ۵0 را انجام دهند.
الیاس حضرتی در گفتگو با مهر در مورد فرمایشات اخیر رهبری مبنی بر لزوم انقلابی 
بودن مجلس دهم گفت: شاخصه های مجلس انقلابی این است که متناسب با شرایط 
زمان و مکان ویژگی ها و شاخصه های انقلابی بودن را تعریف کنیم ویژگی های انقلابی 
بودن شرایط ثابت و متغیری دارد قطعا از انقلابیون این زمان توقع نیست که کارهایی را 
که انقلابیون سال ۵۸ انجام می دادند انجام دهند. نماینده مردم تهران ادامه اداد: اصولی 
مثل ساده زیستی، پاک بودن و دید کلان انقلابی به همه ابعاد انقلاب و شناختن آرمان ها 
و اهداف اصلی انقلاب و تطبیق ان با شرایط زمان و مکان جزو شاخصه هایی است که باید 
در همه نهاد ها جاری باشد. عضو هیات رئیسه فراکسیون امید افزود: چه مجلس انقلابی 
باشد و چه نباشد وکیل الدوله بودن جزو مضرات مجلس است و قطعا این مجلس هم 
وکیل الدوله نخواهد بود. از مجالس ما وکیل الدوله در نمی آید چون مجلس ما مجلسی 
بر آمده از ملت است، نمایندگان با منت و خواهش به تک تک روستاها می روند و رای 
جمع می کنند این مجلس وکیل الدوله نمی تواند باشد وکیل المله است. وی در خصوص 
روابط دولت و مجلس گفت: اولین وظیفه مجلس این است که به دولت مستقر کمک کند 
این کمک کردن دو حالت دارد اول در راستای رفع نواقص و مشکلات، حالت دوم کمک 
به رفع نواقص است که در این راستا باید با رفتار های دوستانه در جلسات کمیسیونی، در 
جهت رفع نواقص عمل کرد در مرحله دوم اگر این گفتگو ها و رایزنی ها فایده ای نداشت 
مجلس می تواند از ابزار های قانونی خود استفاده کند. حضرتی در خصوص رایزنی های 
فراکسیون امید با اعضایش برای تعیین ترکیب کمیسیون ها جهت کسب کرسی ریاست 
آن، اظهار داشت: تا امروز فراکسیون بیشتر به دوستان توصیه کرده است و اقدام تشکیلاتی 
ویژه ای انجام نداده است. وی ادامه داد: من در 1۶ سالی که در مجلس حضور داشتم، عضو 
کمیسیون اقتصاد بودم الان هم عضو این کمیسیون می شوم. مدیرمسئول روزنامه اعتماد 
در خصوص اقداماتش برای تعیین ترکیب کمیسیون به گونه ای که ریاست آن را عهده دار 
باشد گفت: من هیچ کاری نکردم ترکیب کمیسیون هر شکلی باشد دوستان اگر رای دادند 

در خدمتشان هستیم در غیر این صورت هم پیشانی شان را می بوسیم.

رییس کمیسیون اصل نود خبرداد؛

گزارش محرمانه عملکرد سازمان حج  و زیارت 
در حادثه منا به مسئولان 

 رئیس کمیسیون اصل نود با اشاره به نهایی شدن پرونده تحقیق و تفحص از سازمان 
حج و زیارت، تصریح کرد: شکایاتی از عملکرد این سازمان در خصوص رسیدگی به حادثه 

منا وجود داشت که گزارش آن به صورت محرمانه تقدیم مقامات خواهد شد.
به گزارش ایلنا، محمدعلی پورمختار با اشاره به پرونده تحقیق و تفحص از سازمان حج و 
زیارت گفت: کمیسیون اصل نود مجلس نهم قریب به 9 ماه به این موضوع رسیدگی کرد و 
در آن به شکایات متعددی که از سازمان حج شده بود، پرداخت؛ که از جمله آنها می توان 
به شکایت از شرکت شمسا در امور زوار عتبات عالیات یا نحوه برگزاری عمره و تمتع اشاره 
کرد. نماینده مردم بهار و کبودرآهنگ در مجلس شورای اسلامی افزود: این شکایات ناظر 
به هزینه هایی است که از حجاج گرفته می شود و عدم تناسب آن با نحوه خدمات رسانی؛ 
که این مشکل در مورد عتبات عالیات هم وارد است. وی در مورد برخی انتقادها مبنی بر 
بالا بودن هزینه حج تمتع، گفت: به قیمت سفرهای زیارتی اعم از حج تمتع، عمره و عتبات 
عالیات، به عنوان مسائل مالی جاری در سازمان حج پرداخته شد ولی کمیسیون درخصوص 
بالابودن قیمت ها ارزیابی نداشت؛ با این حال به این جمع بندی رسید که سازمان حج و 

زیارت در حد پولی که می گیرد، خدمات ارائه نمی دهد.

اخبــار

نظام  مصلحت  تشخیص  مجمع  رئیس 
برخی  و  اختلافات  تشدید  از  تأسف  ابزار  با 
برخی  برای  گفت:  سیاسی  بداخلاقی های 
رسانه ها، هدف »بدنام کردن مخالفین« وسیله 

را توجیه می کند.
به گزارش ایسنا، آیت الله هاشمی رفسنجانی 
در دیدار جمعی از مجمع ادواری وزرا با تبریک 
ماه مبارک رمضان، اصل تفکر تشکیل اینگونه 
مجامع را برای تبادل تجربیات، بسیار مفید و 
ارزنده خواند. رئیس مجمع تشخیص مصلحت 
نظام، با گرامیداشت یاد و خاطره درگذشتگان 
این مجمع بویژه  مرحوم دکتر حسن حبیبی، 
بر ضرورت استفاده از امکانات و تفکرات جمعی، 
برای حل مشکلات کشور تأکید کرد  و گفت: 
شما افراد با تجربه ای هستید که در مقاطع 

مختلف مسئولیت های مهمی در بخش های مختلف اجرایی 
کشور داشته و بعضاً دارید و لازم است در برگزاری این جلسات 
برنامه داشته و راهکارهای عملی برای حل مشکلات ارائه 
دهید. این عضو مجلس خبرگان رهبری، روزه را از نعمت های 
بزرگ الهی برای بندگانش دانست و گفت: روزه را می توان 
یکی از ارکان اصی سایر ادیان به شمار آورد زیرا در تمام ادیان 
الهی و بشری روزه به روش های مختلف وجود دارد. هاشمی 
رفسنجانی گفت: روزه فرد را برای اجرای یک فرمان الهی 
آماده می سازد که با عبادت های ویژه آغاز و به انفاق، تهذیب 

نفس و خودسازی انسان ها منتهی می شود و فرد می تواند با 
توشه معنوی این ماه، مصونیت یک ساله از گناه و لغزش را 
بدست آورد. رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام، افزایش 
آگاهی مردم و امنیت موجود در کشور را سرمایه عظیمی 
برای تداوم راه دانست و گفت: رشد آگاهی و هوشیاری مردم، 
مسئولیت بیشتری برای مسئولان ایجاد می کند تا جامعه را 
به سمت سازندگی، اخلاق گرایی و وحدت و برادری بیشتر 
هدایت کنند. هاشمی رفسنجانی با ابزار تأسف از تشدید 
اختلافات و برخی بداخلاقی های سیاسی موجود در سطح 
گروه ها و رسانه های وابسته که هدف بدنام کردن مخالفین، 

وسیله را برای آنان توجیه می کند، افزود: نباید 
اجازه دهیم تا  اختلافات به خصومت و کینه 
بیانجامد چرا که منجر به سست شدن پایه های 
اخلاق و فرهنگ در جامعه و نهایتاً ناامیدی 
مردم می شود. رئیس هیأت موسس و امنای 
دانشگاه آزاد اسلامی این دانشگاه را متعلق به 
همه مردم دانست و با بر شمردن ظرفیت های 
موجود دانشگاه بر اهمیت شرکت های دانش 
بنیان تأکید کرد و افزود: وجود بیش از 7۵00 
آزاد  دانشگاه  در  کارگاه  و 3۵00  آزمایشگاه 
اسلامی امکان دسترسی هر محقق، پژوهشگر 
و دانشجو را برای انجام تحقیقات و پروژه های 
مختلف فراهم کرده است که این جمع نیز 
می تواند از این ظرفیت بالا به خوبی استفاده 
دانشگاه  هدف  رفسنجانی،  هاشمی  نماید. 
کرد:  تأکید  و  دانست  تحققیقات  توسعه  را  اسلامی  آزاد 
امروز با کمک نبوغ دانشجویان دانشمند خود توانسته ایم 
در زمینه های فناوری های نانو به پیشرفت های چشمگیری 
دست یابیم که راه اندازی نیروگاه پلاسمایی و پیوستن به 
قدرت های عظیم انرژی ساز، یکی از آن موارد است. رئیس 
مجمع تشخیص مصلحت نظام، به اولویت های مجلس دهم 
اشاره و ارائه راه حل و کمک به دولت را برای رفع مشکلات 
اقتصادی بویژه رکود، بیکاری جوانان و نقدینگی، از بخش های 

اصلی و بسیار مهم این مجلس ذکر کرد.

هاشمی رفسنجانی: برای برخی رسانه ها، هدف »بدنام کردن مخالفین« وسیله را توجیه می کند

ابراز تاسف آیت الله از تشدید بداخلاقی های سیاسی
اخبار

عضو ارشد هیات مذاکره کننده هسته 
ای کشورمان با بیان این که برجام در حال 
اجرا شدن است، گفت: اکنون در شرایطی 
هستیم که وضعیت اقتصاد کشور بعد از 

برجام رو به جلو در حال حرکت است.
سید عباس عراقچی پنجشنبه شب در 
جشن بزرگ حماسه 24 خرداد در پارک 
ملت شهرستان سرخه زادگاه دکتر حسن 
روحانی رئیس جمهوری، افزود: هر چند 
که زمان می برد تا مردم نتایج این مذاکرات 
اثرات تحریم ها علیه  را لمس کنند زیرا 
کشور در دوازده سال اخیر بسیار بوده و 
برای بازسازی این خرابی ها نیازمند زمان 
هستیم. وی خاطرنشان کرد: با توجه به 
در  روحانی  دکتر  دولت  مشکلات،  این 

حال تلاش است تا این خرابی ها و تحریمهای این مدت 
را برطرف کند. عراقچی یادآور شد: هم اکنون بانک ها در 
حال اتصال به شبکه بانکی دنیا هستند و فروش نفت نیز 
دو برابر شده است و قراردادها و تفاهم نامه ها در حال 
اجرایی شدن است و با انجام همه این ها شاهد رونق و 
شکوفایی اقتصادی کشور خواهیم بود. وی ادامه داد: دولت 
در چارچوب دستورالعمل های رهبر معظم انقلاب برای 
اقتصاد مقاومتی و سیاست های ترسیمی ایشان پیش 
می رود و به دنبال کنترل بیماری ناشی از تحریم هاست. 
عراقچی اظهار کرد: دولت در صدد است تا جلو کسانی که 
از شرایط تحریم کاسبی کردند و در زمان حاضر نیز به 
دنبال مانع تراشی هستند تا این فرجام برجام به نتیجه نرسد 

را بگیرد و اصلاح کند. وی با اشاره به عملکرد تیم مذاکره 
کننده هسته ای جمهوری اسلامی یادآور شد: تیم مذاکره 
کننده هسته ای تحت نظر رهبری انقلاب و زیر چتر معظم 
له و چارچوب ها و سیاست های ترسیمی ایشان و رعایت 
خطوط قرمز توانست حرف مردم ایران را تثبیت و حق 

ملت ایران را استیفا کند. 
عراقچی، حفظ عزت و استقلال کشور را مهم ترین 
دستاورد تیم مذاکره کننده هسته ای برشمرد و گفت: تیم 
مذاکره کننده هسته ای توانستند پس از 12 سال شش 
ابرقدرت دنیا را به پای میز مذاکره بیاورند و حق مردم 
و کشور را تثبیت کنند. عضو ارشد هیات مذاکره کننده 
هسته ای جمهوری اسلامی با طرح این سووال که چه شد 
شش ابرقدرت دنیا در عین حال که با یکدیگر رقابت دارند، 

در بحث انزژی هسته ای ایران متحد شدند 
و پای میز مذاکره آمدند، گفت: همانطور که 
رهبری فرمودند قدرتی بود که در داخل 
ایران ایجاد شد که دشمن را به میز مذاکره 
آورد. عراقچی تصریح کرد: اولین عامل اقتدار 
ما در مقابل شش ابرقدرت دنیا، قدرت مردم 
و ایستادگی آنان بود که ما توانستیم آنان را 
بر سر میز مذاکره بنشانیم و توانایی دفاعی 
و قدرت رزمندگان دومین عامل اقتدار بود 
ایستادگی کردیم. وی  آنان  که در مقابل 
توانایی علمی دانشمندان هسته ای راعامل 
دیگر اقتدار ملت ایران برشمرد و تصریح کرد: 
دشمنان فهمیدند که اگر از طریق مذاکره با 
ایران به نتیجه نرسند از طریق قدرت علمی 

شکست خواهند خورد. 
وی قدرت دیپلماسی ایران با مدیریت رئیس جمهور 
دکتر روحانی و محمدجواد ظریف وزیر امورخارجه را عامل 
چهارم اقتدار ملت ایران ذکر و اضافه کرد: این عوامل اقتدار 
بود که توانستیم در مقابل ماهرترین و با تجربه ترین و 
قدرتمندترین دیپلماتهای دنیا قرارگیرد و حق مردم ایران 

را تثبیت کنیم. 
عراقچی تصریح کرد: رهبری هوشمندانه و داعیانه 
معظم له همه توانایی کشور را هدایت کردند و این باعث 
شد تا دشمنان دست از تهدید علیه ایران بردارند و به پای 
میز مذاکره بنشینند. وی با اشاره به این که امروز هرچه 
داریم به برکت خون شهداست، گفت: ایثار و فداکاری های 

شهیدان به ایران اسلامی عزت و کرامت بخشیده است.

عراقچی:

کاسبان تحریم نمی خواهند برجام به نتیجه برسد

رییس جمهوری، بهره گیری همه مردم 
و مسئولان از فرصت ها و گشایش های پس 
از برجام را برای پیشبرد اهداف متعالی نظام 
ایران ضروری خواند و  جمهوری اسلامی 
تصریح کرد: مردم پیش از برجام هر روز با 
تحریم جدید مواجه بودند اما اکنون و بعد از 
برجام، هر روز یک گشایش در امور حاصل 

می شود که این جای شکرگزاری دارد.
به گزارش ایرنا به نقل از پایگاه اطلاع 
رسانی ریاست جمهوری، حجت الاسلام و 
المسلمین دکتر حسن روحانی که شامگاه 
چهارشنبه در دیدار اعضای شوراهای عالی 
کشور سخن می گفت، با تاکید بر ضرورت 
بهره گیری از فرصت ماه مبارک رمضان 
بویژه در فضای پسابرجام، اظهار کرد: باید 
همه تلاش ها بر تقویت توسعه، پیشرفت و 

عزت کشور متمرکز شود.
رییس جمهوری گفت: قبل از برجام هر 
روز در انتظار این بودیم که چه محدودیت، 
تحریم و معضل جدیدی برای ملت ایران 
یک  روز  هر  اکنون  اما  کنند،  می  ایجاد 
گشایش جدید برای مردم حاصل می شود 
و این گشایش ها جای شکرگزاری دارد که 
باید در سایه آنها، کار و تلاش بیشتری برای 
مردم انجام گیرد. دکتر روحانی افزود: باید با 
بهره گیری از گشایش پسابرجام، برای مردم 
و کشور، عزت، توسعه و پیشرفت بیشتر در 
همه زمینه ها فراهم کنیم بویژه اینکه این 
فضا در سایه امنیت خوب در کشور فراهم 

آمده است.
رییس جمهوری در ادامه بهره گیری 
همه شوراها و ستادها از نظرات مردم را در 
مسائل اقتصادی، علمی و فرهنگی ضروری 
خواند و گفت: رضایت مردم و حل مطالبات 
آنان، باید در اولویت همه فعالیت ها باشد. 
دکتر روحانی با بیان اینکه شوراها زمانی 
کامل می شوند که پشتوانه مردمی خود را با 
کسب نظرات آنان تقویت کنند، اظهارداشت: 
شوراها باید با بهره گیری از امکانات ارتباطی 
گسترده قرن جدید، پشتوانه مردمی خود 
را مستحکمتر و از نظرات آنان بویژه نسل 
جوان بیشتر بهره گیرند. رییس جمهوری 
در ابتدای این مراسم نیز با ابراز خرسندی 
از این که تمام شوراهای عالی در دوره دولت 
یازدهم فعال شدند، خاطر نشان کرد: در 
دولت های گذشته شوراهایی وجود داشت 
که تشکیل نشده بودند و خوشبختانه در 
دوره دولت یازدهم تمام این شوراها فعال 
شده اند. رییس جمهوری مشورت در امور 
از توصیه های خداوند متعال  را  مختلف 
عنوان کرد و گفت: شوراها برای این است 
که خردها، اندیشه ها و نظرات مختلف در 
یک جا جمع شده تا به یک نظر جامع و 

هماهنگ برسند.
مسایل  اینکه  بیان  با  روحانی  دکتر 
مختلف فرهنگی، اجتماعی، علمی، اقتصادی 
و فناوری با یکدیگر مرتبط بوده و بهم گره 
خورده اند، اظهار داشت: به طور مثال نمی 

توان یک مسأله امنیتی را مدنظر قرار داد 
که در آن مسأله فرهنگی وجود نداشته باشد 
و یا یک مسأله فرهنگی که در آن اقتصاد 
موضوعیت نداشته باشد. همه امور با یکدیگر 

تداخل و امتزاج دارند.
سیاسی،  قدرت  افزود:  روحانی  دکتر 
اقتصادی، فرهنگی، دفاعی، در کنار یکدیگر 
روز  هر  و  می کنند  خلق  را  ملی  قدرت 
تقسیم بندی های جدیدی نیز به این مؤلفه 

اضافه می شود.
در ابتدای این دیدار دبیر شورای عالی 
انقلاب فرهنگی، دبیر شورای عالی فضای 
و  استاندارد  ملی  سازمان  رییس  مجازی، 
دبیر کل شورای عالی آموزش و پرورش در 
سخنان جداگانه ای با تقدیر از حمایت ها و 
پشتیبانی های رییس جمهوری از فعالیت 
شوراهای عالی مذکور گزارشی از اهداف و 
حوزه های  در  شده  انجام  برنامه  ریزی های 

مختلف ارایه کردند.
مخبر دزفولی دبیر شورای عالی انقلاب 
رییس  ویژه  اهتمام  به  اشاره  با  فرهنگی 
این شورا، گفت: شورای عالی  به  جمهور 
انقلاب فرهنگی در عرصه های مختلف به 
خصوص در دولت یازدهم، اقدامات اساسی 
را در عرصه های علمی و فرهنگی به انجام 
رسانده است و امروز در زمینه های مختلف 
از جمله سلول های بنیادی، نانو و هوا و فضا 

دارای نقشه جامع علمی، هستیم.
از  عمده ای  بخش  کرد:  اضافه  وی 

فرهنگی  مقاومتی مسأله  اقتصاد  موضوع 
است که بخش فرهنگی آن در دستور کار 
انقلاب فرهنگی قرار گرفته  شورای عالی 
شورای  دبیر  فیروزآبادی  ابوالحسن  است. 
عالی فضای مجازی نیز با ارایه گزارشی از 
برنامه هایی که در دستور کار این شورا قرار 
دارد، اظهار داشت: در دولت یازدهم مصوبات 
شورای عالی فضای مجازی به مرحله اجرا 
درآمد که مهمترین آن شبکه ملی اطلاعات 
بود و در حال حاضر به دنبال تهیه اسناد 
تکمیلی این مصوبه هستیم. دبیر شورای 
با اشاره به اینکه در  عالی فضای مجازی 
دولت یازدهم تشکل های مختلف صنفی، 
مذهبی و سیاسی رشد قابل توجهی یافته اند، 
به  عالی فضای مجازی  گفت: در شورای 
دنبال فعال سازی این تشکل ها، در حوزه 

فضای مجازی هستیم.
نیره سادات پیروز بخت رییس سازمان 
ملی استاندارد نیزبا اشاره به اینکه شورای 
دوره  سال  از هشت  پس  استاندارد  عالی 
سکون و فترت، فعالیت خود را در دولت 
یازدهم با شتاب آغاز کرد، گزارشی از برنامه ها 
و اهداف سازمان استاندارد ارایه نمود و از 
اتخاذ رویکردهای نوین در این زمینه خبر 
داد. مهدی نوید ادهم دبیر کل شورای عالی 
آموزش و پرورش نیز گفت: دغدغه اصلی ما 
در این شورا کیفیت بخشی به فرآیند آموزش 
با  متناسب  کشورمان  فرزندان  پرورش  و 

تحولات محیطی و اقتضائات زمان است.

سفیر ایران در آلمان با اشاره به سفر 
قریب الوقوع محمد جواد ظریف به برلین 
گفت: انتظار می رود با رفع برخی مشکلات 
بانکی و از سرگیری تامین اعتبارات مربوط 
به اجرای پروژه ها توسط بانک ها به زودی 
حجم همکاری های اقتصادی ایران و آلمان 
نسبت به سطح قبل از تحریم ها و حتی بالاتر 

افزایش یابد.
علی ماجدیِ با تاکید بر گسترش روابط 
اقتصادی تهران - برلین در پسابرجام، افتتاح 
اقتصادی  و  تجاری  همکاری های  مرکز 
ایران و اروپا را یک مرکز منسجم اقتصادی 
و  تاسیس  دلایل  درباره  و  دانست  ایرانی 

گفت:  ایران  برای  مرکز  این  مزیت های 
در  اروپا  و  ایران  بازرگانی  تجاری  مرکز 
به  آسکوتک  شرکت  توسط  سال 1393 
نمایندگی از وزارت صنعت معدن و تجارت 
استقرار  برای  مجتمعی  ایجاد  منظور  به 
توانمند  هولدینگ های  و  شرکت ها  دفاتر 
ایرانی برای تسهیل ارتباطات اقتصادی بین 
ایران و آلمان خریداری شد. این مرکز در 
و  خاورمیانه  انجمن  ساختمان  مجموعه 
نزدیک )NUMOV( قرار دارد و 10 خرداد 
ماه به طور رسمی در سفر آقای محمدرضا 
نعمت زاده وزیر صنعت معدن و تجارت و با 
حضور جمع زیادی از تجار ایرانی و آلمانی 

افتتاح شد. 
وی ادامه داد: انتظار می رود با استقرار 
تجاری  مجموعه  در  ایرانی  شرکت های 
اقتصادی ایران و اروپا، یک مرکز اقتصادی 
منسجم و معتبر ایرانی ایجاد شود. ایجاد این 
مرکز اقتصادی باعث می شود تا طرف های 
آلمانی بتوانند با سهولت بیش تری نسبت 
به یافتن شریک اقتصادی خود اقدام کنند. 
با پیشرفت روابط اقتصادی ایران و آلمان، 
زمینه ساز  می تواند  مرکزی  چنین  وجود 
و  تجاری  بخش های  بین  بیش تر  ارتباط 
نیز  مرکز  این  باشد.  کشور  دو  اقتصادی 
اقتصادی  می تواند به یک مرکز اطلاعات 

ایران برای کشورهای اروپایی به ویژه آلمان 
تبدیل شود به نحوی که شرکت های اروپایی 
بر  ایران علاوه  به سرمایه گذاری در  مایل 
آن که اطلاعات اولیه را در اختیار می گیرند، 
از  یافتن همکار و شریک مناسب  زمینه 
میان شرکت های ایرانی نیز برای آنها فراهم 

می شود. 
ماجدی در ادامه در رابطه با دستاوردهای 
سفر وزیر صنعت معدن و تجارت کشورمان 
به  نعمت زاده  آقای  داد:  توضیح  آلمان  به 
وزیر  و  آلمان  اعظم  صدر  معاون  دعوت 
اقتصاد و انرژی این کشور در سفری دو روزه 

در 10 و 11 خرداد به آلمان سفر کردند.

رییس جمهوری در جمع اعضای شوراهای عالی کشور:

گشایش های پس از برجام نیاز به شکرگزاری دارد

چه مساله ای در دستور کار تهران - برلین قراردارد؟

سفر قریب الوقوع ظریف به آلمان

مدیرکل سیاسی وزارت کشور گفت: در 
کشور لیست سیاهی دراین خصوص که چه 
کسی می تواند صحبت کند یا نکند نداریم 
و تاکنون هیچ نهاد یا دستگاهی نیز افراد 

ممنوع السخنرانی را مشخص نکرده است.
رضازاده  امین  ایرنا، محمد  گزارش  به 
در نشست با احزاب و تشکل های سیاسی 
همدان افزود: اگر هم افراد ممنوع السخنرانی 
مشخص شده اند به صورت محدود و با توجه 
به احکام قضایی بوده است. وی اضافه کرد: 
بنابراین فعالیت احزاب درهیچ جای کشور 
مشکلی ندارد و به راحتی می توانند سخنران 
های مورد نظر خود را دعوت کنند. رضا زاده 
همچنین بیان کرد: با توجه به آمار تسهیلات 
لازم برای تسریع در تشکیل دفاتر فرعی 

احزاب در استان همدان فراهم شده است و 
در این خصوص همدان مشکلی ندارد. مدیر 
کل سیاسی وزارت کشور اظهار کرد: 2۵0 
حزب در کشور به ثبت رسیده است که 
برگزاری جلسه وزارت کشور با همه احزاب 
امکان پذیر نیست با این وجود این نشست 
افزود:  برگزار شود. وی  استان  باید در  ها 
احزاب ملی و کشوری حدود ۶0 جلسه 
تاکنون برگزار کرده اند که وزیر کشور در 
پنج جلسه، معاون سیاسی وزارتخانه در 1۵ 
نشست و سایر مسوولان در بیشتر جلسه ها 
حضور داشته اند. رضا زاده در خصوص خانه 
احزاب نیز گفت: خانه احزاب پس از 10 تا 
11 سال با حضور همه طیف ها و سلیقه ها 
در کشور تشکیل و مقرر شد سلایق سیاسی 

اصلاح طلب، اصولگرا و مستقل به صورت 
دوره ای این تشکل صنفی را اداره کنند.

مدیر کل سیاسی وزارت کشور اضافه 
و  نیز اصلاح  احزاب  اساسنامه خانه  کرد: 
دوره اعتبار آن سه ساله شده است و به 
توافق رسیده اند که هر سال مسوولیت آن 
برعهده یک طیف سیاسی باشد که سال اول 
به دست اصولگرایان سپرده شد. وی بیان 
کرد: ضرورت تشکیل خانه احزاب در استان 
همدان احساس می شود و مسوولان این 
امر به دنبال ایجاد ساز و کارهای مناسب آن 
هستند، همچنین احزاب استانی می توانند 
چنین تشکلی را مستقل در استان ها ایجاد 
به چنین  اضافه کرد: رسیدن  کنند. وی 
ظرفیتی که در کشور همه علائق سیاسی 

در کنار هم با تعامل به بحث و تبادل نظر 
مدیرکل  است.  پسندیده  بسیار  بپردازند 
سیاسی وزارت کشور افزود: این که گفته می 
شود کار حزبی هزینه دار هست، غیرقابل 
انکار و قابل قبول است و با توجه به سیر 
تاریخی کشور این امر بطور کامل محسوس 
تر می شود. وی گفت: با نگاه به سابقه برخی 
از احزاب و ارتباط آنها به خارج از کشور 
این فکر برای مردم تداعی می شود که به 
احزاب نمی توان اعتماد کرد که اصلاح این 
تفکر زمان بر است. به گفته وی، با نگاهی 
به دهمین دوره انتخابات مجلس شورای 
اسلامی و شمار زیاد داوطلبان نمایندگی 
می توان دریافت که احزاب جای خود را در 

جامعه دارند، پیدا می کنند.

مدیرکل سیاسی وزارت کشور:

 افراد ممنوع  السخنرانی نداریم



3 اقتصادی
شنبه  بیست ودوم خرداد 1395   سال نوزدهم   شماره 4022

آخرین نرخطلا د ر ایران 

4,451,000یک مثقال طلا

1,027,500یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

10,100,000سکه بهار آزاد ی

10,110,000سکه امامی

5,060,000نیم سکه

2,730,000ربع  سکه

1,810,000سکه یک گرمی

قیمت   نمایندگینام خود رو

 37,000,000 206 تیپ 5

EF7 43,000,000  دنا با موتور 

GLX 405 28,800,000 پژو 

SLX 405 30,700,000 پژو 

ELX 40,200,000 پژو پارس 

 35,300,000 پژو پارس سال

E2 90 38,500,000 تند ر 

LX 32,900,000 رانا 

TU5 33,300,000رانا 

 30,300,000 سمند LX سال

EF7 30,300,000 سمند 

ELX 35,800,000 سورن 

قیمت  نمایندگینام خود رو

300 z 52,000,000 زوتی 

EX151 17,420,000سایپا کارا

 20,600,000 سایپا 111

SE 132 20,200,000 سایپا 

SE 141 18,500,000 سایپا 

 20,100,000 سایپا 131



قیمت   نمایندگینام خود رو

315 MVM 40,500,000 

 MVM 46,000,000 550 دنده ای

X33 62,000,000 تیگو 

جذب 1000 میلیارد تومان

کارنامه یک ساله صندوق پس انداز مسکن یکم
مدیر امور طرح و برنامه بانک مسکن با اعلام پرداخت تسهیلات خرید مسکن از محل 

صندوق پس انداز مسکن یکم گزارش عملکرد یکساله را تشریح کرد.
به گزارش خبرگزاری صدا و سیما ، محمد حسن مرادی در این باره گفت: صندوق 
پس انداز مسکن یکم تاکنون 9 هزار و 44۶ میلیارد ریال نقدینگی از محل سپرده گذاری 
زوج های خانه اولی در سراسر شهرهای کشور، جذب کرده که این مبلغ طی یک سال اول 

فعالیت این صندوق، واریز شده است.
 مرادی با بیان اینکه صندوق پس انداز مسکن یکم، یکی از دو ماموریت اصلی خود 
را در سال اول به درستی محقق کرد، افزود: با راه اندازی صندوق پس انداز مسکن یکم، 
مقرر شده بود منابع مورد نیاز برای تامین مالی سمت تقاضای مصرفی مسکن، بدون اتکا 
به منابع بانک مرکزی و از محل جذب پس اندازهای مردمی و منابع داخلی بانک مسکن 

تجهیز شود. 
بخشی از این ماموریت در حال حاضر با جذب نزدیک به 1000 میلیارد تومان نقدینگی 
در سال اول، به سرانجام رسیده است و در ماه ها و سال های آینده نیز روند جذب سپرده ها 

در این صندوق ادامه پیدا خواهد کرد.
 این صندوق با جذب نقدینگی و هدایت متقاضیان مسکن به پس انداز، موجب خواهد 
شد بازار مسکن در زمان رونق معاملات، از محرک های قیمتی در امان بماند و وام گیرنده ها 

به تدریج و طبق دوره زمانی ثبت نام شان، وارد بازار خرید مسکن شوند.
مدیر طرح و برنامه بانک مسکن تصریح کرد : در 12 ماه فعالیت صندوق پس 
انداز مسکن یکم در همه شهرها، 4۶ هزار و 2۵۶ نفر در تهران، شهرهای بزرگ 
و شهرهای کوچک در این صندوق ثبت نام کردند تا بعد از اتمام دوره یکساله 
سپرده گذاری، مشروط به سپرده مبلغی معادل نصف تسهیلات، بتوانند وام مصوب 

را دریافت کنند.
صندوق یکم در تهران، تسهیلات ۸0میلیون تومانی، در شهرهای بزرگ و مراکز 
استان ها تسهیلات ۶0 میلیونی و در شهرهای کوچک نیز تسهیلات 40 میلیون تومانی به 

سپرده گذاران پرداخت می کند.
مرادی ماموریت دوم صندوق پس انداز مسکن یکم را تامین مالی خانه اولی ها عنوان 
کرد و گفت: تسهیلات این صندوق فقط به زوج های فاقد سابقه مالکیت مسکن پرداخت 

می شود.
 این خانوارها در عین حال که مصمم به خرید مسکن از طریق دریافت تسهیلات 
بانکی هستند، تاثیر محسوسی در نوسانات قیمتی ندارد؛ اما از آنجاکه حجم معاملات خرید 
مسکن عمدتا به فروش آپارتمان های کوچک و میان متراژ یعنی واحدهای مورد نظر خانه 
اولی ها اختصاص دارد، بنابراین ورود این گروه از تقاضا به بازار به واسطه پرداخت وام یکم، 

باعث خواهد شد معاملات مسکن به شکل غیرتورمی رونق بگیرد .
بنا بر اعلام روابط عمومی بانک مسکن تسهیلات صندوق پس انداز مسکن یکم با نرخ 
سود 13 درصد پرداخت می شود که در مقایسه با سایر تسهیلات بانکی خرید مسکن، 

کمترین سود محسوب می شود.

 شاخص های اقتصادی کشور در فضای پسابرجام هر چند رو به 
بهبود است اما شماری از منتقدان همچنان به صورت غیرمستند به 
سیاه نمایی در این زمینه می پردازند. کارشناسان اقتصادی بر این 
باورند که دولت برای رویارویی با وارونه نمایی و فرافکنی ها باید شفاف 
سازی، مدیریت کارآمد و بهره گیری بهینه از فرصت های اقتصادی 

را در پیش گیرد. 
زمان زیادی نمی گذرد از روزهایی که اقتصاد کشور در تنگنای 
سختی گرفتار شده بود و در مسیر رو به بن بست خود با سرعت 
هرچه تمام پیش می رفت. قطعنامه ها و تحریم هایی که به گفته 
رییس دولت پیشین کاغذپاره ای بیش نبود، اقتصاد را زمینگیر کرد 
و تورم، بیکاری و رکود -که به ادعای آمارهای دولت های نهم و دهم 
به خوبی کنترل شده بود- چنان رشد روزافزون و افسارگسیخته ای 
یافت که به وضعیتی بی سابقه رسید.به راستی هرگز رهایی از این 
وضعیت نابسامان اقتصادی امکان پذیر نبود اگر مدیریت کلان سیاسی 
و اقتصادی جامعه تغییر نمی کرد و کلید »اعتدال« قفل بسته تعامل 
سیاسی و اقتصادی نظام جمهوری اسلامی ایران با جهان را نمی 
گشود. رویکرد معتدل، تنش زدا و تعامل محور دستگاه دیپلماسی 
دولت یازدهم سرانجام توانست پس از سال ها به بن بست اختلافات 
مربوط به فعالیت های صلح آمیز هسته ای کشورمان با قدرت های 
جهانی، پایان دهد. به این ترتیب توافق هسته ای با کشورهای گروه 
1+۵ و اجرای »برنامه جامع اقدام مشترک« سرانجام توانست دیوار 
تحریم های هسته ای را فروریزد و زمینه های تعامل اقتصادی کشور 
با جهان را دوباره فراهم سازد.رفع تدریجی تحریم های هسته ای در 
کنار مدیریت کارآمد اقتصادی دولت یازدهم به تدریج شاخص های 
اقتصادی را در مسیر بهبود قرار داد. هر چند هنوز با شاخص های 
مطلوب فاصله داریم اما امروز دیگر از تورم نزدیک به 40 درصد خبری 
نیست، بیکاری -بر اساس تعریف سازمان بین المللی کار- کاهش پیدا 
کرده، رشد اقتصادی مثبت شده، نمودار رکود نزولی شده و ... . به رغم 
بهبود شاخص های یادشده، منتقدان دولت در کنار برخی مقام های 
اجرایی پیشین در خصوص شرایط اقتصادی کنونی کشور سیاه نمایی 
می کنند. این افراد در حالی از ادعاهایی نظیر اقتصاد قفل شده، رکود 
گسترده، نصف شدن ارزش پول و ... سخن می رانند که پیش از این 
در برابر کسانی که با سیاست هایشان نابسامانی را بر اقتصاد کشور 
حکمفرما کردند، سکوت پیشه کرده بودند. این افراد ثمره های مثبت 
برجام و مدیریت اقتصادی دولت در حوزه هایی چون کاهش رکود، 
تورم، بیکاری، رشد اقتصادی، جذب سرمایه خارجی و ... را نادیده می 
گیرند، در حالی که مردم تاثیر بهبود نسبی وضعیت اقتصادی را به 

صورت آشکار در زندگی خود احساس می کنند.
پژوهشگر ایرنا این موضوع را با »مهدی پازوکی« اقتصاددان و مدرس 
دانشگاه و »حسن هاشمی داران« مدرس دانشگاه و تحلیلگر مسایل 
اقتصادی به گفت وگو گذاشت و نظر این 2 کارشناس را درباره چرایی 

و پیامدهای طرح چنین ادعاهایی جویا شد.
 *سیاه نمایی با آمارهای خودساخته

  پازوکی در گفت وگو با ایرنا بسیاری از سیاه نمایان اقتصاد کشور در 
زمان کنونی را کسانی دانست که در دولت پیشین مسوولیت اقتصادی 
داشتند و با وجود درآمدهای چشمگیر نفتی، اقتصاد ایران را به این 

وضعیت نابسامان رساندند. 
این کارشناس اقتصادی در پاسخ به این پرسش که مخالفان با استناد 
به چه آمار و ارقامی در خصوص وضعیت اقتصادی کشور سیاه نمایی 
می کنند، گفت: بسیاری از این افراد بر اساس آمارهای غیرمستند 
ادعاهایی را مطرح می کنند که بی پایه است. این افراد در دوره 
تصدی دولت پیشین هم با استناد به همین آمارهای ساختگی ادعا 
می کردند که وضعیت اقتصادی کشور روبه بهبود است. به عنوان 
نمونه، در حالی وزیر اقتصاد دولت دهم در گزارش خود به مجلس 
)در سال 1392( نرخ رشد اقتصادی کشور در سال 1391 را بالای 
پنج درصد عنوان کرد که بر اساس گزارش های جهانی نرخ رشد 
اقتصادی ما در این سال منفی بود. به همین دلیل یکی از مسوولیت 
های مهم دولت روحانی این است که باید شفافیت را به اقتصاد ایران 
بازگرداند؛ شفافیتی که در دوره احمدی نژاد مختل شده بود.پازوکی 
در پاسخ به سیاه نماها این پرسش را مطرح کرد که اگر برجام را نمی 
پذیرفتیم و اقتصاد را به ریل اصلی خود بازنمی گرداندیم، امروز کشور 
از نظر اقتصادی در چه وضعیتی قرار داشت؟ وی افزود: پیش از برجام، 
اقتصاد ایران در حال بسته شدن کامل بود و اگر برجام نبود به حتم 
در مسیر نفت در برابر غذا پیش می رفتیم. در واقع برجام به اقتصاد 

کشور خدمت بزرگی کرد.
  *مسوولیت های دولت در مقابله با سیاه نمایی ها  

برابر  در  نباید  دولت  که  باورند  این  بر  کارشناسان  از  بسیاری 
این سیاه نمایی ها سکوت پیشه کند. به گفته آنان، دولت باید با 
تقویت تیم رسانه ای خود و اطلاع رسانی در خصوص واقعیت های 
اقتصادی کشور، حمله تبلیغاتی غیرمستند سیاه نماها را خنثی کند. 
ضمن اینکه دولت باید با تقویت تیم اقتصادی و بهره جویی بیشینه 
از فرصت های پسابرجامی زمینه هرگونه وارونه نمایی و سیاه نمایی 

را از مخالفانش بگیرد. پازوکی در ادامه گفت: ضعف دولت از نظر کار 
رسانه ای و روابط عمومی موجب شده مسوولان اقتصادی پیشین 
فرصت سیاه نمایی را در مورد وضعیت کنونی اقتصاد و عملکرد 
اقتصادی دولت یازدهم بیابند. اگر دولت در این زمینه شفاف سازی 
کند، این افراد نمی توانند از فضای خالی اطلاع رسانی اینچنین به 

نفع خود استفاده کنند.
به گفته پازوکی، اشِکال دولت روحانی این است که گزارش رسمی 
جامعی از آنچه احمدی نژاد و تیم او بر سر اقتصاد ایران آوردند منتشر 
نکرده است. دولت باید به صورت شفاف و مستند به مردم بگوید که در 
چه شرایطی و با چه شاخص های کلانی اقتصاد را تحویل گرفت. خود 
من به عنوان یک اقتصادان معتقدم احمدی نژاد و مسوولان اقتصادی 
پیشین اقتصاد ایران را دست کم به اندازه یک قرن به عقب بردند. این 
اقتصاددان تصریح کرد: دولت باید با ترمیم تیم اقتصادی خود و به 
کارگیری نیروهای خوش فکر و باتجربه و نخبه بیش از پیش از فرصت 
های اقتصادی پسابرجام بهره گیری کند. هنوز بسیاری از نیروهای 
طرفدار دولت پیشین در رده های میانی مدیریت اقتصادی کشور باقی 
مانده اند؛ نیروهایی که اغلب از طریق رابطه وارد مدیریت اقتصادی 
شده اند و آنان بودند که کشور را دچار مشکل کرده اند. دولت باید این 
نیروهای ناکارآمد را کنار بگذارد و با جایگزین کردن نیروهای متخصص 
و اندیشمند و با تجربه، تیم اقتصادی خود را قوی تر کند. چرا هنوز 
و پس از گذشت نزدیک به سه سال از عمر دولت اعتدال، نیروهای 
مخالف دولت و طرفدار احمدی نژاد در مدیریت های میانی اقتصاد 
قوی تر از نیروهای طرفدار دولت هستند؟ به گفته وی، دولت همچنین 
باید با احیای انضباط اقتصادی در حوزه های پولی، مالی و اداری نظام 
اقتصادی را کارآمد کند؛ انضباطی که در دولت پیشین نادیده گرفته 

شد و نظام اقتصادی را به سمت ناکارآمدی پیش برد.

 *اقدام های موثر دولت در راستای رفع بحران های
 به جا مانده از دولت پیشین 

 دولت یازدهم افزون بر امضای برجام که بندهای بسیاری را از 
پای اقتصاد کشور گشود، در بازگرداندن اقتصاد به مسیر اصلی خود 
اقدام های موثر و کارآمد بسیاری انجام داده است. در این پیوند، 
هاشمی داران در گفت وگو با ایرنا به برخی اقدام های سازنده دولت 
یازدهم اشاره کرد و گفت: طی سه سال گذشته، فعال سازی بخش 
های تولیدی یکی از مهمترین اقدام های مثبت دولت بوده است 
که نباید آن را نادیده گرفت. پیشتر این بخش ها به دلیل نبود 
تامین مالی، به واحدهای غیرفعال تبدیل شده بودند. این موضوع 
اکنون به یکی از مهمترین هدف های دولت یازدهم تبدیل شده 
است؛ موضوعی که می تواند به افزایش صادرات ایران کمک کند. از 
طرفی، حفظ بازارهای صادراتی به مراتب مهمتر از ایجاد بازارهای 

تازه است. 
او ادامه داد: تلاش در راستای ارایه راهکاری برای توسعه این صنعت 
از دیگر اقدام های ارزشمند و گام های توسعه ای دولت قلمداد می 
شود. در ارتباط با تجارت جهانی نیز دولت گام های رو به جلو برداشته 

است.
این کارشناس، با استناد به نظریه های اقتصادی به اهمیت جذب 
سرمایه گذاری خارجی پرداخت و اظهارکرد: با توجه به نظریه های 
اقتصادی، سرمایه گذاری در ایران 2 جنبه مثبت و منفی دارد. جنبه 
مثبت سرمایه گذاری بر همگان آشکار است اما در جنبه منفی پس 
از سرازیر شدن پول های خارجی، ارزش پول ملی به شدت کاهش 
می یابد. دولت در این زمینه باید تدابیری بیاندیشد که پس از جذب 
سرمایه های خارجی، ارزش پول ملی حفظ شود. البته با روندی که 
دولت تاکنون درپیش گرفته، راه برای سرمایه گذاری های بزرگ 
در ایران باز خواهد شد. با ورود ایران به بازارهای بین المللی، تجارت 
جهانی می تواند به اقتصاد ایران کمک کند.هاشمی داران در واکنش 
به افرادی که ادعا می کنند دولت تورم را به بهای افزایش رکود، کاهش 
داده است، تاکید کرد: تورم در حال یک رقمی شدن است، پس یکی 
از مهمترین اقدام های دولت مهار تورم بوده است. اینک که درهای 
بازارهای جهانی به روی ایران گشوده شده و راه اندازی بخش های 
کشاورزی، صنعتی و ... کلید خورده است، چه طور می توان گفت رکود 
وجود دارد؟ رکود باید در عرصه عمل خود را نشان دهد در حالی که 

کشور در حال رسیدن به رونق و توسعه اقتصادی است.
این کارشناس مسایل اقتصادی افزود: با لغو تحریم ها، چشم انداز 
اقتصاد ایران برای 201۶ را مثبت ارزیابی می کنم. بر پایه آمارهای 
بانک جهانی و صندوق بین المللی پول، اقتصاد ایران در شرایط کنونی 

رشد پنج درصدی را تجربه می کند.
وی در پاسخ به منتقدانی که بر این باورند رشد نقدینگی در دولت 
یازدهم شتاب بیشتری گرفته است و دولتمردان در مدیریت آن 
ناتوانند، تصریح کرد: ارزیابی آنان از این موضوع چیست؟ اگر چنین 
موضوعی وجود داشت، بی تردید تاثیر خود را در بازار نشان می داد 
در حالی که با نگاهی هر چند گذرا به بازار، خلاف این مساله مشاهده 
می شود. بازتاب نادرست از میزان تورم و رکود به روان و آرامش جامعه 

آسیب می زند.

در گفت وگوی کارشناسان  عنوان شد؛ 

پاسخ به سیاه نمایی های اقتصادی فرافکنانه علیه دولت یازدهم 

 وزارت نفت اعلام کرد: شرکت انگلیسی-هلندی شل ماه آینده 
با بارگیری یک محموله نفت خام از جزیره خارک به مقصد اروپا، 

خرید نفت خام از ایران را از سر خواهد گرفت. 
به گزارش ایرنا از وزارت نفت ، گفته های منابع تجاری و 
آمارهای کشتیرانی نشان می دهد که شرکت انگلیسی-هلندی 
شل خرید نفت خام ایران را از سرگرفته و پس از شرکت 
فرانسوی توتال، دومین شرکت بزرگ نفتی جهان است که 
پس از تحریم ها، خرید نفت خام از ایران را دوباره آغاز کرده 
است.براساس گزارش رویترز ، ایران پس از لغو تحریم ها در 
ماه ژانویه )دیماه 94( گذشته تلاش می کند سهم از دست 
رفته خود را در بازارهای جهانی احیا کند و از سرگیری تجارت 
نفتی با شرکت های بزرگ نفتی از جمله شل، این روند را 
تسهیل می کند.این گزارش می افزاید: شل از اظهار نظر در 
این باره خودداری کرده است.بنابر آمارهای کشتیرانی، شرکت 

شل نفتکش سوئزمکس »دلتا هلاس« را برای بارگیری یک 
محموله 130 هزار تن نفت خام ایران از جزیره خارک در تاریخ 
هشتم ژوئیه )1۸ تیرماه( رزرو کرده است.منابع تجاری اعلام 
کرده اند که شل این محموله نفتی را در پایانه روتردام هلند 
تخلیه می کند.این شرکت بدهی پیشین خود به ایران را اوایل 
امسال پرداخته است افزون بر توتال، دیگر خریداران اروپایی 
نفت خام ایران در اسپانیا، یونان و ایتالیا پس از لغو تحریمها، 
محموله هایی را از ایران خریده اند صادرات نفت خام ایران هم 
اکنون به سطوح پیش از تحریمها یعنی حدود 2 میلیون و ۵00 
هزار بشکه در روز نزدیک شده است.به گزارش شبکه خبری 
بلومبرگ، شل درنظر دارد یک نفتکش را ماه آینده میلادی 
برای بارگیری یک محموله نفت خام به مقصد اروپا، روانه ایران 
کند.این شرکت انگلیسی-هلندی پس از توتال دومین شرکت 
بزرگ نفتی جهان به شمار می رود که خرید نفت خام را از ایران 

ازسر می گیرد.بر اساس فهرست نفتکش های اجاره شده که از 
سوی بلومبرگ گردآوری شده است، شل نفتکش »دلتا هلاس« 
را برای بارگیری یک محموله یک میلیون بشکه ای نفت خام به 
قصد اروپا در تاریخ یکم ژوئیه رزرو کرده است. در میان شرکت 
های بزرگ نفتی جهان، توتال نخستین شرکتی بود که خرید 
نفت خام از ایران را در پساتحریم ازسرگرفت و در ماه فوریه یک 
محوله نفت خام را بارگیری کرد.نخستین محموله یک میلیون 
بشکه ای نفت خام ایران در دوران پس از تحریم بوسیه نفتکش 
مونته تولدو در یکی از پالایشگاههای شرکت اسپانیایی سسپا در 

منطقه جبل الطارق تخلیه کرد.
طبق اطلاعات کشتیرانی، در ماه فوریه سال جاری میلادی 
29 نفتکش محموله های نفت خام ایران را بارگیری کردند که 
سه فروند از آنها راهی اروپا شدند.براساس آمارهای کشتیرانی که 
از سوی بلومبرگ جمع آوری شده است، صادرات نفت خام ایران 
به کشورهای اروپایی به غیر از ترکیه، از رقم صفر در ماه ژانویه به 
دست کم روزانه 290 هزار بشکه در ماه گذشته میلادی رسید. 
آمارها حاکی از آن است که سه نفتکش سوئزمکس، هر یک با 
توانایی حمل حدود یک میلیون بشکه نفت خام هم اکنون از 
طریق دریای سرخ روانه مدیترانه شده اند، که احتمال می رود 

مقصد آنها بنادری در اروپا باشد.
این محموله ها می تواند صادرات ماه گذشته میلادی نفت 
خام ایران را به مقصد قاره سبز به حدود 390 هزار بشکه در روز 
برساند.شرکت شل در ماه مارس اعلام کرده بود: این شرکت 
انگلیسی-هلندی که به دلیل خرید نفت خام از ایران پیش از 
سال 2012 )قبل از اعمال تحریم های اتحادیه اروپا( مبلغی را به 
شرکت ملی نفت ایران بدهکار بود، توانست یک میلیارد و 700 
میلیارد یورو )یک میلیارد و 900 میلیون دلار( بدهی خود را به 

شرکت ملی نفت ایران بپردازد.

 وزیرصنعت، معدن و تجارت از تدوین برنامه ای خاص برای جایگزینی خودروهای سنگین 
فرسوده خبرداد و گفت: اطلاعات کامل این برنامه بزودی اعلام خواهد شد. 

محمد رضا نعمت زاده در نشست شورای سیاستگذاری صنعت با حضور سایر اعضا افزود: باید 
سطح کیفی خودروها افزایش یابد زیرا با روش های موجود نمی توان به رضایتمندی مشتریان 
رسید.وی ادامه داد:خودرویی که به دست مشتریان می رسد باید بدون عیب و در زمینه آموزش 
به استاندارهای جهانی رسیده باشد و انضباط کارکنان را یک اولویت در ارتباط با مشتری دانست.

وزیر صنعت، ارتقای سطح خدمات پس از فروش وآموزش دراین باره را یک ضرورت برای 
افزایش رضایت مشتریان برشمرد.

نعمت زاده با بیان اینکه نتایج کلی حاکی از ارتقا نسبی کیفیت محصول ها و خدمات خودرو در 
سال 94 است خاطرنشان کرد: اهداف کیفی سختگیرانه تری برای ارتقای سطح کیفی محصول 

ها و خدمات و رضایتمندی مشتریان در نظر گرفته خواهد شد.
وزیرصنعت، معدن و تجارت ادامه داد: باید روشهای متفاومتی ارائه شود که برای مشتری جذاب 
باشد و محور فعالیتهای شرکتهای خودرو سازو قطعه سازباید رضایت مندی مشتری باشد.وی 
بر تدوین سازو کارهای لازم برای رقابتی کردن خودرو به دلیل آنکه رقبا در این باره برنامه دارند 
تاکید کرد و گفت: شرایط رقابت در آینده برای ما به مراتب سخت تر از شرایط فعلی خواهد بود 
و اگر برنامه نداشته باشیم به طورقطع عقب خواهیم ماند.نعمت زاده عنوان کرد : هر چند روند 
رو به بهبود است اما نباید پیشرفتهای محدود در ارائه خدمات ما را راضی کند باید ضعفهای ما 
درخدمات برطرف شود و رضایتمندی در دستور کار باشد و به این باور برسیم که مشتری حق 
دارد.وزیرصنعت، معدن و تجارت خاطرنشان کرد:صنعت خودرو باید در حوزه کل صنعت پیشران 
بوده و به جایگاه خودش برسد و اگر تحول ایجاد کند می تواند در سطح ملی اثر بخش باشد.به 
گفته وی، شرایط موجود تولید خودرو با توجه به فضای کسب و کار در داخل و خارج رو به بهبود 
است اما مطلوب نیست و باید برنامه های جبرانی در شرکتهای خودرو سازی تنظیم شود تا به 

برنامه برسیم و این موضوع به صورت جدی پگیری شود.
نعمت زاده خواستار آن شد تا کارگروه ویژه ای به ریاست معاون صنایع این وزارتخانه تشکیل 
شود تا دلایل عقب افتادگی از برنامه به صورت جدی تجزیه و تحلیل علمی شده و در جلسه های 
بعدی شورا ارائه شود و راهکاری برای جبران عقب افتادن از برنامه تنظیم شود.سخنگوی شورای 
سیاستگذاری صنعت خودرو نیز گزارشی از این نشست ارائه داد و گفت : تولید خودروی سواری 
تا پایان اردیبهشت ماه 14۵ هزار و 930 دستگاه ، وانت 11 هزار و 3۸4 دستگاه و در مجموع 
1۵۸ هزار و ۵71 انواع خودرو انجام شده که نسبت به مدت مشابه در سال گذشته 2.۸ درصد 
کاهش تولید داشته ایم. ساسان قربانی افزود : تاکنون و با توجه به برنامه تولید سال 139۵ که 
یک میلیون و 304 هزار دستگاه خودرو بوده بیش از 90 در صد برنامه محقق شده است.به گفته 
وی صادرات شرکتهای خودرو ساز تا پایان اردیبهشت 9۵ درمجموع از برنامه صادرات ، که ۶194 
دستگاه خودرو بوده است درعمل 27۸1 خودرو صادر شد که به طورتقریب 4۵ درصد برنامه 
محقق شده است. قربانی ادامه داد: در صادرات اجزا و قطعات خودرو بر اساس کد ۸ رقمی تعرفه 
در دو ماه نخست سال جمع ارزشی ده محصول برتر صادراتی حدود 10 میلیون و 12۵ هزار دلار 
بوده و در کل بیش از 1۵ میلیون و 1۵0 هزار دلار صادرات کل محصول های خودرو بوده که 
نسبت ده محصول برتر به کل صادرات خودرو ۶۶.۸ درصد برآورد شده است. گفتنی است:در این 
نشست ، گزارش بررسی وضعیت کیفی خودرو بر پایه سه محور نتایج ارزشیابی خودرو ، نتایج 
بررسی آلایندگی خودرو ها و نتایج ارزیابی رضایت مشتریان از کیفیت ، خدمات فروش و خدمات 
پس از فروش توسط شرکت بازرسی کیفیت و استاندارد ایران ارائه شد و وضعیت انطباق شاخص 
های فوق الذکر با اهداف کیفی سال 94 مورد بررسی قرار گرفت. دراین زمینه قرار شد که گزارش 
جامع ارزیابی خدمات پس از فروش سال 94 در دستور بعدی کار باشد و کمیته استاندارد برای 
رفع مشکلات مربوط به ای مارک ، تاریخ اعتبار گواهی استاندارد و موارد مربوط به استاندارد شکل 

بگیرد و تصمیم ها و اقدام های این کمیته به صورت دوره ای به شورا ارائه شود .

مدیرعامل شرکت پتروپارس گفت:نخستین سند همکاری 
میان سازمان منطقه ویژه اقتصادی انرژی پارس و شرکت 
پتروپارس با اینتراویل ایتالیا برای مطالعه امکان سنجی توسعه 

منطقه پارس 3 امضا شد. 
 MOU به گزارش وزارت نفت، محمدجواد شمس به امضای
میان شرکت پتروپارس، سازمان منطقه ویژه اقتصادی انرژی 
پارس و اینتراویل ایتالیا به عنوان سرمایه گذاراشاره کرد و افزود: 
تفاهمنامه امضا شده نخستین سند برای توسعه یک مرکز 
تمام نفتی شامل پشتیبانی فعالیتهای اکتشافی، تولید در دریا 
و خشکی و پس از آن مرحله تولید، صادرات محصول ها در 
 MOU منطقه پارس 3 است.به گفته وی، در مرحله نخست این
امکان سنجی توسعه پارس 3 از سوی شرکتهای اینتراویل 
ایتالیا، شرکت پتروپارس و سازمان منطقه ویژه اقتصادی انجام 

خواهد شد که مدت زمان این مطالعه ها هشت ماه است. 
شمس خاطرنشان کرد: گام نخست این تفاهمنامه که میان 
سازمان منطقه ویژه، پتروپارس و اینتراویل ایتالیا امضا شده 

است شامل مطالعه امکان سنجی برای توسعه منطقه پارس 3 با 
سرمایه گذاری اینتراویل خواهد بود.

مدیرعامل شرکت پتروپارس به تجربه شرکت اینتراویل در 
سرمایه گذاری ساخت بنادر بزرگ در آفریقا اشاره کرد و گفت: 
شرکت اینتراویل برای حضور در ایران از شرکت پتروپارس 
درخواست همکاری کرد که طی چند جلسه مذاکره و بررسی 
مناطق آزاد و ویژه، این تفاهمنامه اکنون امضا شده است.وی 
ادامه داد: با امضای این تفاهمنامه وارد مرحله امکان سنجی 
کامل پروژه برای توسعه منطقه پارس 3 شده ایم که در صورت 
مثبت بودن نتایج مطالعه ها، وارد مرحله سرمایه گذاری اصلی 
با حضور شرکت اینتراویل ایتالیا خواهیم شد.شمس به سابقه 
و خاطرنشان ساخت:  اشاره کرد  ایران  در  اینتراویل  حضور 
شرکت اینتراویل سابقه همکاری با شرکت پتروپارس را در فاز 
12 پارس جنوبی دارد، به همین دلیل پتروپارس را به عنوان 
بازوی فنی خود در توسعه پارس 3 انتخاب کرده است.منطقه 
ویژه اقتصادی انرژی پارس در حاشیه خلیج فارس و در محدوده 

4۶ هزار هکتاری استان بوشهر قرار گرفته است که مشتمل 
بر سه منطقه پارس یک )پارس جنوبی( با 14 هزار هکتار که 
شهرستان عسلویه را در بر می گیرد ، پارس دو ) کنگان( در 
محدوده 1۶ هزار هکتاری شهرستان کنگان را در بر گرفته است 
و پارس سه ) پارس شمالی( شامل 1۶ هزار هکتار از محدوده ی 

شهرستانهای دیر، دشتی،تنگستان و بوشهر را در بر می گیرد.
میدان های گازی پارس شمالی، گلشن، فردوسی و فرزاد A و 

B در این حوزه عملیاتی قرار دارند.
به گزارش ایرنا، سفر روحانی به کشورهای ایتالیا و فرانسه 
در صدر یک هیات بلندپایه از پنجم تا نهم بهمن ماه پارسال 
به طول انجامید و به امضای 17 قرارداد به ارزش بیش از 17 

میلیارد یورو منجر شد.
همچنین هیات 310 نفره ایتالیا 19 بهمن سال گذشته وارد 
تهران شد و نشست هایی با طرف های تجاری و مسئولان 
اقتصادی کشور برگزار کردند.ارزش صادرات ایتالیا به ایران سال 

201۵ میلادی حدود یک میلیارد یورو اعلام شد.

وزارت نفت اعلام کرد: 

شل دوباره مشتری نفت خام ایران شد 

وزیر صنعت ، معدن و تجارت خبرداد: 

تدوین برنامه جدید برای جایگزینی خودروهای سنگین فرسوده 

نخستین سرمایه گذاری خارجی پس از برجام به ثمر نشست؛ 

پتروپارس ومنطقه ویژه با اینتراویل ایتالیا تفاهمنامه همکاری امضا کردند 

رییس اتاق ایران خبر داد :

اختصاص 16 هزار میلیارد تومان اعتبار برای 
واحدهای صنعتی نیمه تعطیل 

رییس اتاق بازرگانی با اشاره به سال »اقتصاد مقاومتی و اقدام و عمل« و تاکید مقام معظم 
رهبری مبنی بر توجه به تولید و واحدهای تولیدی گفت: تقریبا از ابتدای امسال جلسات 
بسیار زیادی در تهران و نهاد ریاست جمهوری و وزرا در این راستا برگزار شده و 1۶ هزار 

میلیارد تومان اعتبار برای واحدهای صنعتی نیمه تعطیل در نظر گرفته شد.
 محسن جلالپور در جلسه شورای گفت و گوی استانی دولت و بخش خصوصی و بررسی 
مشکلات فرش کرمان اظهار کرد: از استاندار، مسوولان و نمایندگان استان به جهت برگزاری 
باشکوه سفر ریاست جمهوری به کرمان تشکر می کنیم زیرا این سفر فوق العاده مورد 
تایید و الگویی برای سایر استان ها واقع شده است.  وی افزود: پیگیری مصوبات سفر را در 
استانداری، ادارات و ما در اتاق بازرگانی دنبال می کنیم و اینکه در این سفر، کرمان به عنوان 
پایلوت اقتصاد مقاومتی انتخاب شد، دستاورد بزرگی بود و تصمیمات خوبی اتخاذ شده و اتاق 
بازرگانی اعلام آمادگی کرده و در این زمینه تمام تلاش خود را خواهد کرد.  جلالپور با اشاره 
به سال »اقتصاد مقاومتی و اقدام و عمل« و تاکید مقام معظم رهبری مبنی بر توجه به تولید 
و واحدهای تولیدی تصریح کرد: تقریبا از ابتدای امسال جلسات بسیار زیادی در تهران و نهاد 
ریاست جمهوری و وزرا در این راستا برگزار شده که به همین منظور، 1۶ هزار میلیارد تومان 
اعتبار برای واحدهای صنعتی در نظر گرفته شد که واحدهای نیمه تعطیل می توانند از این 
اعتبار استفاده کنند.رییس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی استان کرمان گفت: در 
صورت لزوم این مبلغ دو برابر خواهد شد ضمن آنکه در حوزه بانکی نیز اتفاقات خوبی افتاده 
و در جلسه هیئت امناء صندوق توسعه ملی با حضور رییس جمهور، سه بخش اعتبار برای 

بخش های کشاورزی، تولید و صنعت در نظر گرفته شد.
وی با بیان اینکه همه مشکلات واحدهای تولیدی و صنعتی بحث نقدینگی نیست و 
مشکلات دیگری نیز وجود دارد که باید در جای خود دنبال شود، تصریح کرد: مجموعه 
کشور به جد، به دنبال حل مسائل اقتصادی و بنگاه هاست و این رویکرد که باید بنگاه های 
کوچک و متوسط اولویت باشند و رویکرد افزایش ظرفیت و رسیدن به ظرفیت این واحدها، 
رویکرد پررنگی شده است.جلالپور بیان کرد: راهکارهایی برای بهبود وضعیت عرضه و تقاضا 
و افزایش صادرات در دستور کار است و امیدواریم بتوانیم در نیمه دوم سال شاهد بهبود 

وضعیت اقتصادی باشیم.

یک مقام مسئول کارگری :

فارغ التحصیلان به شغل های غیر دولتی 
فکر نمی کنند 

یک مقام مسئول کارگری معتقد است: دولت باید کارفرمایانی که نیروهای کار خود را بیمه 
و آنها را حفظ می کنند، مورد تشویق و اعمال تخفیف بیمه ای قرار بدهد.

 هادی ابوی در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: اگرچه مرکز آمار را به عنوان مرجع رسمی 
اعلام آمار قبول داریم ولی با توجه به افراد جویای کاری که به ما مراجعه می کنند و تغییرات 
ملموس قیمتها در سطح جامعه نمی توانیم بپذیریم که کاهش نرخ بیکاری و تورم صورت 
گرفته است. وی ادامه داد: تک رقمی کردن نرخ بیکاری با توجه به آمار بالای بیکاران و فارغ 
التحصیلان در کشور امکانپذیر نیست مگر آنکه دولت برنامه جدی و زیرساختی برای آن 

اندیشیده باشد.
به اعتقاد این مقام مسئول کارگری، اگر آمار بیکار شدگان از تعداد افرادی که سرکار رفته اند 
کسر شود، خالص ایجاد شغل به دست می آید. ابوی متذکر شد: اگر دولت برای ایجاد یک 
میلیون شغل در کشور هدفگذاری کرده است ابتدا باید زیرساختهای آن را فراهم کند اما 
دولت عمدتا به دنبال ایجاد شغل برای کسانی است که تحصیلات عالیه دارند و جزو دانش 
آموختگان و فارغ التحصیلان هستند در حالی که این عده غالبا به دنبال مشاغل دولتی، 
پست های مدیریتی و میز و صندلی هستند و با داشتن مدرک تحصیلی رغبتی به کار در 
محیط های غیر دولتی یا کارهای آزاد ندارند. وی با بیان اینکه دولت در این برهه باید به سمت 
مشاغل پایدار برود، اظهار کرد: تامین امنیت شغلی نیروهای کار، حمایت از کارفرماها و ایجاد 
امنیت سرمایه گذاری سه مولفه ای است که در شرایط کنونی دولت باید توجه ویژه ای به آنها 
داشته باشد. دبیرکل کانون عالی انجمن های صنفی کارگران کشور تصریح کرد: در بنگاههای 
کوچکی که فاقد نظارت و اجرای قانون کار و بیمه هستند امنیت شغلی کارگر اتفاق نمی 
افتد چرا که کارگران از حقوق و مزایای شغلی بی بهره اند. ابوی با بیان اینکه در بحث اشتغال 
جزیره ای عمل کرده ایم، گفت: متاسفانه تعداد کارگران جویای کار روز به روز بیشتر می شود 
و اکثر آنها به دلیل بستن قراردادهای موقت و کوتاه مدت به دنبال کارهای پاره وقت هستند. 
این مقام مسئول کارگری در پایان بر لزوم اعمال تخفیفات بیمه ای به کارفرمایان بدهکار 
تاکید و خاطرنشان کرد: کارفرمایانی که نیروهای کار خود را بیمه و حفظ کرده اند باید تشویق 

و تخفیف های بیمه ای و مالیاتی برای آنها اعمال شود.



ورزشی شنبه  بیست ودوم خرداد 1395   سال نوزدهم   شماره 444022

علی جباری: 

وزیر ورزش و معاونانش 
میانه خوبی با استقلال ندارند 

پیشکسوت تیم فوتبال استقلال معتقد است که وزیر ورزش و جوانان و معاونانش میانه 
خوبی با این تیم ندارند. 

علی جباری ، درباره انتخاب علیرضا منصوریان به عنوان سرمربی فصل آینده تیم فوتبال 
استقلال اظهار داشت: منصوریان مربی جوانی است که تجربه کسب کرده و می تواند از این 
تجربه استفاده کند. او در نفت تهران نتایج قابل قبولی گرفت و امیدوارم در استقلال هم 
موفق باشد. شنیده ام او قرار است یک مربی بدنساز به کادر فنی اش اضافه کند که اگر این 

اتفاق بیفتد، شرایط کادر فنی استقلال ایده آل تر خواهد شد.
وی در مورد تذکر وزیر ورزش به باشگاه استقلال برای عقد قراردادهای میلیاردی این 
باشگاه با بازیکنان مدنظرش گفت: نمی دانم چرا وزیر ورزش چنین موضعی نسبت به 
استقلال دارد. سال گذشته هم چنین برنامه ای برای استقلال پیاده کردند و امسال هم 
دوباره تکرار شد. ظاهراً وزیر ورزش و معاونانش مانند آقای نصرالله سجادی میانه خوبی با 
استقلال ندارند. جباری خاطرنشان کرد: قرار بود همراه جمعی از پیشکسوتان استقلال به 
دیدار وزیر ورزش برویم تا با او درباره موضعی که نسبت به باشگاه استقلال دارد، صحبت 
کنیم، اما نمی دانم چرا اجازه نمی دهند وزیر را ببینیم. پیشکسوتان تیم های دیگر به ملاقات 
ایشان می روند، اما به پیشکسوتان استقلال این اجازه را نمی دهند. حتماً با استقلال مشکلی 
دارند که این اجازه را نداده اند. سال گذشته می خواستیم مربی خارجی برای استقلال 
جذب کنیم که پاسخ دادند پول نداریم، ولی پرسپولیس راحت توانست سرمربی خارجی 
بگیرد. پیشکسوت باشگاه استقلال تصریح کرد: استقلال یک تیم مردمی است و هواداران 
زیادی دارد. ظاهراً آقایان افتخارات استقلال در آسیا را ندیده گرفته اند که چوب لای چرخ 

این تیم می گذارند.

آذری: 

حدادی فر را به هیچ تیمی نمی دهیم
مدیرعامل باشگاه ذوب آهن تأکید کرد، این باشگاه تنها با دریافت پول نقد حاضر به صدور 

رضایت نامه سینا عشوری خواهد شد. 
سعید آذری در مورد اینکه آیا با حضور سینا عشوری در تراکتورسازی موافقت خواهند 
کرد، گفت: روز گذشته با نماینده باشگاه تراکتورسازی دیدار داشتیم. تراکتوری ها برای 
صدور رضایت نامه عشوری می خواستند چک چهار ماهه به ما بدهند، اما ما با این موضوع 
مخالفت کردیم، چون هر زمان خودمان بازیکنی را می گیریم پول نقد برای رضایت نامه اش 
می دهیم و برای صدور رضایت نامه بازیکنان مان هم به این شکل عمل می کنیم. عشوری 
شش ماه دیگر با ما قرارداد دارد و پیشنهادمان به باشگاه تراکتورسازی برای صدور 
رضایت نامه 3۵0 میلیون تومان پول نقد است.وی در مورد اینکه آیا رضایت به جدایی 
حدادی فر خواهند داد، تصریح کرد: حدادی فر مانند رجب زاده رزومه، کاپیتان و بزرگ تر 
تیم ماست و هواداران فوتبال در اصفهان به او علاقه زیادی دارند، بنابراین تحت هیچ 
شرایطی با جدایی اش موافقت نخواهیم کرد و او را به هیچ تیمی نمی دهیم، ضمن اینکه 
وی با ما قرارداد هم دارد.مدیرعامل باشگاه ذوب آهن در پاسخ به این پرسش که با توجه 
به مشکلات مالی کارخانه ذوب آهن آیا قرار است بودجه باشگاه متبوعش برای فصل 
آینده کاهش پیدا کند، تأکید کرد: بودجه پیشنهادی ما برای فصل آینده  نسبت به 
فصل گذشته 20 درصد افزایش داشته که قرار است روز یکشنبه در هیئت مدیره بررسی 
شده و تکلیف آن مشخص شود. بودجه فصل قبل ما 1۸ میلیارد تومان بود که 1۵.9 آن 
اختصاص به قرارداد کادر فنی و بازیکنان داشت و 2.1 میلیارد هم به هزینه های باشگاه.وی 
در مورد برنامه های آماده سازی تیم ذوب آهن اعلام کرد: قرار است تمرینات تیم ذوب آهن 
از 2۸ خرداد شروع شود و حتی شاید هم زودتر. در مورد وضعیت اردوها نیز قرار است 

گل محمدی برنامه  آماده سازی تیم را تا 4۸ ساعت دیگر به من بدهد.

سربازان هم دعوت شدند 

دعوت 38 بازیکن به اردوی تیم ملی
کارلوس کی روش برای اردوی جدید تیم ملی برای حضور در اردوی ارمنستان 3۸ 

بازیکن را دعوت کرد. 
 به گزارش سایت فدراسیون فو                        تبا                          ل، کادرفنی تیم                                                                 ملی 3۸ بازیکن را برای حضور در 
اردوی ارمنستان دعوت کرد. اسامی بازیکنان دعوت شده به این شرح است: علیرضا 
حقیقی، علیرضا بیرانوند، محمدرضا اخباری، رشید مظاهری، دانیال ماهینی، رامین 
رضاییان، وریا غفوری، پژمان منتظری، مرتضی پورعلی گنجی، محمد طیبی، عزت 
الله پورقاز، جلال حسینی، محمد حسین کنعانی زادگان، میلاد محمدی، احسان حاج 
صفی، محمد انصاری، هاشم بیک زاده، سعید آقایی، آندرانیک تیموریان، امید ابراهیمی، 
خسرو حیدری، داریوش شجاعیان، کمال کامیابی نیا، سعید عزت اللهی، مهدی ترابی، 
مرتضی تبریزی، علیرضا جهانبخش، بختیار رحمانی، سروش رفیعی، اشکان دژاگه، مسعود 
شجاعی، وحید امیری، احسان پهلوان، رحیم زهیوی، مهدی طارمی، سردار آزمون، کریم 
انصاری فرد و رضا قوچان  نژاد.بازیکنان شاغل در لیگ ایران باید روز 31 خرداد ساعت 
13:30 با در دست داشتن گذرنامه، خود را به کادرفنی در هتل آزادی معرفی کنند.برنامه 

بازیکنان فعال در لیگ های خارجی متعاقبا اعلام خواهد شد.

جدایی جباری و منتظری از الاهلی منتفی شد
مدیر برنامه دو بازیکن ایرانی تیم الاهلی قطر از علاقه این باشگاه برای ادامه فعالیت شان 
خبر داد و احتمال حضورشان در استقلال تهران را رد کرد.  شهرداد ناظمی با اعلام این 
خبر گفت: بعد از مطرح شدن شایعاتی مبنی بر جدایی جباری و منتظری از باشگاه الاهلی 
قطر بنده به قطر رفتم و این موضوع را بررسی کردم؛ پس از صحبت با مدیران الاهلی آنها 
اعلام کردند چنین برنامه ای ندارند و می خواهند بازیکنان ایرانی شان که یک فصل دیگر نیز 
با این تیم قرارداد دارند به حضورشان ادامه دهند.مدیر برنامه لوکا بوناچیچ و بازیکنان ایرانی 
تیم الاهلی قطر ادامه داد: بوناچیچ برنامه خود را به باشگاه الاهلی داده و این مربی به زودی 
فعالیت خود را در این تیم آغاز می کند.با این وجود و ماندن جباری و منتظری در الاهلی 

قطر، حضور این دو بازیکن در استقلال تهران منتفی خواهد بود.

محمدی و امیری را می خواهم 

برانکو: فصل بعد در هر سه جام مدعی هستیم

سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس تاکید کرد تیمش برای فصل آینده در هر سه جامی که 
حضور دارد مدعی کسب عنوان قهرمانی خواهد بود. 

برانکو ایوانکوویچ که برای گذراندن تعطیلات پس از فصل راهی کرواسی شده بود، 
درحالی صبح روز جمعه به تهران برگشت که دستیارانش نیز وی را همراهی می کردند.

سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس که توانست نمایش خوب و قابل قبولی با سرخپوشان در 
لیگ پانزدهم داشته باشد این بار عنوان کرد در هر سه جامی که پرسپولیس حضور دارد 
مدعی قهرمانی خواهند بود.برانکو در مورد پیش بینی اش از آینده پرسپولیس گفت: ما در 
لیگ برتر، لیگ قهرمانان آسیا و جام حذفی حضور خواهیم داشت و طبیعتا در هر سه جام 
هم مدعی قهرمانی هستیم.وی در مورد فهرست بازیکنان مورد نظرش برای فصل آینده 
و اینکه از بین وحید امیری و مهرداد محمدی کدام بازیکن را به پرسپولیس خواهید آورد 
گفت: مسئولان باشگاه پیگیر این موضوع هستند و من هر دوی این بازیکنان را می خواهم.

در غیاب برانکو، مسئولان پرسپولیس با ساسان انصاری، احسان الوان زاده و سیدحلال 
حسینی قرارداد امضا کردند. علیرضا بیرانوند نیز قبلا به پرسپولیس پیوسته بود.

6بازیکن تیم صبای قم قرارداد خود را 
تمدید کردند

۶ بازیکن تیم فوتبال صبای قم در جلسه ای که با مدیران این باشگاه داشتند قرارداد 
خود را با صبا تمدید کردند. 

به گزارش  مهر، باشگاه صبای قم که پیش از این 4 بازیکن خود را از دست داده بود با 
۶ بازیکن کلیدی خود برای ادامه حضور در این تیم به توافق رسید تا با فراق بال بیشتری 
در فصل نقل و انتقالات حضور پیدا کند.در جلسه ای که پنج شنبه شب بین مسئولان 
باشگاه صبا و ۶ بازیکن این تیم برگزار شد مقرر شد بازیکنان مورد نظر علی دایی برای 
لیگ شانزدهم در صبا ماندنی شوند. ابوالفضل ابراهیمی، فرید بهزادی کریمی، اکبر صادقی، 
محمدامین آرام طبع، محمد قاضی و میلاد فراهانی بازیکنانی هستند که قرارداد خود را با 
صبا تمدید کرده اند.میلاد فراهانی دروازه بان صبا که در هفته های پایانی لیگ پانزدهم به 
دروازه بان اصلی صبا تبدیل شده بود در حالی باز هم در صبا باقی مانده که ممکن است 
با توجه به احتمال خروج حامد لک از صبا، سنگربان اصلی صبا شود.فرید کریمی نیز در 
حالی با صبا به کار خود ادامه می دهد که پیش از این گفته می شد این بازی در فصل جدید 

با پیراهن سپاهان اصفهان به میدان خواهد رفت.

برای انتخاب تیم جدیدم عجله ای ندارم 

مبعلی: منصوریان بخواهد به استقلال می آیم

هافبک بازیساز فصل گذشته نفت تهران ادعا می کند که پیشنهادی از استقلال ندارد اما 
اگر منصوریان بخواهد حتما پیشنهاد این تیم را قبول می کند. 

 ایمان مبعلی گفت که برای انتخاب تیم جدیدیش عجله ای ندارد چراکه خاطرات خوبی 
از نفت تهران دارد و منتظر روشن شدن تکلیف این تیم می ماند.

 بی پولی های نفت تهران امسال خیلی در روند نتیجه گیری این تیم تاثیر 
داشت.نظر تو در این باره چیست؟

 واقعا سال سختی بود و ما اذیت شدیم. بیشتر بازیکنان نفت، بازیکنان جوانی بودند که 
پس اندازی نداشتند و واقعا روی پول باشگاه حساب ویژه ای باز کرده بودند و همین مساله 

باعث شد که فشار روی تیم ما بسیار زیاد باشد.
البته فصل گذشته برای خودت هم چندان فصل خوبی نبود چراکه در   

هفته های زیادی مصدوم بودی.چرا این اتفاق برای تو رخ داد؟
 بله درست می گویید من 3 ماه در فصل گذشته مصدوم بودم و هیچ وقت سابقه نداشت 
که این تعداد روز از میادین دور باشم. این مصدومیت برای من سخت بود اما تجربه چندان 
بدی هم نبود چراکه من فکر می کنم از بیرون خیلی بهتر می توان شرایط تیم را نگاه کرد 

و من تجربه خوبی در این مدت بدست آوردم.
 با شرایطی که به وجود آمده است، می خواهی فصل آینده در نفت تهران 

بمانی؟
 راستش را بخواهید من منتظر روشن شدن تکلیف نفت تهران می مانم و عجله ای ندارم. 
2 سال خوب در این تیم داشتم و واقعا من در نفت تهران آرامش کامل داشتم. وقتی شما 
می بینید که ۵ مربی در این تیم نتیجه می گیرند مشخص است که شرایط باشگاه خوب 
است. البته مربی های این تیم هم مربی های بزرگی بودند ولی شما می بینید در خیلی از 
تیم های بزرگ ممکن است مربی های بزرگ نتیجه نگیرند ولی جو نفت واقعا خوب بود.

 فکر می کردی امسال منصوریان پیشنهاد استقلال را قبول کند؟
 من فکر می کنم دیر یا زود منصوریان سرمربی استقلال می شد چراکه او این تیم را 
از ته قلب دوست داشت. من فکر می کنم منصوریان زمان خوبی هم به استقلال آمد و 
همین که 2 بازیکن از نفت به این تیم آورده است نشان می دهد که تیم فصل گذشته ما 

تیم بسیار خوبی بوده است.
 منصوریان پیشنهادی به تو برای استقلالی شدن نداده است؟

 نه پیشنهادی نداده است. خیلی ها از من این سوال را می پرسند ولی من اصلا ناراحت 
نیستم چرا که منصوریان دو سال برای من زحمت کشید و از ته دل برای او آرزوی 

موفقیت می کنم.
 اگر در روزهای آینده به تو پیشنهاد بدهد، دوست داری به استقلال برگردی؟

 هر بازیکنی دوست دارد به استقلال و پرسپولیس بیاید. واقعا اگر پیشنهادی به دست 
من برسد حتما قبول می کنم چراکه خودم در استقلال بازی کرده ام و هواداران این تیم 
را دوست دارم. با این حال در حال حاضر میلاد زکی پور و علی قربانی  از نفت تهران به 
استقلال آمده اند و من فکر می کنم آنها می توانند بازیکنان بزرگی برای این تیم شوند 

البته اگر اتفاقی خاصی برای آنها نیفتد.
 فکر می کنی منصوریان می تواند در استقلال موفق شود؟

 تا موفقیت برای تماشاگران چه تعریفی داشته باشد. عده ای می گویند قهرمان شویم، 
عده ای می گویند دربی را ببریم و عده ای می گویند زیبا بازی کنیم. من فکر می کنم 
تماشاگران باید به منصوریان زمان بدهند تا بتواند افکارش را پیاده کند. البته به نظر من 

آقای مظلومی هم فصل گذشته نتایج خوبی با استقلال گرفت.

رئیس فدراسیون فوتبال با اشاره به اتفاقاتی که طی ماه های برای ایران رخ داده است گفت: 
هدف ما این است که بتوانیم در آینده خودمان را به فوتبال شرق آسیا نزدیک کنیم و کمتر 

با کشورهای عربی باشیم. 
مهدی تاج که حدود دو ماه از حضورش در فدراسیون فوتبال می گذرد با اشاره به برنامه 
هایی که برای این فدراسیون دارد گفت: در این مدت تلاش کرده ایم آرامش را به فدراسیون 

برگردانیم و شرایط را برای کار خوب و مناسب فراهم کنیم.
وی در مورد انتخاب دبیرکل فدراسیون و رئیس سازمان لیگ برتر نیز گفت: برای این پست 
ها و شش پستی که در فدراسیون بلاتکلیف است بزودی اتفاقاتی خواهد افتاد. باید تکلیف این 
پست ها مشخص شود. منتهی نخواستیم عجله کنیم تا خدای ناکرده راه را به اشتباه برویم. در 

یکی دو هفته آینده تکلیف این پست ها مشخص خواهد شد.
مهدی تاج در مورد بدهی های فدراسیون فوتبال و اینکه آیا مشکلات مالی دارید گفت: در 
بررسی هایی که صورت دادیم فدراسیون فوتبال درحال حاضر مبلغی حدود 13 میلیارد و 
300 تا 400 میلیون تومان بدهی دارد که البته طلب هایی هم داریم که مهمترین آن حدود 2 
میلیون دلار از فیفاست. با این حال سعی کردیم مشکلی برای امور جای فدراسیون پیش نیاید.

رئیس فدراسیون فوتبال در مورد پرداخت بدهی های فدراسیون به کی روش نیز گفت: با 
تلاش هایی که صورت گرفته الان بدهی به کادر فنی و بازیکنان تیم ملی نداریم و همه پاداش 
هایی که طلب داشتند را پرداخت کردیم. ضمن اینکه کی روش حدود 9 ماه بود که حقوق 
نگرفته بود و طبق قرارداد اگر سه ماه حقوق نمی گرفت می توانست قراردادش را فسخ کند. با 

این حال بدهی فدراسیون به ایشان پرداخت شد و مشکلی در این زمینه وجود ندارد.
وی که در برنامه ورزش و مردم حضور پیدا کرده بود افزود: در این مدت بیشترین زمان 
بنده را کی روش گرفت که باید تکلیفش مشخص می شد. من حدود 100 ساعت با ایشان 
صحبت کردم و با هم حرف زدیم تا مشکلات به حداقل برسد. باید تلاش کنیم بهترین شرایط 

را برای تیم ملی فراهم کنیم.
مهدی تاج در مورد مشکلاتی که در فدراسیون فوتبال وجود داشت به سفرهای پرتعداد 
اعضای کمیته بین المللی اشاره کرد و گفت: اعضای این کمیته چون ناظر کنفدراسیون فوتبال 
آسیا هستند سفرهای زیادی را می رفتند که همین امر باعث شده بود کاستی های زیادی در 
این بخش داشته باشیم و بخشی از کارهایمان انجام نشود. با آنها صحبت کردیم و الان شرایط 

خوب شده است.
وی در مورد البسه تیم ملی نیز گفت: قرارداد البسه تیم ملی قبل از حضور بنده منعقد شده 
و باید تلاش کنیم بهترین شرایط را برای تیم ملی فراهم کنیم. چیزی که مهم است اینکه 
تیم ملی ایران باید بهترین لباس را بپوشد. در قرارداد با شرکت تولید کننده البسه این جای 
امیدواری وجود دارد که کیفیت لباس های باید به تایید ما برسد که امیدواریم بتوانیم با رایزنی 

بهترین لباس را تولید کنیم و همین شرکت به همکاری اش با فدراسیون ادامه دهد.
مهدی تاج در مورد انتخاب دبیرکل و اینکه آیا وزارت ورزش تکلیف دبیرکل را مشخص 
خواهد کرد گفت: اصلا چنین موردی درست نیست و وزارت ورزش هیچ ورودی به این موضوع 
نداشته است. طبیعتا بنده گزینه مورد نظرم را به هیات رئیسه پیشنهاد خواهد داد و اگر رای 

آورد کارش را شروع می کند و اگر هم رای نیاورد گزینه بعدی را معرفی خواهم کرد.
تاج در مورد مسئولیت محمدرضا ساکت در فدراسیون فوتبال نیز گفت: ساکت مشاور بنده 
در امر سرپرستی دفتر مدیریت و پیگر امور تیم ملی خواهد بود. ما نباید بگذاریم کی روش در 
مورد برخی مسائل صحبت کند. باید انتظارات کی روش که درست هم هست را به سرعت 
حل کنیم. به همین خاطر آقای ساکت را مسئول این کار کردیم و برطرف کردن این نیازها 

وظیفه آقای ساکت است.

تاج در مورد قرارداد افشین پیروانی مدیر تیم ملی نیز گفت: اخیرا آقای پیروانی صحبت 
کردند و گفتند که قرارداد ندارند. باید قطعا در مورد ایشان هم این اتفاق رخ دهد و قراردادش 

امضا شود چرا که بنده کار کردن بدون قرارداد را قبول ندارم.
مهدی تاج در مورد حضور علی کفاشیان به عنوان نایب رئیسش در فدراسیون فوتبال 
گفت: کفاشیان یک عنصر بین الملل خوب برای فدراسیون فوتبال است. کرسی که ایشان 
در کنفدراسیون فوتبال آسیا دارد بسیار ارزشمند است و اگر ما بخواهیم این کرسی را بدست 
بیاوریم باید 1۵ سال کار کنیم. بنابراین به طور کامل از ایشان حمایت خواهیم کرد تا در این 

مسئولیت موفق باشند.
رئیس فدراسیون فوتبال در مورد دیدارهای تدارکاتی برای تیم ملی نیز گفت: ما دنبال 
بازیهای تدارکاتی خوب هستیم اما اعتقاد دارم دیدار برابر مقدونیه بازی خوبی بود. همه این 
بازیها برای تیم ملی لازم است. ضمن اینکه بازی با تیم های قوی هم برای تیم ملی لازم است. 
اما اینکه بگوییم فردا می توانیم این کار را انجام دهیم قابل قبول نیست و نمی شود به آن 
عمل کرد. بازی با تیم های قوی نیاز به زمان و برنامه ریزی و البته بودجه کافی دارد که فعلا 

برای ما مقدور نیست.
مهدی تاج در ادامه خاطرنشان کرد: در فوتبال اگر بهترین پشتییبانی و بهترین مربی را 
داشته باشید نمی توانید بگویید که حتما برنده می شوید. تیم ملی خوبی داریم و اگر همه 
مشکلات حل شود شرایط بهتر خواهد شد. من توانستم در این مدت تیم ملی را آرام کنم تا 
بدون مشکل پیش برود. من تیم ملی کره جنوبی را خیلی قوی ندیدم. ازبکستان تیم خوبی 
است. قطر رفته و چند بازیکن خارجی جذب کرده است. چین هم شرایط خوبی دارد اما وضع 

تیم ملی ایران از بقیه بهتر است.
تاج در پایان به موضوع فساد و دلالیسم در فوتبال اشاره کرد و گفت: خود من پیگیر موضوع 
فساد در فوتبال هستم. همین الان در فدراسیون دارد اتفاقاتی می افتد. ما باید ریشه این مسائل 
را بخشکانیم. خیلی از حرف هایی هم که مطرح می شود حرف و حدیث است اما ما ایستاده 
ایم تا این معضلات را برطرف کنیم. دلالیسم هم پدیده شومی است که وارد این فوتبال شده 
است. ما برای واسطه ها امتحان برگزار کردیم و هرکسی قبول شود مجوز می گیرد اما اگر کسی 

قبول نشود و فعالیتی داشته باشد با او برخورد خواهد کرد.

 علیرضا منصوریان در شرایطی کارش را در استقلال شروع 
کرده است که در همین مدت کوتاه مشخص شده مشکلاتی 
که باعث ناکامی امیر قلعه نویی و پرویز مظلومی شد همچنان 

در باشگاه آبی تهران وجود دارد. 
به گزارش مهر، اتفاقاتی که در استقلال رخ می دهد را 
می گذاریم کنار موضوعاتی که در بیانیه پرسوز و گداز پرویز 
مظلومی وجود داشت. این کنار هم قرار دادن پرسش هایی 

ایجاد می کند.
قرارداد  رقم  به  کسی  چه  است؛  این  اول  پرسش 
منصوریان دسترسی دارد و به کدام دلیل رقم قراردادش 
را واقعی یا حتی غیر واقعی رسانه ای کرده است؟ آیا به 
غیر از مسئولان باشگاه که قرارداد منصوریان را دیده اند 
کسی وجود دارد که بتواند ادعا کند رقم قرارداد را می داند 
و رسانه ها هم به آن استناد کنند؟ پرسش ها پی در پی 

می آیند و سوال های دیگر این است: چرا رقم قرارداد تا این 
حد پایین بوده است؟

پرسش های بعدی را بخوانید: چرا قنبرزاده ای که تنها 
مدیری است که با منصوریان مشکل دارد را تنها گزینه 
مدیریت می نامند؟ آیا او کارنامه خوبی دارد؟ مهمتر از آن 
اینکه چه کسی از دیدار قنبرزاده با وزیر ورزش خبر داشته و 

آن را رسانه ای کرده است؟
آیا این رسانه ای کردن برای تولید فشار به منصوریان بوده 
است؟ آیا حمله به نجف نژاد که تنها حامی منصوریان برای 
استقلال بود و فشار برای برداشتن او از هیات مدیره هدفمند 

است؟
و  اعمالشان  اما  نبرد  را  آنها  نام  مظلومی  که  آنها  آیا 
فشارهایشان را رسانه ای کرد و باز همانها که قلعه نویی را 
تحت فشار گذاشتند تا از استقلال برود همچنان همان 

مسیر را می روند و می خواهند منصوریان را از استقلال 
کنار بگذارند؟

پاسخ تک تک پرسش های بالا قابل تامل است، واقعا چرا 
باید رقم قرارداد منصوریان که پایین هم هست را رسانه ای 
کنند؟ این موارد منطقی است؟ یا ادامه مسیری که مظلومی 

و قلعه نویی را در استقلال سوزاند؟
به این موارد باید انتشار فهرست مازاد استقلال را هم 
اضافه کرد که مشخص نیست با اطلاع و هماهنگی کامل 
منصوریان بوده یا اینکه برخی افراد خودسرانه و بدون اطلاع 

سرمربی این فهرست را منتشر کردند؟
آیا اگر علیرضا منصوریان در جریان اعلام این فهرست بود 
نباید به سابقه بازیکنان با احترامی چون وحید طالب لو و 
آرش برهانی در تیمش فکر می کرد و شان آنها را بیشتر از 

این رعایت می کرد.

مهدی تاج:

فوتبال ایران رابه شرق آسیا نزدیک می کنیم

خطر بیخ گوش سرمربی 

تکرار مشکلات مظلومی و قلعه نویی برای منصوریان

تب فوتبال کنار برج ایفل ؛

رکوردهای خواندنی از جام پانزدهم اروپا

 پانزدهمین دوره رقابت های فوتبال جام ملت های 
اروپا در شرایطی با حضور 24 تیم به میزبانی فرانسه 
آغاز خواهد شد که رکوردهای جالبی در طول ادوار 

گذشته برای این مسابقات رقم خورده است. 
تاریخ دهم ژوئن )21  بازی های یورو 201۶ در 
این  آغازشد.  فرانسه  کشور  میزبانی  به  خردادماه( 
رقابت های  بزرگترین  از  یکی  شک  بی  تورنمنت 

ورزشی در اروپا و جهان ست.
بازی هایی که برخلاف ادوار گذشته این بار با حضور 
24 تیم برگزار خواهد شد. بر اساس فرمت جدید 
مسابقات تیم ها در شش گروه چهار تیمی قرار می 
گیرند و از هر گروه دو تیم اول به همراه چهار تیم 
برتر رده سوم مرحله گروهی به مرحله حذفی صعود 

می کنند.
اجتماعی  با مشکلات  روزها  این  فرانسه  کشور 
و معضلات سیاسی زیادی همراه است. آنها برای 
برگزاری هر چه با شکوه تر این رقابت مهم تلاش 
زیادی کرده اند و دوست ندارند حواشی غیرفوتبالی 
تاثیری روی برگزاری این تورنمنت مهم داشته باشد.

شهرهای بوردو، لان، لیل، لیون، مارسی، نیس، 
عنوان  به  تولوز  و  اتین  سن  دنیز،  سنت  پاریس، 
شده اند.  انتخاب  مسابقات  این  میزبان  شهرهای 
و  جهانی 199۸  جام  میزبانی  از  بعد  فرانسوی ها 
قهرمانی در آن تورنمنت بزرگ حالا رویاهای زیادی 

برای موفقیت در این میزبانی تازه دارند.
این سومین میزبانی فرانسه برای مسابقات یورو به 
حساب می آید. فرانسه در سال های 19۶0 و 19۸4 
میزبان این مسابقات بوده است. خروس ها دو بار در 
سال 19۸4 و 2000 قهرمان این مسابقات شده اند.

جام ملت های اروپا 201۶ یا یورو 201۶ پانزدهمین 
کشورهای  ملی  تیم های  فوتبال  مسابقات  دوره 
اروپایی است که هر چهار سال یک بار برگزار می 
شود. تیم اسپانیا مدافع قهرمانی این مسابقات است. 
قهرمان این مسابقات مجوز شرکت در مسابقات جام 
کنفدراسیون ها 2017 در کشور روسیه را به دست 

می آورد.
این رقابت ها رکوردهای متعددی دارد. آمار و ارقامی 
که می تواند برای علاقمندان به ورزش مخصوصا 
فوتبال جالب توجه باشد. همیشه حضور بازیکنان 
بزرگ و ستاره های مختلف تیم ها و لیگ های اروپایی 
در این تورنمنت باعث ایجاد جذابیت های فراوانی شده 

است.
* آلمان در صدر 

رکورددار قهرمانی در مسابقات یورو تیم های آلمان 
و اسپانیا با 3 قهرمانی هستند و پس از این دو تیم، 

فرانسه با 2 قهرمانی قرار دارد.
* بازیکنانی که رکورددار هستند

 در تاریخ رقابت های یورو ، فقط 13 بازیکن موفق 
شده اند دو بار قهرمانی را جشن بگیرند که از 13 
بازیکن 12 نفر سهم ماتادورها بوده است. راینر بونهوف 
ستاره سابق آلمان غربی اولین بازیکنی است که موفق 
به کسب دو عنوان قهرمانی شده است. ژابی آلونسو، 
ایکر کاسیاس، سسک فابرگاس، آندرس اینیستا، 
ژاوی هرناندز، فرناندو تورس، سرخیو راموس، رائول 
آلبیول، پپه رینا، داوید سیلوا، آلوارو آربلوا و سانتی 
کاسورلا، 12 بازیکن عضو تیم ملی اسپانیا هستند که 
موفق شدند در دو دوره متوالی در سال های 200۸ و 

2012 قهرمانی در یورو را جشن بگیرند.
* بهترین گلزنان تاریخ یورو 

در تاریخ مسابقات یورو تاکنون بازیکنی موفق نشده 
است بیش از 9 گل به  ثمر برساند. میشل پلاتینی 
بازیکن پیشین تیم ملی فرانسه با به  ثمر رساندن 9 
گل در پنج بازی، آماری خیره کننده در مسابقات یورو 
19۸4 از خود بر جای گذاشت. آلن شیرر مهاجم 
مسابقات سال های  در  انگلیس  ملی  تیم  پیشین 
1992، 199۶ و 2000 در مجموع هفت گل در 9 
بازی به  ثمر رساند. رود فن نیستلروی مهاجم پیشین 
تیم های رئال مادرید و منچستریونایتد در مسابقات 
جام ملت های اروپا طی سال های 2004 و 200۸ در 
مجموع هشت بازی موفق به زدن شش گل برای 

هلند شد.
* رکوردداران پاس گل

 رکورددار تعداد پاس در تاریخ رقابت های یورو، 
ژاوی هرناندز هافبک سابق تیم ملی اسپانیا با مجموع 
949 پاس است. زین الدین زیدان بازیکن سابق تیم 
ملی فرانسه با ۸43 پاس در جایگاه بعدی قرار دارد. 
ژابی آلونسو دیگر بازیکن سابق اسپانیا نیز با794 در 

جایگاه بعدی قرار دارد.
* جوانترین تیم مسابقات

 تیم ملی انگلیس با هدایت روی هاجسون، جوان 
ترین تیم مسابقات یورو 201۶ فرانسه است. انگلیس 
و  ترین  جوان  عنوان  به  سال  میانگین 39/2۵  با 
جمهوری ایرلند با میانگین 39/29 سال به عنوان 

مسن ترین تیم این رقابت ها هستند.
* رکوردی دیگر برای آلمان 

تیم ملی آلمان با 12 بار حضور در رقابت های جام 
ملت های اروپا رکورددار است.

* یونتووس و لیورپول در صدر 
باشگاه یونتووس ایتالیا و لیورپول انگلیس با داشتن 
12 بازیکن در این تورنمنت رکورددار هستند. باشگاه 
تاتنهام انگلیس با 11 بازیکن و باشگاه منچستریونایتد 
با داشتن 10 بازیکن در این رقابت ها در جایگاه های 

بعدی قرار دارند.
* رکوردداران بسته نگه داشتن دروازه 

در تاریخ رقابت های یورو، ادوین فان در سار دروازه 
بان سابق تیم ملی هلند و ایکر کاسیاس کاپیتان تیم 
ملی اسپانیا )یورو 201۶ پنجمین حضور این بازیکن 
است و در این زمینه رکورددار خواهد شد( هر کدام 

با 9 بار، رکورددار بسته نگه داشتن دروازه هستند.
* رکوردی دیگر برای کاسیاس

 ایکر کاسیاس با ۵09 دقیقه بسته نگه داشتن 
دروازه خود رکورددار تعداد دقایق بسته نگه داشتن 

دروازه در یورو است.
* دروازه بانی که بیشترین گل را خورده است

 پیتر اشمایکل )دانمارک، 19۸۸-2000( با 20 

گل خورده، بیشترین گل را در تاریخ یورو دریافت 
کرده است.

* مربیان رکورددار
 در تاریخ رقابت های یورو، برتی فوگتس، یواخیم 
لو، لارس لاگربک، دینو زوف و رینوس میشل از 
جمله مربیان رکورددار هستند. برتی فوگتس )1992 
و 199۶( و یواخیم لو )200۸ و 2012( هر دو از 
آلمان، با 11 بار نشستن بر روی نیمکت مربیگری 
رکورددار هستند. یواخیم لو در مسابقات یورو 201۶ 

این فرصت را دارد، به تنهایی رکورددار شود.
* یواخیم لو و رکوردی دیگر

 یواخیم لو سرمربی تیم ملی آلمان با کسب ۸ 
پیروزی، رکورددار پیروزی در تاریخ یورو است.

* چهارمین حضور سرمربی ایسلند
 لارس لاگربک سرمربی تیم ملی ایسلند در یورو 
201۶، برای چهارمین دوره، مسابقات یورو را تجربه 

خواهد کرد و رکورددار خواهد بود.
* فرصت در اختیار دل بوسکه

 هیچ مربی در تاریخ یورو سابقه کسب دو عنوان 
قهرمانی را ندارد و ویسنته دل بوسکه این فرصت را 

دارد که به اولین مربی در این زمینه تبدیل شود.
* رکورد عجیب لیگ برتر انگلیس

 لیگ برتر انگلیس بیشترین نماینده را در یورو 
201۶ دارد. بازیکنان دعوت شده از لیگ برتر انگلیس 
بیشتر از مجموع بازیکنان دعوت شده از بوندسلیگا 
و سری آ هستند. لیگ برتر در 1۸ تیم از 24 تیم 
حاضر در مسابقات نماینده دارد. لیگ آلمان با 73 
نماینده و لیگ ایتالیا با 70 نماینده در جایگاه های 

بعدی حضور دارند.
* گرانترین و ارزانترین بازیکنان

 آلمان گران قیمت ترین بازیکنان و مجارستانی ها 
ارزان ترین بازیکنان را در رقابت های یورو 201۶ دارند. 
طبق ارزیابی سایت ترانسفرمارکت تیم ملی آلمان 
با ارزشی در حدود ۵۶2 میلیون یورو در صدر قرار 
دارد و مجارستان با 3/27 میلیون یورو ارزان ترین تیم 

رقابت هاست.
* مربی ای که بیشترین حقوق را می گیرد 

روی هاجسون در میان 24 سرمربی تیم های حاضر 
در جام ملت های اروپا بیشترین حقوق را می گیرد. 
سرمربی تیم ملی انگلیس با حقوقی معادل ۵ میلیون 
یورو در سال پردرآمدترین فرد است. سرمربی ایتالیایی 
تیم ملی ایتالیا، آنتونیو کونته با حقوقی معادل 1/4 
میلیون یورو در سال در جایگاه دوم قرار دارد. فاتح 
تریم، سرمربی تیم ملی ترکیه نیز با دستمزد سالانه 

۵/3 میلیون یورویی در مکان سوم قرار دارد.
* آلمان مدعی اصلی قهرمانی

 تیم ملی آلمان به عنوان مدعی نخست قهرمانی در 
این رقابت ها شناخته می شود. از تیم های ملی اسپانیا، 
انگلیس، پرتغال و بلژیک به عنوان مدعیان بعدی یاد 
می شود. این آمارها در رای گیری های مختلف بین 

هواداران فوتبال در اروپا به دست آمده است.
* غایبان بزرگ یورو

 آندرا پیرلو از ایتالیا، کوین تراپ از آلمان ، فابیو 
کوئنترائو پرتغالی،  رافائل واران فرانسوی، وینسنت 
کمپانی بلژیکی، خوان برنات اسپانیایی، خاوی مارتینز 
اسپانیایی، ایلکای گو ندوگان آلمانی، کوین گامیروی 
فرانسوی، کریم بنزما فرانسوی و ماریو بالوتلی ایتالیایی 

غایبان این جام هستند.

* جوان ترین بازیکنان 
رناتو  انگلیس،  ملی  تیم  از  راشفورد  مارکوس 
سانچس از تیم ملی پرتغال و امره مور از تیم ملی 
ترکیه با 19 سال سن جوانترین بازیکنان این دوره از 

مسابقات به شمار می روند.
* مسن ترین بازیکنان یورو

 گابور کرالی از تیم ملی مجارستان و شی گیون از 
تیم ملی ایرلند با 40 سال سن مسن ترین بازیکنان 

هستند.
* بلندقدترین تیم های یورو

 تیم ملی با سوئد با میانگین قدی ۸۶/1 متر در 
جایگاه نخست قرار دارد. تیم های ملی ایسلند، آلمان، 
اتریش، کرواسی، بلژیک و مجارستان با میانگین قدی 

۸۵/1 متر در جایگاه های بعدی قرار دارند.
* سنگین وزن ترین تیم های یورو

 تیم ملی آلمان با میانگین وزنی3/۸0 کیلوگرم 
در جایگاه نخست قرار دارد. تیم ملی سوئد با 1/۸0 
کیلوگرم و تیم ملی سوییس با 9/79 کیلوگرم در 

مکان های بعدی قرار دارند.
* رده بندی بهترین بازیکنان حاضر در یورو 

اتحادیه فوتبال اروپا رده بندی بازیکنانی را که به 
همراه تیم های ملی کشورشان در رقابت های یورو 
201۶ حاضر هستند را اعلام کرد که بر این اساس 
کریستیانو رونالدو در صدر این فهرست قرار دارد. 
زلاتان ابراهیموویچ از تیم ملی سوئد و آنتوان گریزمان 
از تیم ملی فرانسه در جایگاه های بعدی قرار دارند. 
در این لیست مانوئل نویر، بالاترین رتبه میان دروازه 
بان ها را، خوانفران بالاترین رتبه میان مدافعان کناری 
را و سرخیو راموس هم بالاترین رتبه در میان مدافعان 

میانی را دارند.
* آدیداس، تولیدکننده  توپ جام ملت های 

اروپا
است،  آن  تولیدکننده  آدیداس  که  توپ  این   
Beau Jeu ـ بازی زیبا - نام دارد و از پلاستیک 
خاصی ساخته شده که استحکام و قابلیت ارتجاعی 
توپ را تامین می کند. لایه  بیرونی توپ از ماده  نرمی 
ساخته شده که خاصیت صداگیری دارد. به جای 
12 تکه  ۵ زاویه ای و 20 تکه  ۶ زاویه  ای، این بار تنها 
از ۶ شکل هندسی کاملا یک سان و برابر با روش 
خاصی به نام Thermal Bonding با فشار هوای 
داغ روی این توپ استفاده شده است. توپ تغییر 
شکل نمی دهد و هنگام بارش باران  آب در درزهای 

آن نفوذ نمی کند.
* ارزش 11 بازیکن گران قیمت یورو 

گران  یورو  میلیون   40 با  آلمانی  نویر  مانوئل 
قیمت ترین د ر وازه بان این تورنمنت است. در دفاع نیز 
ارزش دیوید آلابا 4۵ و جروم بواتنگ 40 میلیون است. 
جرارد پیکه و سرخیو راموس، دو بازیکن اسپانیایی 
هم 40 میلیون ارزش دارند. پل پوگبا فرانسوی با ۶۵ 
میلیون، توماس مولر آلمانی با 7۵ میلیون، ادن هازارد 
بلژیکی با 70 میلیون در میانه میدان حاضر هستند. 
در میان مهاجمان، ارزش کریستیانو رونالدو 110 
میلیون، گرث بیل ۸0 میلیون و روبرت لواندوفسکی 
70 میلیون است. ارزش این بازیکنان از 11 بازیکن 
لیگ قهرمانان اروپا کمتر است. یکی از دلایل آن، 
حضور بازیکنان اهل آمریکای جنوبی بارسلونا و ر ئال  
ماد رید در فهرست لیگ قهرمانان اروپاست. ارزش این 

یازده بازیکن، 7۶۵ میلیون یورو است.
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محققین آمریکایی در حال تمرکز بر روی ساخت روبات هایی به شکل حشره هستند.
 محققین دانشگاه هاروارد آمریکا به دنبال توسعه پروژه ای به نام RoboBees هستند 
که خروجی آن روبات هایی به شکل حشره خواهد بود که می توان از آنها برای عملیات 

شناسایی، برقراری ارتباط از راه دور و حتی برای گرده افشانی گل ها نیز استفاده کرد.
این روبات های پرنده قادر به پرواز به صورت مستقل خواهند بود. در اجرای پروژه 
RoboBees از روش تولید در مقیاس میکرو و همچنین موادی استفاده می شود که دارای 

ویژگی روشن کردن موتور این روبات ها را داشته باشند.
به گفته سرپرست این تیم تحقیقاتی، RoboBees دارای مخزنی برای ذخیره سازی انرژی 
در مقیاس کوچک خواهند بود ضمن اینکه این روبات ها دارای الگوریتمی هستند که بتوانند 

با سایر روبات های هم شکل خود هماهنگ عمل کنند.
در واقع RoboBees محصولات روباتیکی در مقیاس میلیمتر با لایه بسیار نازکی خواهند 
بود که قابلیت خم شدن دارند. در این روبات ها از حسگرهای جدیدی استفاده می شود 
که مصرف انرژی را کاهش و قادر به محاسبه در حال حرکت باشند.طرح این ایده با الهام از 

حشرات کوچک موجود در طبیعت به سراغ محققین آمریکایی آمده است.

سامانه زیرسطحی ساز آبیاری قطره ای طراحی و ساخته شد

استفاده از سم رتیل در درمان بیماریهای لاعلاج

چمدانی که شارژر و GPS دارد و از پله بالا می رود

زندگی 17 ماهه با قلبی در کوله پشتی!
دانشمندان موفق به ساخت یک قلب مصنوعی خارجی 
شدند که یک بیمار نارسایی قلبی را تا زمان پیوند عضو 17 

ماه زنده نگه داشت.
 استن لارکین جوان 2۵ ساله آمریکایی که به بیماری 
نارسایی مزمن قلب مبتلا بود با استفاده از فناوری قلب 
مصنوعی با مخزن موجود در کوله پشتی توانست بیش از 

17 ماه تا دریافت قلب اهدایی زنده بماند.
محققان دانشگاه میشیگان پس از موفقیت در ساخت 
قلب مصنوعی پیشرفته، برای اولین  بار با نصب آن در سینه 
بیمار مبتلا به نارسایی قلبی از صحت عملکرد و دقت بالای 

آن اطمینان حاصل کردند. 
استن لارکین پس از دریافت قلب اهدایی در کنفرانس 
خبری اعلام کرد: بالاخره پس از 17 ماه انتظار و زندگی 
با قلب رباتیک، حدود دو هفته قبل با دریافت قلب اهدایی 

دوباره به زندگی معمولی بازگشتم.
 وی در ادامه افزود: زندگی با قلب مصنوعی و تجهیزات 
لازم  اما  تجربه ای سخت  کوله پشتی  در  موجود  کمکی 
بود. چرا که من اولین کسی هستم که با یک قلب پرتابل 
مصنوعی بیش از 17 ماه زنده مانده ام. در واقع احساس 
بسیار  وابسته است  به آن  زندگی شما  قلبی که  حمل 

غیرطبیعی اما جالب توجه بود.
قلب مصنوعی برای تامین انرژی لازم جهت پمپاژ خون 
از طریق دو لوله، هوای فشرده را از کوله پشتی دریافت 
می کند و با کوله پشتی حاوی تجهیزات ضروری حدود ۶ 

کیلوگرم وزن دارد. 
پروفسور جاناتان هافت، متخصص جراحی قلب عنوان 

کرد: پس از تایید نیاز جدی استن لارکین به پیوند قلب، 
متاسفانه دریافتیم که زمان کافی برای انتظار قلب اهدایی 
وجود ندارد، بنابراین با استفاده از امکانات بیمارستان و 
با همکاری پزشکان حازق موجود در این مرکز، جراحی 

کاشت قلب مصنوعی پیشرفته انجام شد.
 وی در ادامه افزود: جراحی قلب مصنوعی کامل اما 

موقت، زمانی ضروری است که هر دو طرف قلب بیمار 
قادر به پمپاژ صحیح خون نباشند. خوشبختانه با موفقیت 
و مقاومت بالای این بیمار امید به زندگی در بین افراد 
نیازمند به پیوند قلبی افزایش یافته و ما نیز همچنان به 
دنبال پیشرفت فناوری قلب مصنوعی و هرچه کوچک تر 

کردن آن هستیم.

پهپاد تاکسی در چین تولید شد
یک شرکت چینی پهپادهایی را تولید کرده که قادر به رساندن افراد به نقاط مختلف است.

 این پهپاد  Ehang 1۸4 نام دارد و بصورت هوشمند عمل می کند. ظرفیت آن یک نفر 
است و به هنگام سوار شدن در داخل این پهپاد، شخص با نشان دادن مکان مورد نظر خود بر 
روی صفحه نمایشگر 12 اینچی آن و فشردن دکمه بلند شدن، نیاز به انجام کار دیگری ندارد.

در واقع این پهپاد هوشمند است و به صورت مستقل می تواند در صورت نیاز با برج مراقبت 
پرواز ارتباط برقرار کند.

از ویژگی دیگر  Ehang 1۸4 انجام عملیات ناوبری مسیر بدون نیاز به نیروی انسانی است 
ضمن اینکه قادر به تشخیص موانع موجود در مسیر خود نیز است.

قرار است از این پهپادها همچون تاکسی و برای رفتن به مسافت های کوتاه و متوسط 
استفاده شود.  Ehang 1۸4 به زودی مراحل آزمایش خود را در ایالت Nevada آمریکا آغاز 

خواهد کرد.
این پهپاد منحصر به فرد برقی است و در صورت قرار گرفتن در ناوگان حمل و نقل 
می توان شاهد انقلابی در سرعت و افزایش تسهیل در استفاده از پهپادها به صورت شخصی 

بود.

ترازوی هوشمند ضربان قلب را نشان می دهد
یک شرکت فنلاندی ترازوی هوشمندی را ساخته که می تواند ضربان قلب فرد را اندازه 

گیری کند.
شرکت نوکیا، ترازوی هوشمندی را با نام Withings ساخته که علاوه بر نشان دادن وزن 

شخص، قادر به اندازه گیری ضربان قلب او نیز هست.
در واقع این ترازوی هوشمند به وسیله محاسبه سرعت پمپاژ خون به قلب، نوار قلب 

شخص را نشان می دهد.
از مزایای دیگر Withings این است که قابلیت متصل شدن به گوشی هوشمند را دارد 
تا به بررسی دقیق وزن، ضربان قلب، میزان چربی، آب بدن، حجم ماهیچه ها و استخوان 
فرد در یک بازه زمانی مشخص بپردازد و با تحلیل اطلاعات، یک جدول سلامتی را به کاربر 

خود ارائه دهد.
 این ترازوی هوشمند می تواند سرعت نبض و جریان خون کاربر را محاسبه کند و با 
بررسی آنها و مشاهده هر گونه نوسان، درصد ابتلای شخص را به فشار خون و حمله قلبی 

اعلام کند.
همچنین بر روی ترازوی Withings الکترودهایی وجود دارد که می توانند مدت زمان 

رسیدن خون به پا را نشان دهد ضمن اینکه قادر است اندازه قد کاربر را تشخیص دهد.

روبات حشره ساخته می شوند

پژوهشگر جهاد دانشگاهی واحد ایلام در راستای افزایش 
راندمان آبیاری در صنعت کشاورزی، موفق به طراحی و 

ساخت»زیرسطحی ساز آبیاری قطره ای« شد.
ابراهیم درویشی معاون پژوهشی جهاددانشگاهی واحد 
ایلام و مجری طرح »زیرسطحی ساز آبیاری قطره ای« در این 
باره اظهار کرد: این طرح که به شماره ۸79۸2 در اداره ثبت 
اختراعات به ثبت  رسیده است، راهکاری در جهت افزایش 

بیشتر راندمان آبیاری قطره ای است.
وی درباره این طرح گفت: یکی از مشکلات اساسی آبیاری 
قطره ای تبخیر آب از سطح خاک به دلیل مرطوب شدن 
آن است که باعث تلف شدن بخشی از آب خارج  شده از 

قطره چکان ها می  شود که راهکار در نظر گرفته شده برای حل 
مشکل موجود، انتقال آب خارج شده از قطره  چکان به زیر 

سطح خاک است.
مجری این طرح تصریح کرد: روش مورد نظر شامل یک 
میله توخالی با سر نوک تیز و ته پهن و دارای روزنه های متعدد 
است که در خاک فرو رفته و یا نصب می شود و با قرار گرفتن 
قطره  چکان آبیاری قطره ای بر روی آن، آب خارج شده به 

درون خاک انتقال می یابد.
درویشی ابراز امیدواری کرد در صورت تجاری سازی این 
محصول و به کارگیری در سیستم های آبیاری قطره ای بتوان 

راندمان آبیاری را در صنعت کشاورزی افزایش داد.

دانشمندان با سنتز دو ترکیب موجود در سم رتیل Togo starburst بومی غرب آفریقا 
موفق به کشف برخی خواص دارویی برای درمان بیماری های مختلف مثل سندروم روده 

تحریک پذیر و آلزایمر شدند.
دانشمندان معتقدند که ترکیبات موجود در سم این رتیل مانند یک گونه نادر سلول  عصبی 
با نام فیبر A-delta عمل می کند. این سلول عصبی را می توان در درمان بیماری هایی همچون 

زونا، سندروم روده تحریک پذیر، صرع و حتی آلزایمر استفاده کرد. 
دانشمندان با بررسی اثرات نیش رتیل Togo starburst دریافتند که قربانی این حشره 
غول پیکر درد غیرقابل تحملی را پس از ورود سم به خون تجربه خواهد کرد. اما ترکیبات 
ناشناخته موجود در سم این حشره می تواند حاوی روشی برای درمان بیماری های مهلک 

نیز باشد.
 ترکیبات موجود در سم این گونه نادر رتیل یک الگوی درد عصبی جدید در سلول های 
موجود سیستم عصبی ایجاد می کند، به  طوریکه فرد پس از تزریق زهر به بدن درد جدید اما 

بسیار ناخوشایندی را تجربه می کند.
 دکتر جرمیا اوستین، متخصص فیزیولوژی از دانشگاه کالیفرنیا عنوان کرد: ترکیبات موجود 
در سم این حشره تا حدی پیچیده و ناشناخته است که حاکی از دوره تکامل چند میلیون 
ساله این حشره است. وی در ادامه افزود: تاکنون دو پروتئین جدید در سم این حشره یافت 
شده است که با ایجاد کانال عصبی جدید باعث ورود سدیم به سلول های نادر عصبی موسوم 

به A-delta می شوند.

تولید کرد که به طور  یک شرکت آمریکایی چمدانی 
هوشمندانه مطابق با میل کاربر تغییر وضعیت می دهد و با 
استفاده از مجموعه حرکتی شبیه به تانک به آسانی از هر نوع 

پلکانی بالا می رود.
چمدان Traxpack دارای دستگیره قابل تنظیم خودکار 
است تا استفاده از آن در هر شرایط مثل بالارفتن از پلکان 
آسان شود. همچنین این چمدان مجهز به ردیاب امواج 
سیستم موقعیت یاب جهانی و باتری داخلی است تا در صورت 

گم شدن به سرعت قابل رهگیری باشد. 

 محققان شرکت سازنده با در نظر گرفتن چالش استفاده 
از چمدان های چرخ دار در بالارفتن از پلکان  معمولی یا پلکان 
هواپیما با خلق یک نوآوری هوشمندانه و استفاده از مجموعه 

چرخ شبیه به تانک این مشکل را برطرف کردند.
عنوان   Traxpack چمدان سازنده  شرکت  سخنگوی   
کرد: همه می دانیم که حمل چمدان همیشه با مشکلاتی 
همراه است. این مشکلات بیشتر در مواردی پیش می آید 
که قرار باشد از پلکان هواپیما بالا رفته یا از راهروهای باریک 
عبور کنیم. وی در ادامه افزود: محققان ما با در نظر گرفتن 

مشکلات موجود در سفر مثل در دسترس نبودن برق برای 
شارژ تلفن همراه، مشکل حمل ونقل در شرایط دشوار مثل 
بالارفتن از پلکان و در نهایت احتمال سرقت یا گم کردن 
چمدان از جدیدترین نوآوری های ممکن استفاده کردند تا 

چمدانی هوشمند و با کارایی بالا تولید کنند. 
شرکت سازنده قیمت هر دستگاه چمدان هوشمند با 
تجهیزاتی مثل شارژر، باتری پنهان، استند نگه دارنده تبلت 
و تلفن همراه و سیستم رهگیر امواج GPS را ۵1۵ دلار اعلام 

کرد.

برای این که خون سالمی داشته باشید؛ یا به عبارت بهتر دچار کمخونی نشوید و روند 
خونسازی در بدنتان به خوبی انجام شود، باید برخی مواد غذایی را در برنامه ی غذایی روزانه 

تان بگنجانید. در این اینفوگرافی ما آن ها را برایتان آورده ایم.

مواظب باشید، تن ماهی شما را 
فلج کرده و می کشد!
دانشمندان به تازگی از آثار منفی خوردن تن ماهی خبر داده اند.

به گزارش    باشگاه خبرنگاران جوان؛ تحقیقات نشان می دهد مصرف ماهی تن به دلیل 
داشتن مواد سمی برای بدن بسیار زیان آور است. طعم دلپذیر، مقادیر بالای پروتئین و 
اسیدهای چرب امگا 3 موجود در ماهی تن، آن را به غذایی دلچسب و محبوب بدل کرده 
است.محققان بر این باورند گوشت ماهی تن دارای مقدار اندکی جیوه است. این ماده سمی 
می تواند عملکرد عادی اعضای داخلی بدن را به کلی بی حس کرده و حتی باعث مرگ 
انسان شود.تحقیقات اخیر وجود مقادیر اندکی از جیوه را در ماهی های تن موجود در بازار 
تایید کرده اند. محققان بر این باورند همین مقدار اندک ممکن است باعث بروز مشکلاتی 
در دستگاه عصبی و سرانجام مرگ انسان شود.ماهی های زیادی در طبیعت یافت می شوند 
که با داشتن مواد سمی مثل جیوه و متیل، سیستم مرکزی اعصاب را هدف قرار می دهند.

گفته می شود 40 درصد مواد سمی انباشته در گوشت ماهی های مختلف را می توان ناشی 
از عملیات صنایع غذایی مثل کنسرو کردن ماهی ها دانست.ماهی تن از اقیانوس های 
مختلف جهان صید و جمع آوری می شود و اقدامات ناسالم زیست محیطی مثل حادثه 
اتمی فوکوشیما را می توان از عوامل آلودگی آن ها به شمار آورد. به عبارتی مواد انباشت 
شده در اعضای داخلی این ماهی ها باعث ابتلا به فلجی و سرطان می شود.حذف ماهی تن 
از برنامه غذایی غیرممکن به نظر می رسد، بنابراین پیشنهاد ما این است که مصرف این 
ماهی را تا جایی که امکان دارد، کاهش دهید تا از بروز بیماری های مهلک جلوگیری کنید.



اجتماعی 6

مدیرکل تأمین اجتماعی استان قم:

3 طرح مهم الکترونیکی در تأمین اجتماعی قم 
اجرایی می شود

مدیرکل تأمین اجتماعی استان قم از اجرای سه طرح مهم الکترونیکی در سال 9۵ خبر 
داد و گفت: با اجرای این سه طرح، گام بزرگی در تحقق تأمین اجتماعی الکترونیک در قم 

برداشته می شود. 
سید مجتبی موسوی در سومین جلسه شورای اداری تأمین اجتماعی استان در سال 
9۵، اظهار کرد: هدف سازمان تأمین اجتماعی از گسترش خدمات الکترونیک، ارتقای سطح 

خدمات و کسب رضایتمندی بیشتر مردم و مخاطبان است.
وی از اجرای طرح SSN به عنوان نخستین طرح الکترونیکی تأمین اجتماعی قم در سال 
جاری نام برد و افزود: اجرای طرح SSN یا همان اختصاص شماره الکترونیکی به بیمه شدگان 
تأمین اجتماعی یکی از خدمات مهم الکترونیک این سازمان است که اجرای آن منجر به 

کاهش حضور مردم در شعب، کاهش تنش و صرفه جویی در هزینه ها خواهد شد.
موسوی، منحصربفرد بودن و عدم وابستگی شماره تأمین اجتماعی به سایر ارگان ها را از 
مزیت های اجرای این طرح در استان خواند و تصریح کرد: رفع هرگونه همپوشانی بر مبنای 
ماتریس و تسهیل در تشکیل پرونده الکترونیک برای هر بیمه شده از نقاط قوت این طرح 
است. وی گفت: تاکنون به 40 هزار نفر بیمه شده تأمین اجتماعی قم شماره الکترونیکی 
)SSN( اختصاص داده شده است و مشمولان اجرای این طرح در استان قم حدود 7۵3 هزار 

بیمه شده تأمین اجتماعی هستند.
وی از الکترونیکی شدن پرونده های فنی مخاطبان به عنوان طرح مهم بعدی اداره کل 
تأمین اجتماعی قم در سال 9۵ یاد کرد و گفت: فاز نخست عملیات اجرایی این طرح در قم 

که مربوط به تهیه سخت افزار و نرم افزارهای مورد نیاز می باشد انجام شده است.
مدیرکل تأمین اجتماعی قم تصریح کرد: تسریع در انجام امور و دائمی شدن عمر اسناد 
از مزایای اجرای این طرح به شمار می روند. وی ادامه داد: گسترش خدمات غیرحضوری، 
افزایش رضایتمندی مخاطبان و تبدیل اسناد کاغذی به پرونده های الکترونیکی از جمله 

مزایای اجرای کامل این طرح است.
موسوی اجرای بازرسی هوشمند را سومین طرح مهم الکترونیکی اداره کل تأمین اجتماعی 
قم در سال 9۵ ذکر و اظهار کرد: با اجرای این طرح، تمامی کارگاه های مشمول قانون تأمین 
اجتماعی در استان قم »بارکد« دار می شوند و همزمان با بازرسی هوشمند کارگاه ها، اطلاعات 
آنان به طور خودکار و از طریق گوشی های هوشمندی که در اختیار بازرسان قرار می گیرد، در 
سیستم ثبت آنی خواهد شد. وی افزود: همزمان با آغاز اجرای این طرح، هماهنگی های لازم 

با مقامات ارشد استانی و دستگاه های اجرایی مرتبط صورت خواهد پذیرفت.
مدیرکل تأمین اجتماعی قم گفت: در این زمینه اطلاع رسانی لازم به کارفرمایان 
کارگاه های مشمول طرح انجام می شود تا آمادگی اجرای آن را داشته باشند و مشکلی در 
این زمینه به وجود نیاید. معاون اداره کل درآمد حق بیمه سازمان تأمین اجتماعی نیز در 
این جلسه گفت: سیستم های سازمان تأمین اجتماعی در سال های گذشته دارای پراکندگی 
اطلاعات و تمرکز در تصمیم گیری بوده اند و پرونده ها برای تصمیم گیری، از شعب به استان و 
از استان به سازمان منتقل می شدند. محمدرضا بیدهندی افزود: در استراتژی جدید سازمان، 
اطلاعات، متمرکز و تصمیم گیری ها، پراکنده خواهد شد تا تصمیم گیری در پرونده ها در 

خودِ استان ها انجام شود.
وی با مهم خواندن اجرای طرح های بازرسی هوشمند و پرونده های الکترونیکی سازمان 
تأمین اجتماعی اظهار کرد: در حال حاضر ۵0 درصد از پرونده های کاغذی موجود در شعب 
تأمین اجتماعی کشور »مازاد« هستند که با الکترونیکی شدن پرونده ها، بخش هایی که به 
وجود آن ها نیاز نیست حذف و کارکنان شعب، مدت زمان بیشتری را برای راهنمایی و انجام 

امور فنی مربوط به پرونده های مخاطبان خواهند داشت.
خرید دِین کارفرمایان مدیون، طرح محاسبه و پرداخت متمرکز حقوق مستمری بگیران و 
تحلیل عملکرد کارگزاری های رسمی از منظر اقتصاد مقاومتی از جمله مباحث مطرح شده 

در سومین نشست شورای اداری تأمین اجتماعی قم بود.

در خانه تاریخی زند؛

نمایشگاه صنایع دستی در قم برپا شد
معاون صنایع دستی اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری قم از برپایی 
نمایشگاه صنایع دستی در رشته های مختلف به مدت یک هفته در خانه تاریخی زند خبر داد. 
حسن بحرینی با اشاره به اینکه نمایشگاه صنایع دستی به مناسبت 20 خرداد، روز صنایع 
دستی به مدت یک هفته در خانه تاریخی زند از ساعت ۸ الی 14 برپا است، اظهار داشت: در 
این نمایشگاه رشته های مختلف صنایع دستی از جمله سفال و سرامیک، کاشی، سنگ های 
قیمتی و نیمه قیمتی، زیورآلات سنتی، چوب و منبت و آینه کاری به نمایش گذاشته می شود.

وی افزود: هنرمندان رشته های مربوطه نیز در این نمایشگاه حضور خواهند داشت و از 
نحوه تهیه و ساخت این هنرهای دستی برای علاقه مندان توضیحاتی ارائه می کنند.بحرینی 
از حضور هنرمندان صنایع دستی در نمایشگاه قرآن و عترت خبر داد و گفت: 20 غرفه از 
این نمایشگاه در اختیار هنرمندان قمی قرار گرفت و توانسته اند در رشته های مختلف آثار و 

تولیدهای خویش را به نمایش دربیاورند.
وی ادامه داد: این نمایشگاه تا 1۵ ماه مبارک رمضان، مصادف با یکم تیرماه سال جاری از 
ساعت 21:30 تا 1:30 بامداد در انتهای بلوار امام موسی صدر دایر است.وی به فعالیت سه 
هزار کارگاه فعال صنایع دستی در این استان اشاره کرد و گفت: از این تعداد بیش از یک هزار 
کارگاه مربوط به صنعت چوب و منبت است و مابقی در رشته های انگشترسازی، حکاکی، 

تراش سنگ، کاشی معرق، رودوزی الحاقی و زیورآلات سنتی است.
معاون صنایع دستی اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری قم بیان داشت: 

سال گذشته نیز به ۶00 هنرمند صنایع دستی پروانه بهره برداری صادر شد.
بحرینی با اشاره به آمادگی اداره کل میراث فرهنگی در خصوص دریافت راهکارها از 
هنرمندان برای رونق صنایع دستی در قم، گفت: از هنرمندان درخواست کرده ایم با ارائه 
راهکارها، پیشنهادها و طرح ها در خصوص رونق هنر مرواربافی در روستای صرم با این اداره 

کل همکاری کنند.
وی ابراز داشت: هنر مرواربافی روستای صرم سابقه دیرینه دارد به گونه ای که اهالی این 
روستا، هنر مرواربافی را با بافت سبدهای تزئینی و کاربردی از جنس ترکه های مروار تولید 

و عرضه می کردند.
وی گفت: غالب کارگاه های مرواربافی در روستای صرم به علت یکنواختی در تولید و 
به روز نبودن به تعطیلی کشیده شده؛ از این رو اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و 
گردشگری قم درصدد است تا با معرفی این روستا به عنوان روستای هدف بتواند با تلفیق 
این هنر با هنرهای شاخص دیگر زمینه اشتغال هنرمندان و بازار آن را فراهم کند تا این هنر 

دوباره رونق بگیرد.

رئیس اداره امور شعب بانک مهر اقتصاد استان قم  :

بانک مهر به لحاظ  منابع  رتبه دوم 
در استان قم را داراست

در راستای ارتقاء سطح تعاملات و همکاری فی ما بین بانک مهر اقتصاد و شرکت گاز، 
بهروز درخشان رئیس اداره امور شعب با حسین محمدی مدیرعامل شرکت گاز استان قم 

دیدار و گفتگو کرد.
به گزارش روابط عمومی بانک مهر اقتصاد استان قم، رئیس اداره امور شعب بانک مهر 
اقتصاد استان قم  در این دیداردر خصوص عملکرد این بانک ، گفت: این بانک از جهت منابع 
و ضریب نفوذ در استان، رتبه دوم را به خود اختصاص داده است که این نشان از اعتماد مردم 

به این بانک می باشد .
بهروز درخشان افزود : این بانک در نظر دارد با گسترش تعاملات  با ادارات و سازمان های 
استان در راستای ایجاد و توسعه  طرح های عمرانی، صنعتی و تولیدی استان گام های موثری 
را بردارد و آمادگی دارد تسهیلاتی را در این زمینه به سایراقشار جامعه و شرکت گاز استان 

قم  به صورت خرد و کلان پرداخت نماید.
مدیرعامل شرکت گاز استان قم  نیز در این دیدار ضمن تقدیر از عملکرد بانک مهر اقتصاد، 
گفت: بانک مهر اقتصاد خاستگاه نیروهای معتقد و ولایی نظام مقدس جمهوری اسلامی 
ایران است و دارای عملکرد زرینی می باشد و امیدوارم هر روز برگ درخشانی بر عملکرد 

بانک مهر اقتصاد افزوده گردد.
حسین محمدی،  رضایتمندی مشتریان از بانک مهر اقتصاد را مهم دانست و اظهار داشت: 
این بانک توانسته است در راستای تکریم ارباب رجوع برنامه های خود را اجرایی نماید و 
زمینه رضایتمندی مشتریان از این مجموعه بزرگ را به وجود آورد و امیدوارم تعاملات 
طرفین موجبات رضایت مشتریان درونی و بیرونی این شرکت را فراهم و پایه های مردمی 

نظام را مستحکم تر نماید.

 دهناد خبرداد:

 کسب  رتبه اول نظام پیشنهادات
  توسط شرکت مخابرات استان قم 

شرکت مخابرات استان قم توانست رتبه نخست نظام پیشنهادات را بخود اختصاص دهد.
رئیس هیئت مدیره و مدیرعامل شرکت مخابرات استان قم با بیان این مطلب گفت: بر 
اساس ارزیابی های انجام شده در بین 30 استان کشور ، نظام پیشنهادات مخابرات استان قم 

رتبه اول استانهای متوسط کشور را به خود اختصاص داد.
سیداسدا...دهناد با اشاره به اینکه در طول سال 94 به میزان 2۵۸ پیشنهاد به کمیته نظام 
پیشنهادات استان رسیده که از این تعداد3۵پیشنهادبه تصویب رسیده و 14 پیشنهاد اجرایی 
گردیده است.وی همچنین گفت : بمنظور ایجاد انگیزه و جلب مشارکت حداکثری کارکنان 
، طی مراسمی از یکی از پرسنل که بیشترین پیشنهاد را به کمیته نظام پینشهادات ارائه داده 

بود اهداء لوح و هدایای نقدی تجلیل بعمل آمد.

از  یکی  عنوان  به  مجازی  فضای  و  اجتماعی  های  شبکه   
تاثیرگذارترین رسانه های عصر حاضر شناخه می شود. 

با فرهنگ سازی و مدیریت در این حوزه می توان ضمن کاهش 
تاثیرات مخرب آن، از کارکردهای مفیدی که دارد، بهره برد. بنابر 

توصیه های کارشناسان و پژوهش های انجام شده لازم است در 
این فضا نکات خاصی را رعایت کنیم که آن ها را در اینفوگرافی 
»خطرهای اعتیاد به شبکه های اجتماعی« باهم مرور خواهیم 

کرد.

 چهار سال است که ازدواج کرده ام و مشکلی که برایم مساله ساز 
شده تنبلی شوهرم در انجام کارهای خانه است. به عنوان مثال وقتی 
وسیله ای در خانه خراب می شود که با یک تعمیر ساده قابل درست 
شدن است ولی همسرم بی اعتنایی می کند و تعمیر آن را پشت 
گوش می اندازد و امروز و فردا می کند. کلا در تمامی امور اینگونه 
است و اصلا کمکی به من نمی کند و چون دارای فرزند ۵ ماهه هستم 
از انجام تمام امور منزل به تنهایی عاجزم و نیازمند کمک همسرم 
هستم. لطفا من را راهنمایی کنید که چگونه با همسرم رفتار کنم تا 

کمک من باشد؟
 برای ایجاد انگیزه در شوهرتان از این اصل مهم غافل نشوید که 
باید تمام پیش فرضهای خود درباره این که مردان باید چه چیزهایی 
را بدانند یا توانایی انجام چه کارهایی را باید داشته باشند، دور بریزید. 
شوهرتان را آنگونه که هست بپذیرید. مطمئن باشید که اگر او را همان 
طور که هست و بدون اعمال هر گونه قید و شرطی بپذیرید به بهترین 

شکل ممکن او را برای خود تشویق و تهییج کرده اید.
همان طور که خانم ها علاقه دارند مورد توجه و علاقه شوهرشان 
باشند، مردان نیز به احترام همسرشان نیازمند هستند. همچنین همان 
طور که زنان انتظار دارند عشق و علاقه شوهرشان به آنها بدون هیچ 
قید و شرطی باشد)صرف نظر از اینکه خانه داری یا آشپزی شان خوب 
باشد یا نه و یا صرفنظر از اینکه نسبت به زمان ازدواج شان تغییرات 
ظاهری زیادی کرده باشند(، مردان نیز خواهان احترام بی قید و شرط 

همسرشان هستند.
به شوهرتان اجازه اشتباه کردن بدهید

شاید سخت ترین مرحله کار همین باشد. سریع ترین روش برای 
از بین بردن علاقه و اعتماد به نفس مردان، انتقاد کردن از تلاش و 
کوشش آنها برای کمک به شما در امور منزل است. منظور ما از انتقاد، 
تمرکزهای نامعقول و تندخویانه بر اشتباهات همسراست وگرنه گفتن 
نکات دوستانه و یا نکات انتقادی سازنده معمولا با بروز هیچ مشکلی 
همراه نیست. اگر اصرار دارید که حتما کاری مطابق با دستور العمل 
شما انجام شود، بهتر است از شوهرتان تقاضای کمک نکنید و آن 
کار را خودتان انجام دهید نه اینکه مسئولیتی را بر عهده همسرتان 
بگذارید و بعد دایما وی را تحت کنترل قرار دهید که مسئولیتش را 

چگونه انجام می دهد؟
بر خلاف تصور عامه زنان که معتقدند مردان می توانند ببینند که 
چقدر پر مشغله هستیم، میتوانند ذهن ما را بخوانند، نیازمندی ما را 

ببینند و ... مردان قادر به هیچ یک از این کارها نیستند.
چنانچه همسرتان در انجام مسئولیتهای محوله از شما کمک 
خواست، از هیچ راهنمایی دریغ نکنید اما در غیر این صورت نیازی 
به دخالت دائم شما نیست و بهتر است کمی سکوت کرده و انجام کار 
را بر عهده همسرتان قرار دهید. اگر در رفتارهای همسرتان اشتباهی 
را مشاهده می کنید بلافاصله و با تندی و خشونت مساله را به ایشان 
گوشزد نکنید بلکه در پایان شب و بعد از اتمام فعالیتهای روزانه می 
توانید در یک محیط دوستانه نکات لازم را به شوهرتان تذکر دهید. از 
این طریق نه تنها در هنگام انجام مسئولیتها به همسرتان غر نزده اید 
بلکه فرصت یک آموزش مناسب را به وی داده اید. برای شوهرتان این 

اقدام بسیار دوست داشتنی و شگفت آور خواهد بود و به این ترتیب 
ضمن آنکه رفتار او را اصلاح کرده اید زمینه را برای آنکه در کارهای 

آتی به شما بیشتر کمک کند، افزایش داده اید.
در هنگام تذکر دادن، صحبت خود را با یاد آوری کارها یا فعالیتهایی 
که به خوبی انجام داده است، شروع کنید و سپس در کمال احترام و 

مهربانی نکات اشتباه را گوشزد کنید.
از سعی و تلاش شوهرتان در انجام امور خانه تشکر کنید

کمک و حمایت همسرتان از خود را،) حتی اگر همه چیز آن طور 
که می خواستید انجام نشده است(بدون تشکر باقی نگذارید. با این کار 
او را برای کمک بیشتر به خودتان ترغیب و تشویق می کنید. حتما به 

او بگویید که چقدر کمک شان در انجام سریع کارها موثر بوده است.
موقعیت شناسی خود را تقویت کنید

همسر شما فشارها و سختی های مختلفی از طرف جامعه و محل 
کارش تحمل می کند. همواره مدافع و مشوق و طرفدار شوهرتان 
باشید. در این صورت بدون نیاز به کوچکترین غرولند شوهرتان متحول 
می شود. وقتی شما از همسرتان به خاطر آنچه که هست قدردانی 
می کنید او نیز برای خوشحالی شما از هیچ کاری پرهیز نخواهد کرد.

از شوهر خود توقع ذهن خوانی نداشته باشید
بر خلاف تصور عامه زنان که معتقدند مردان می توانند ببینند که 
چقدر پر مشغله هستیم، میتوانند ذهن ما را بخوانند، نیازمندی ما را 
ببینند و ... مردان قادر به هیچ یک از این کارها نیستند. ممکن است 
شما گرفتار یک شغل تمام وقت پر مشغله، بچه ها، کارهای خانوادگی، 
و خانه داری و ... باشید و به این ترتیب فشار و مسئولیت سنگینی را بر 
دوش خود احساس کنید. در صورت وقوع چنین شرایطی بهتر است 

که محترمانه از شوهرتان بخواهید که کمکتان کند. 
برنامه ریزی داشته باشید. مثلا امروز با همسرتان در مورد تعمیر 
اتو صحبت کنید و توافق کنید که مثلا پنجشنبه که سرش خلوت تر 
است اول این کار را انجام دهید حتی آن را به صورت یادداشت بر روی 

یخچال یا آینه خانه بچسبانید.
سعی کنید تمام کارهای خانه را همین گونه اولویت بندی کنید تا 

کم کم انجام شود.

افراد بسیاری تصور می کنند فراهم نبودن اسباب 
تفریح در جامعه ایرانی عامل گرایش بسیاری از جوانان 
و نوجوانان به مصرف مواد دخانی است، اما به اعتقاد 
کارشناسان واقعیت این است که سطح هیجانی لذت 
از زندگی در جامعه ایرانی بسیار پایین آمده است و به 
تعبیری از زندگی گران لذت می بریم.  به گزارش ایرنا، 
شاید شما نیز جمله معروف »خوب چه کار کنیم، تفریح 
و سرگرمی نداریم« را از زبان بسیاری از کسانی که سیگار 
و قلیان تنها اسباب تفریح شان شده است، در توجیه 
مصرف این گونه مواد مضر برای سلامتی شنیده باشید، 
بخصوص دختران و پسران جوان و حتی نوجوانی که 
رفته رفته قبح مصرف مواد دخانی به خصوص قلیان در 
بین آنها و اطرافیانشان شکسته شده است و این اختراع 
هندی- ایرانی همنشین ثابت محفل آنان شده است. 
بزرگترها نیز آنقدر درگیر تامین مایحتاج زندگی روزمره 
خود شده اند که گویی نسبت به رواج پدیده اسفبار شیوع 
مصرف مواد دخانی در اطرافیان خود بی تفاوت شده اند، 
بی تفاوتی خطرناکی که البته نیازمند بررسی های بیشتر 
و دقیق تر جامعه شناسی است. اما آیا به واقع، نبود تفریح 
و سرگرمی سالم در بین جوانان ایرانی دلیل اصلی مصرف 
مواد دخانی است؟  کارشناسان چنین اعتقادی ندارند و 
به باور آنها، از همین مقدار امکانات محیطی و تفریحی 
ایجاد شده حداقل در سطح شهر تهران بهره کافی برده 

نمی شود و استعمال دخانیات نیز کاهش نیافته است، 
پس مشکل کجاست؟ موسسه گالوپ به عنوان بزرگترین 
از  فهرستی  ساله  هر  که  دنیا  در  آمارگیری  موسسه 
ملت های شاد دنیا را منتشر می کند، در گزارش جدید 
خود اعلام کرد که هفت کشور از 10 کشور شاد جهان 
در منطقه آمریکای لاتین قرار دارند. بیشتر این کشورها 
از منظر شاخص های متداول تناسب زندگی و امکانات 
رفاهی از وضعیت مطلوبی برخوردار نیستند، اما مردمان 
این سرزمین ها تنها با بهره گیری از سرمایه های درونی 
خود توانسته اند در درون خود شادی و رضایت را ایجاد 

کنند و از زندگی بسیار ساده خود لذت کافی ببرند.
این در حالی است که در گزارش موسسه گالوپ برخی 
از کشورهای ثروتمند اروپایی مانند آلمان که ملت های 
آنها از امکانات رفاهی نسبتا بالایی برخوردارند در انتهای 
جدول کشورهای شاد قرار دارند و وضعیت ایران نیز در 
این نظرسنجی قابل تعریف نیست و جایگاه کشورمان هر 
سال در انتهای جدول تنها مقداری بالا و پایین می شود.

اما یک متخصص متخصص علوم اعصاب شناختی با 
بیان این که اگر لذت نبود، نه بقای فرد ادامه پیدا می 
کرد و نه بقای نسل، گفت: اگر مواد دخانی لذت بخش 
نبود، کسی نیز از آن استفاده نمی کرد لذا هرکاری که 
هر موجود زنده انجام می دهد، با نوعی لذت ارتباط 
دارد. دکتر پیمان حسنی ابهریان در گفت و گو با ایرنا، 

با بیان اینکه، مهمترین پارامتر موثر در لذت بردن 'سطح 
هیجان' نام دارد، گفت:هیجان نه تنها در لذت بلکه در 
دیگر احساسات نیز از جمله غم، ترس و شادی از جمله 
پارامترهای اصلی اندازه گیری محسوب می شود.به گفته 
وی، هنگامی که نوشیدن یک معجون و شربت برای 
ما لذت بخش است، این یعنی هیجان ما در سطح این 
شربت متوقف شده است و در صورتی که یک نوشیدنی 
خوشمزه تر از آن را البته در پارامترهایی مشابه بنوشیم 
دیگر از شربت قبلی لذت نخواهیم برد، چراکه هیجان 
ما یک سطح بالاتر رفته و این مسئله همین طور تا بی 

نهایت ادامه پیدا میکند.
 *سطح هیجانات منفی در جامعه ایرانی بالاست

 این متخصص علوم اعصاب شناختی با تاکید بر این 
که متاسفانه سطح هیجانی و لذت بردن در جامعه ایرانی 
برخلاف هیجانات منفی و نابهنجار بسیار پایین است، 
گفت: صرف شام یک فرانسوی یکساعت طول می کشد و 
از دور هم بودن لذت می برند، این درحالی است که میل 
غذا در جامعه ایرانی تنها بر اساس تکلیف و سیر شدن 
است.  دکتر ابهریان افزود: رفتن به محل کار در جامعه ما 
تنها برای پول درآوردن است، یا هنگامی که به پارک و 
سایر مراکز تفریحی می رویم، تنها به خاطر فرزندان است 
و به هیج وجه لذت بردن از زندگی را نیاموخته ایم، این 
در حالی است که جوامع موفق برای انجام کارهای خود 

بسیار ذوق و شوق دارند و از انجام آنها لذت می برند.  
دکتر ابهریان در ادامه با بیان این که متاسفانه در حال 
حاضر تمام منابع لذت بخش فرد معتاد به دخانیات در 
مصرف یک نخ سیگار خلاصه شده است، گفت: مشکل 
اینجاست که مصرف سیگار و قلیان را به عنوان یک عامل 
اختلال جسمی، روحی و رفتاری، تفریح حساب می 
کنیم و اینجا است که دیگر جایی برای لذت های واقعی 
نمی ماند.  وی یکی از دلائل سوق به سمت دخانیات را 
فقر لذت و نبود توانایی استفاده از امکانات در دسترس 
دانست و گفت: ما اگر یاد بگیریم از بسیاری از لذات ارزان 
مانند گشت و گذار در طبیعت، ورزش، در کنار خانواده 
بودن و سینما رفتن لذت ببریم، خیلی از نیازهای روحی و 
روانی ما تامین و برآورده می شود و دیگر نیازی به مصرف 
انواع و اقسام مخدرها به عنوان لذاتی بسیار گران برای 

سلامتی احساس نمی شود. 
  *جامعه ایرانی لذت بردن از زندگی را نیاموخته 

است 
این متخصص علوم اعصاب شناختی در عین حال در 
پاسخ به این سوال که چرا با وجود فراهم شدن امکانات 
ورزشی، تفریحی، رفاهی رایگان حداقل در سطح شهر 
تهران، استعمال دخانیات کاهش نیافته است و از این 
امکانات نیز استفاده لازم نمی شود، گفت: متاسفانه ما یاد 
نگرفته ایم از زندگی و امکانات موجود لذت و بهره لازم 
را ببریم.  دکتر ابهریان با بیان این که مهمترین اصل در 
پیشگیری از اعتیاد لذت بردن از سلامتی است، گفت: 
این درحالی است که پرداخت دو نوع هزینه شامل هزینه 

درمان و همچنین حمل و نقل در فرهنگ ما ایرانیان 
سخت و ملال آور است، یکی پرداخت هزینه درمان 
و دیگری حمل و نقل، به این دلیل که پس از صرف 
هزینه و بازیابی سلامتی می گوید من که سالم بودم تازه 
برگشتم به نقطه اول، چیزی که به من اضافه نشده است! 
این متخصص علوم اعصاب شناختی در ادامه گفت: 
حداقل تا زمانی که شرایط اقتصادی به همین منوال 
است ما باید یاد بگیریم که ضمن مدیریت شرایط موجود 
و دوری از لذات کاذب همچون مصرف سیگار، زندگی 
را با این شرایط تطبیق داده و سطح آگاهی خود از 
لذت بردن در شرایط موجود را افزایش دهیم.  وی با 
بیان اینکه لذات به مراتب مناسب تری از مصرف قلیان 
و سیگار وجود دارد و ما آنها را نیاموخته ایم، گفت: 
کسی که از سلامتی خود لذت می برد و به پارک و 
مراکز تفریحی رفته و ضمن استفاده از هوای تمیز، به 
تماشای مناظر طبیعی می پردازد، هیچگاه این لذت را 
با قلیان و سیگار آلوده نمی کند. این متخصص علوم 
اعصاب شناختی با اشاره به برخی بهانه تراشی ها از سوی 
برخی استفاده کنندگان سیگار و قلیان در جامعه مبنی 
بر این که در جامعه آلوده، دخانیات زیاد است و ورزش 
و امکانات نیست، گفت: این دلائل به هیج وجه برای 
مصرف دخانیات قانع کننده نیست. وی در ادامه با تاکید 
بر این که ما باید لذت های جایگزین بیشتری را برای 
مصرف دخانیات در سطح جامعه تعریف کنیم، گفت: 
این امر به طور حتم نیازمند برنامه ریزی و سرمایه گذاری 

ویژه دولت است. 

باهمسر بی مسئولیتم چگونه رفتار کنم؟خطر های اعتیاد به شبکه های اجتماعی

هنگامی که از زندگی گران لذت می بریم 
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رئیس پلیس فتا استان قم عنوان کرد:

کلاهبرداری در لباس نیکوکار
 شیوه جدید خلافکاران

رئیس پلیس فتا فرماندهی انتظامی استان قم گفت:کلاهبرداران در ماه های خاص 
مانند رمضان با معرفی درگاه های جعلی وجوهاتی را برای کمک به نیازمندان از مردم 

اخذ کرده که هرگز این کمک ها به دست آن ها نمی رسد.
سرهنگ علی موالی در این خصوص  اظهارداشت:در فضای مجازی و همواره در ایامی 
خاص همانند ماه مبارک رمضان شاهد افزایش اقدامات خیرخواهانه برخی از افراد هستیم 
که مجرمان نیز از این فرصت سوء استفاده کرده و تحت عناوینی مانند کمک به ایتام، 
زندانیان و یا نیازمندان اقدام به کلاهبرداری می کنند. به گفته وی افراد سودجو با انتشار 
تصاویری از مستأجران بی خانمان، کودکان بیمار و سرطانی و .... در شبکه های اجتماعی 
تلاش می کنند تا احساسات مردم را تحریک کرده و از این طریق به نیات خود برسند. 
رئیس پلیس فتا استان قم افزود:این افراد وجوهاتی را از طریق درگاه های که معرفی می 
کنند دریافت و متأسفانه این درگاه ها جعلی بوده و هرگز به دست افراد نیازمند نمی رسد. 
سرهنگ موالی گفت:کلاهبرداران با بارگزاری سایت های جعلی ادعا می کنند که کارشان 
خیرخواهانه است اما متاسفانه صحت نداشته و حتی امکان دارد درگاه هایی که بارگزاری 
می شود فیشینگ باشد و اطلاعات حساب های بانکی افراد از طریق فیشینگ دربافت و به 
جای اینکه این وجوهات به نفع افراد نیازمند ضبط شود از این طریق به دست افراد هکر 
برسد. وی افزود: قطعاً حمایت هایی که از ایتام، فقرا و نیازمندان انجام می شود برگرفته 
از مکتب دین اسلام و سیره ائمه معصومین)ع(است، اما متاسفانه با این پیام های جعلی 
و فریبنده به دست افراد نیازمند نخواهد رسید. به گزارش  باشگاه خبرنگاران جوان، رئیس 
پلیس فتا استان قم تاکید کرد: مردم هرگونه کمک به نیازمندان را توسط موسسات شناخته 
شده و دارای مجوز انجام دهند. وی افزود: شهروندانی نیز که قصد دارند از طریق شبکه های 
مجازی وجوهات شرعی، کفاره روزه و یا فطریه را پرداخت کنند سعی کنند از طریق شرکت 
ها و موسساتی اقدام کرده که از طریق رسانه جمعی رادیو و تلویزیون حساب های آنها اعلام 

می شود و از واریز این وجوهات به حساب های نامعتبر و شخصی افراد خودداری شود.

سخنگوی سازمان آتش نشانی تهران  خبرداد:
سقوط وانت به دره امامزاده داوود )ع(

 سه کشته برجا گذاشت 
سخنگوی سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری تهران از سقوط یک دستگاه 
خودرو وانت به دره حاشیه جاده امامزاده داوود )ع( خبر داد و گفت: در این حادثه سه مرد 

3۵، 47 و ۵0 ساله به دلیل شدت جراحات وارده جان خود را از دست دادند. 
سید جلال ملکی در گفت وگو با ایرنا افزود: ساعت 19 و هشت دقیقه روز  چهارشنبه 
هفته گذشته حادثه سقوط یک دستگاه خودرو وانت در دره ارتفاعات جاده امامزاده داوود 
)ع( به سامانه 12۵ اعلام و با توجه به اینکه محل حادثه تحت پوشش سازمان آتش نشانی 
شهر تهران قرار نداشت ، به دلیل صعب العبور بودن محل حادثه ماموران گروه امداد و 
نجات کوهستان سازمان آتش نشانی به محل حادثه اعزام شدند.وی با بیان اینکه آتش 
نشانان حدود پنج کیلومتر به همراه تجهیزات به صورت پیاده مسیر را طی کردند ادامه 
داد: با حضور آتش نشانان مشاهده شد یک دستگاه وانت با سه سرنشین به داخل دره 
سقوط کرده که با کمک مردم محلی هر سه سرنشین این وانت از داخل خودرو خارج شده 
بودند.ملکی خاطر نشان کرد: پس از انجام معاینات پزشکی مشخص شد هر سه سرنشین 
این وانت جان خود را از دست داده اند و آتش نشانان با کمک مردم محلی پیکر بی جان 
این سه فرد را به نزدیکترین پاسگاه انتظامی منتقل کردند.سخنگوی سازمان آتش نشانی 

یادآور شد: علت وقوع این حادثه توسط کارشناسان پلیس راهور در دست بررسی است.

 سرپرست معاونت امداد و نجات جمعیت هلال احمر استان کرمان از پیدا شدن جسد 
مفقود شده کوهنوردی مشهدی پس از ۶ ماه در ارتفاعات کوه هزار کرمان خبر داد. 

محمد حیدری پور در گفت و گو با ایرنا افزود: ۶ ماه قبل خبر مفقودی محمد عباسی  نژاد 
کوهنورد مشهدی در ارتفاعات هزار به هلال احمر استان کرمان اعلام شد. وی با بیان اینکه 
اطلاعات در مورد این کوهنورد در زمینه مسیر و سایر موارد ناقص بود ، گفت: کوهنوردان 
بلافاصله بعد از اعلام مفقودی شروع به تجسس کردند. سرپرست معاونت امداد و نجات هلال 
احمر استان کرمان به وضعیت جوی نامناسب در آن زمان برای پرواز بالگرد بر فراز ارتفاعات 
هزار اشاره کرد و افزود: سگ های تجسس در مرحله بعد وارد عمل شدند، اما بارش برف مانع 

از ردیابی بوی کوهنورد برای سگ ها می شد.
وی اضافه کرد: بعد از فراهم آمدن شرایط جوی تیم تجسس با بالگرد نیز شروع به جستجو 
در منطقه کردند، ولی موفق به یافتن وی نشدند.به گفته وی، عملیات یافتن کوهنورد 
مشهدی حدود یک هفته بعد از فرونشستن برف به دلیل شرایط نامساعد جوی در منطقه 
متوقف شد. حیدری پور گفت: سرانجام بعد از جستجوهای مکرر روز گذشته یک گروه 
کوهنورد در یکی از دره های سخت گذر کوه هزار با جسد کوهنورد مشهدی برخورد کرد.

وی با بیان اینکه وجود برف مانع از متلاشی شدن جسد این کوهنورد شده است، افزود: 
شواهد حاکی از سقوط وی دارد و گردن این کوهنورد نیزآسیب دیده است.به گفته وی، 
جسد این کوهنورد عصر چهارشنبه به پایین کوه انتقال یافت و تحویل مقامات قضایی شد. 
این کوهنورد 2۸ آذر سال 94 در ارتفاعات کوه هزار راین مفقود شده بود.جسد محمد 
عباسی  نژاد کوهنورد مشهدی که عصر چهارشنبه 2۵ آذر سال گذشته به قصد صعود کوه 
هزار به بخش راین از توابع شهرستان کرمان سفر کرده بود پس از ۶ ماه پیدا و تحویل مراجع 
قانونی شد.هیات کوهنوردی کرمان ساعت 20 روز شنبه 2۸ آذر سال 94 مفقود شدن این 

کوهنورد را به تیم امداد کوهستان جمعیت هلال احمر راین گزارش داد.هزار نام کوهی در 
جنوب بخش راین از توابع شهرستان کرمان و بلندترین قله این استان با ارتفاع چهار هزار و 
۵01 متر مربع است.از سوی دیگر حیدری پور از کوهنوردان خواست ،کوهنوردی را ورزشی 
دست جمعی بدانند و تک نفره اقدام به صعود نکنند. سرپرست امداد و نجات هلال احمر 
استان کرمان تاکید کرد: کوهنوردان باید تجهیزات نمایش مکان و موقعیت و سایر امکانات 
مورد نیاز را نیز به همراه داشته باشند.وی با بیان اینکه برخی کوهنوردان در پی یافتن مسیر 
جدید در کوه ها هستند، گفت: اعلام مسیر عبور به سایر اعضای گروه توسط کوهنوردان 

الزامی است. 

 نزاع بین دو طایفه در کهنوج که از سال 93 شروع شده 
است ، روز گذشته منجر به قتل کارمند آموزش و پرورش 

در این شهرستان شد. 
فرماندار کهنوج گفت: مردی حدود 3۵ ساله به نام حمزه 
شهبازی کارمند آموزش و پرورش ناحیه یک بندرعباس 
عصر چهارشنبه گذشته در خیابان شهید میثم کهنوج 

هدف گلوله سه راکب موتورسیکلت قرار گرفت.
شلیک،  از  قبل  قاتلان  افزود:  صمدانی  محسن  سید 
خودرو شهبازی را که در خیابان شهید میثم کهنوج پارک 

شده بود، پنچر کردند.

وی گفت: زمانی که مقتول برای پنجرگیری خودرو 
اقدام می کند، راکب و سرنشینان موتورسیکلت اول به پا و 
بعد به سر وی شلیک می کنند.فرماندار کهنوج بیان کرد: 
شهبازی از کارمندان خوب آموزش و پرورش شهرستان 
کهنوج بود که به دلیل درگیری طایفه ای و بروز یک قتل 
طی سال 93 در طایفه ای دیگر در شهرستان قلعه گنج در 

جنوب استان کرمان، تهدید به قتل شده بود.
وی گفت: مقتول به دلیل تهدید به قتل، کهنوج را به 
مقصد سایر استان ها ترک کرده بود، ولی سرانجام صلح و 
سازشی که به تازگی بین این دو طایفه برقرار شد، خیالش 

را برای حضور در کهنوج راحت کرده بود.
صمدانی افزود: با وجود این صلح و سازش، طایفه مقابل 

از تصمیم خود در مورد قتل شهبازی کوتاه نیامده بود.
حادثه  این  بروز  از  بعد  دقایقی  پلیس  وی،  گفته  به 
قاتلان را شناسایی کرد و شب گذشته نیز شورای تامین 
شهرستان کهنوج به منظور تسریع در دستگیری قاتلان 
و جلوگیری از درگیری طایفه ای بعدی در فرمانداری 

تشکیل شد. 
حراست  مسوول  عنوان  به  ها  سال  شهبازی  حمزه 

آموزش و پرورش کهنوج انجام وظیفه می کرد.

 سخنگوی سازمان آتش نشانی وخدمات ایمنی شهرداری تهران از سانحه رانندگی منجر به 
واژگونی دو دستگاه کامیون حامل لوازم خانگی و مواد شیمیایی در جاده قدیم قم- تهران خبر 
داد و گفت: دراین حادثه راننده هر دو کامیون به دلیل شدت جراحت وارد جان خود را از دست 
دادند.  سیدجلال ملکی افزود: ساعت 13:23 روز پنجشنبه  حادثه برخورد دو خودرو سنگین در 
مسیرجنوب به شمال جاده قدیم قم - تهران )10 کیلومتری حسن آباد( به سامانه 12۵ اعلام و 
با توجه به اینکه محل حادثه تحت پوشش آتش نشانی حسن آباد قراردارد ، ماموران دو ایستگاه 
آتش نشانی به همراه تانکر آب به محل حادثه اعزام شدند.وی با بیان اینکه قبل از رسیدن آتش 
نشانان شهر تهران ، آتش نشانان حسن آباد مشغول عملیات شده بودند ادامه داد: در این حادثه 
یکدستگاه کامیون حامل لوازم خانگی )یخچال( با یک کامیون حامل مواد شیمیایی شامل 

چسب و تینربرخورد کرده و براثر این برخورد هر دو کامیون واژگون شدند.
ملکی با بیان اینکه کامیون حامل مواد شیمیایی براثر واژگونی منفجر و دچار آتش سوزی شده 
خاطرنشان کرد: راننده هردو خودرو درداخل کامیون ها محبوس شده بودند که آتش نشانان 
همزمان با خاموش کردن آتش دو راننده را با کمک آتش نشانان حسن آباد از محل خارج کردند.

وی یادآورشد: راننده حامل کامیون لوازم خانگی که یک مرد 3۵ ساله بود به علت شدت جراحت 
وارده جان باخت و همچنین راننده حامل مواد شیمیایی به دلیل شدت سوختگی زیاد در محل 
جان خود را از دست داد. سخنگوی سازمان آتش نشانی وخدمات ایمنی شهرداری تهران افزود: 
علت وقوع این سانحه رانندگی توسط کارشناسان سازمان آتش نشانی و پلیس راهور حسن آباد 

در دست بررسی است.

در کوه هزار کرمان  رخ داد:

کشف جسدکوهنورد مشهدی پس از 6 ماه 

فرماندار کهنوج  خبرداد:

قتل بر اثر نزاع طایفه ای در کهنوج 

جاده قدیم قم - تهران  باز هم  قربانی گرفت
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رقابت یک »سنّت شکن« با مجسمه »سنّت«
حسن محمدی*

کمپین نویسی انتخاباتی در چندسال اخیر یکی از رازهای موفقیت کاندیداهای انتخاباتی 
است که عالی ترین نمونه کمپین نویسی و اجرای آن را در ایالات متحده آمریکا شاهد 
هستیم. دونالد ترامپ که رقابت انتخاباتی را در حالی آغاز کرد که بسیاری او را تمسخر کرده 
و پیروزی های اش در پرایمری ها را موقتی تلقی می کردن، امروز پس از گذران یک دوره 
موفق فعالیت کمپین انتخاباتی، این سوال در اذهان شکل گرفته است که آیا واقعا ترامپ 

یک رقیب انتخاباتی شکست خورده است؟
برخی ناظران سیاسی ترامپ را یک گزینه دست و پابسته تلقی نمی کنند و معتقدند 
ترامپ به عنوان یک میلیاردرِموفق برخلاف امثال آنتونی رابینزها وقتی موفقیت را تدریس 
می کند خودش نماد آن است به همین روی در میان مردم آمریکا ترامپ نمونه ای موفق 
از موفقیت است و کمپین او نیز توانسته است این موفق بودن را برای جامعه آمریکا جا 
بیاندازد و دقیقا به همین دلیل است که او و کمپین انتخاباتی اش از ابتدای ورود به کارزار 
رقابت های انتخاباتی رقیب اصلی خود را نه رقبای درون حزبی و نه کاندیداهای دموکرات 
ها قرار داد بلکه، رقیب اصلی ترامپ در ادبیات و رفتار انتخاباتی اش شخص اوباماست. 
اوباما اگرچه رقیب انتخاباتی نیست و کاندیدا هم محسوب نمی شود اما چالش با اوباما به 
چالش کشیدن کل سیستم سنتی آمریکاست، همان سیستم و شیوه ای که اوبامای سیاه 
پوست را برجورج بوش پیروز کرد. ترامپ وقتی می خواهد با رقبای انتخاباتی اش همچون 
کلینتون یا سندرز سخن بگوید آنها را تمسخر می کند، کلینتون را »پیرو ناتوان« و سندرز 
را »دیوانه« خطاب می کند همانطور که پیش از این تدکروز را »خالی بند« توصیف می 
کرد اما وقتی روی سخن با اوباما می گشاید به جای تمسخر کردن خیلی جدی از سیاست 
های دولت اوباما در مورد توافق هسته ای با ایران و مذاکرات سازش فلسطین انتقاد می کند 
و یا هنگامی که مساله بیکاری را هدف قرار می دهد، می گوید: »نرخ بیکاری واقعی آمریکا 
20 درصد است، 4 برابر بیشتر از رقم ۵ درصدی تصور شده که از سوی باراک اوباما رئیس 
جمهور ادعا شده است.« او همه رفتارها و اقدامات اوباما را به طور جدی و با منطق خودش 
به چالش می کشد و حتی وقتی اوباما به هیروشیما سفر می کند و بسیاری این سفر را 
سفر صلح تلقی کرده و او را می ستایند ترامپ آن را به شیوه خود به چالش می کشد و 
در حساب توئیتری خود می نویسد: »آیا اوباما زمانی که در ژاپن حضور داشت، هیچ بحثی 
درباره حمله پنهانی به پرل هاربر مطرح کرد؟ هزاران آمریکایی جان خود را )در این حادثه( 
از دست دادند.« در موارد فوق یک نکته نهفته است و آن هم اینکه درحالی که ترامپ خود 
را یک سنت شکن معرفی می کند، هیلاری کلینتون عملا در مسیری گام برمی دارد که 
اساسا خودش مجسمه »سنّت« است. هیلاری کلینتون دوست نزدیک اعراب به ویژه سران 
حکومت سعودی هاست و با آنها رفاقت دیرینه و حتی بیزینس دارد اما ترامپ سیاست 
ورزی اش به عربستان که می رسد می گوید: »آن ها روزی یک میلیارد به جیب می زنند. 
اگر ما نبودیم، عربستان سعودی هم اینجایی که هست، نبود. آن ها اصلا وجود نداشتند. 
آن ها باید به ما پول بدهند. خواه ناخواه، بالاخره از عربستان سعودی حمایت شده است. به 
نظر من، مسئله این است که ما برای این حمایت بهای گزافی پرداخته ایم اما هیچ چیزی در 
قبال آن دریافت نکرده ایم.« درواقع رفتار انتخاباتی ترامپ نشان می دهد که او در موقعیت 
های مشابه با رقبای اش رفتاری متفاوت از خود بروز می دهد که خارج ازعرف است و تا 
امروز پیروزی های ترامپ در پرایمری ها و حتی در برخی از نظرسنجی های ملی میان او 
هیلاری کلینتون بر همین مبنا ارزیابی می شود. اگرچه هیلاری کلینتون پس از اعلام خبر 
زودهنگام پیروزی اش توسط خبرگزاری آسوشیتدپرس و تبریک رسمی اوباما و حمایت 
نانسی پلِوسی در توییتی اعلام کرد که ما باید در ۶ انتخابات پیش رو پیروز شویم اما به 
نظر می رسد رقابت هیلاری – ترامپ رسما آغاز شده است و باید منتظر بمانیم تا در دور 
دوم و نهایی رقابت های انتخابات ریاست جمهوری ایالات متحده آمریکا، مواضع واقعی تر 
و عینی تر این دوکاندیدا را در حوزه های مختلف شاهد باشیم و برمبنای آن آینده بازی 
های ایالات متحده را در معادلات جهانی بررسی نماییم. به هرحال باید در روزهای آتی 
فعالیت های جدید کمپین های انتخاباتی این دوکاندیدا را رصد کرده تا مشخص شود مردم 
آمریکا به ترامپ »سنت شکن« روی می آورند یا به هیلاری کلینتون دل بسته به »سنت« 

و ادامه دهنده راه اوباما.
* کارشناس سیاسی

مجلس تازه نفس و مسیر مهیا 
برای همکاری با دولت

چینش و شرایط سیاسی دهمین دوره مجلس شورای اسلامی، از ظرفیت قابل توجه 
آن برای کنشگری بهینه قانونگذارانه و نظارتی در راستای دستیابی به اهداف کلان کشور 
و اصلاح امور در زمینه های گوناگون نشان دارد. از این رو بستری مهیا برای همکاری و 
همیاری دولت و مجلس به چشم می آید. پس از رقابت های جدی و نفسگیر جریان های 
سیاسی و فراز و فرودها در مسیر انتخابات مجلس دهم، مجلسی تشکیل شد که به نظر می 
رسد ترکیب نیروهای سیاسی آن بیش از پیش به وضعیت مطلوب مردم نزدیک شده است؛ 
مردمی که مشارکت بالای آنان در این دوره از انتخابات، از افزون شدن توجه و حساسیتشان 

نسبت به سرنوشت خانه ملت و تصمیم گیری های آن حکایت داشت.
اکنون به نظر می رسد مسوولان اجرایی هم در کنار مردم نگاه مثبت تری نسبت به 
مجلس دهم دارند چرا که پیش بینی می شود این مجلس از برخی تنش ها و جنجال 
های سیاسی مجلس پیشین به دور باشد. برخی نمایندگان در دوره پیشین مجلس، با 
رویکرد جناحی و سیاست زده خود منافع ملی را به منافع شخصی و گروهی تقلیل دادند 
و توان و زمانی را که باید وقف ایفای وظایف قانونگذاری و نظارتی می شد، صرف دعواهای 
سیاسی و جناحی خود کردند. در مجلس دهم اما به نظر می رسد نمایندگان بخاطر 
اشتراک دیدگاهی که در مورد اولویت های اصلی کشور دارند، بتوانند به دور از دعواهای 
سیاسی روی وظایف نمایندگی خود متمرکز شوند و همیار توانمند دولت در اصلاح و اداره 
امور باشند. یکی از مهمترین وظایف مجلس که در چند سال گذشته مورد کم توجهی 
نمایندگان قرار گرفت، وظایف نظارتی است. پیامدهای نامطلوب ناشی از تضعیف کارکرد 
نظارتی مجلس در سال های گذشته دامن بسیاری از حوزه ها چون اقتصاد را گرفت. در 
چند مجلس گذشته بسیاری از تخلف ها نادیده انگاشته شد و پیگیری های لازم در مورد 
آن ها صورت نگرفت. این در حالی است که قانون اساسی در اصل های 7۶، ۸۵، 90 و 
13۸ خود سازوکارهای نظارتی متعددی برای مجلس شورای اسلامی در نظر گرفته و حق 

تحقیق و تفحص در همه امور کشور را برای مجلس به رسمیت شناخته است. 
با توجه به نکته های یاد شده، مجلس تازه نفس موظف است با به کارگیری همه 
ابزارهای نظارتی خود به ویژه تقویت کمیسیون اصل 90 به عنوان اصلی ترین بازوی نظارتی 
خانه ملت و با بهره گیری از بدنه کارشناسی خود و خرد جمعی نمایندگان، دولت را در 
مبارزه با بی قانونی و رفع نابسامانی در حوزه های سیاسی، اقتصادی، فرهنگی و ... یاری کند. 
قانونگذاری اما مسوولیت مصرح مجلس است که به تعبیر بسیاری از کارشناسان مسیر 
حرکت دولت را ریل گذاری می کند. دولت همواره برنامه های خود را به پشتوانه قوانینی 
پیش می برد که مجلس آنها را به تصویب رسانده است. بر این اساس، نمایندگان باید با 
نگاهی هوشمندانه، اولویت های اصلی کشور را شناسایی کنند و با تصویب قوانین لازم، 
دولت را در ساماندهی حوزه ها و مسایل گوناگون یاری کنند. با توجه به آرایش سیاسی 
مجلس دهم که ترکیبی به نسبت متوازن از نیروهای سیاسی کشور است، به نظر می رسد 
نمایندگان بتوانند با دولت همکاری سازنده ای داشته باشند. این همکاری اما به معنای 
تسلیم مجلس در برابر خواست دولت نیست، بلکه به مفهوم ارتقای کیفی نظرهای موافق و 
مخالف از رویکردی جناحی به رویکردی کارشناسانه و منطقی است. دوری از تقلیل منافع 
ملی به مصالح گروهی و جناحی و پرهیز از سیاسی کاری در مجلس، کمک بزرگی برای 

پیشبرد اهداف دولت است. 

دریــچه

مجلس دهم درحالی از هشتم خرداد ماه زنگ آغازش را به صدا 
درآورد که دیگر اصولگرایان یکه سوار میدان خانه ملت نیستند و 
اصلاح طلبان هم در رقابتی نزدیک موفق به فرستادن گزینه های 

خود به بهارستان شدند.
همین حضور موازی و پایاپای دو جریان است که پیش بینی 
معادلات و جهت حرکتی مجلس دهم را تا حدودی سخت و مبهم 
کرده است. اولین گام این رقابت پایاپی در انتخابات هیات رییسه 
مجلس رقم خورد، رقابتی که سبب شب بعد از 12 سال بازهم اصلاح 
طلبان پایشان به کرسی های هیات رییسه باز شود، هرچند در نهایت 
این اصولگرایان بودند که با چند صندلی اختلاف بر رقیب دیرینه 

پیروز شدند.
اما پیروزی اصولگرایان در انتخابات هیات رییسه مجلس شاید 
بیش از آنکه نتیجه اکثریت بودن این جریان در پارلمان باشد نتیجه 
هم نشینی و همراهی بود که هر دو طیف اعتدالی و تندرو در جریان 
انتخابات هیات رییسه داشتند. دورهم نشستنی که به ابتکار علی 
لاریجانی رییس مجلس اصولگرای دهم با یک شرط مهم یعنی 

»فراگیر« بودن پا گرفت.

ماجرا از کجا آغاز شد؟
از همان روزهای نخست بعد از انتخابات 7 اسفند ماه زمزمه های 
تشکیل فراکسیون اصولگرایان در مجلس آغاز شد. راست گرایان 
اعتدالی راه یافته به پارلمان که می دانستند باید 4 سالِ مجلس 
دهم را در کنار اقلیت پرتعداد اصلاح طلبان بگذرانند از همان ابتدا 
تاکیدشان بر تشکیل یک فراکسیون اکثریت اصولگرا بود تا توان 
رقابت های احتمالی درون پارلمانی با رقیب قُدَر شده را داشته باشند.

حتی آنجا که زمزمه ها به دعوت علنی از علی لاریجانی برای 
حضور در این تشکیلات فراکسیونی رسید، او نیز با شرط و شروط 
باید  اصولگرایان مجلس دهم  فراکسیون  تاکید کرد  و  وارد شد 
»فراگیر« باشد. لاریجانی این پاسخ را به کمیته 7 نفره اصولگرایان 
که اکثریت آنها چهره های نزدیک به پایداری بودند داد و تاکیدش 
بر تشکیل فراکسیونی فراگیر از اصولگرایان بود تا از همان ابتدا فضای 
حساس پارلمان دهم را به هم طیفان اعتدالی و حتی تندرو خود 
گوشزد کند. فضایی که به خوبی حکایت از آن داشت اصولگرایان 
در صورت تفرقه، بازی درون پارلمانی را به رقیب اصلاح طلب واگذار 

خواهند کرد.

اتحاد تاکتیکی اعتدالیون و تندروها در انتخابات هیات 
رییسه مجلس

»فراکسیون ولایت«؛ این عنوانی بود که بعد از شکل گیری مجلس 
دهم و در بحبوبه انتخابات هیات رییسه مجلس دهم رونمایی شد و 
اصولگرایان از اعتدالیون تا پایداری های تندرو ذیل آن قرار گرفتند تا 
بحث بر سر کرسی های هیات رییسه را در قالب این تشکیلات آغاز 
کنند. نتیجه این دور هم نشستن برای اصولگرایان شیرین بود و آنها 
توانستند با اختلاف چند کرسی بر رقیب اصلاح طلبشان پیروز شوند. 
اگر اصلاح طلبان ۵ کاندیدا را به هیات رییسه فرستادند اصولگرایان 
هم موفق به فتح 7 کرسی دیگر آن شدند. مهمتر آنکه علی لاریجانی، 
مردی با برند اصولگرایی با اکثریت قاطع آراء بر کرسی ریاست موقت 

و دائمی این پارلمان تکیه زد.

زنگ تجزیه به صدا درآمد
در لیست پیشنهادی فراکسیون ولایت برای انتخابات هیات 
رییسه نام افرادی چون محمد دهقان، امیرحسین قاضی زاده، احمد 
امیرآبادی،حمیدرضا حاجی بابایی و ...به چشم می خورد که حکایت 
از سهم داشتن تندروها در این لیست بود. در نهایت نیز قاضی زاده 

هاشمی و امیرآبادی موفق به کسب رای شدند.

پایداری ها که در کرسی های ریاست موقت توانسته بودند نایب 
رییسی دوم را هم از آن خود کنند با حذف دهقان در انتخابات هیات 
رییسه دائم و جایگزینی مطهری، زنگ اعتراض و تفرقه را به صدا 

در آوردند.
آنجا که حسین نقوی حسینی که این روزها، پیش آهنگ حرکات 
تندروهای مجلس دهم شده است، با انتقاد از رای نیاوردن برخی 
چهره های پیشنهادی شان در لیست فراکسیون ولایت عنوان کرد: 
»زمانی که فراکسیون با حدود 1۸0 نفر تشکیل جلسه می دهد یعنی 
1۸0 عضو دارد، پس چگونه نامزدهایش 130 رای می آورند، رای ۵0 
نفر دیگر چه شد؟!« نماینده مردم ورامین در مجلس دهم با اشاره به 
اینکه این اتفاقات نشان دهنده عدم کارکرد مناسب فراکسیون ولایت 
است تصریح کرد: اگر قرار به وجود فراکسیون باشد اما در صحن 

نتواند کارکردی داشته باشد به چه دردی می خورد؟
وی در اظهاراتش سیگنال هایی از تفرقه را فرستاد و صراحتا اعلام 
کرد »با توجه به عملکرد نامناسب فراکسیون ولایت قطعا تا یکسال 
آینده شاهد تحولات و رخدادهایی در این فراکسیون خواهیم بود. این 
فراکسیون خود را برای ایجاد تغییراتی در هیات رییسه سال آینده 

آماده خواهد کرد.«
به گزارش خبر آنلاین، این چهره نزدیک به پایداری ها به مثابه 
روش همیشگی این طیف باز هم توپ را به زمین اعتدالیون انداخت تا 
اینگونه خود و طیف همراهش را از نقش داشتن در تجزیه زودهنگام 
فرکسیون ولایت مبرا کند و البته خط و نشان هایی هم برای کرسی 

ریاست سال آینده بکشند.

ماجرای سهم خواهی و تهدیدهای پشت پرده تندروهای 
مجلس دهم

اما آیا این همه ماجرای تجزیه زودهنگام فراکسیون ولایت بود؟ 
مروری بر رفتارهای تندروهای جبهه پایداری در پارلمان های گذشته 
بدون شک احتمالات دیگر را به ذهن می رساند، احتمالاتی از جنس 

»سهم خواهی«های پشت پرده یا خط و نشان کشیدن ها...
آنگونه حشمت الله فلاحت پیشه از اصولگرایان اعتدالی حاضر 
در مجلس دهم صراحتا به این امر اشاره دارد. وی که معتقد است 
فراکسیون ولایت براساس شرایط خاص انتخاب رییس مجلس دهم 
شکل گرفته است، می گوید: »ما امیدوار بودیم که بشود روی مسائل 
دیگر به توافق رسید. امیدوار بودیم تغییر وزن کشی ها باعث تغییراتی 
در موضع گیری های سخت برخی اصولگرایان بشود و  آنها را نرم کند 
اما نشد. یعنی امیدی نیست که بشود این فراکسیون را حفظ کرد.«

وی درخصوص موارد اختلافی بین اعتدالیون و تندروهای اصولگرا 
می گوید: »روی روابط با دولت و ترکیب نامزدهایی که می خواستیم 
برای هیات رییسه به صحن علنی معرفی کنیم، به مشکل خوردیم. 
بعد از آن هم مشکلات بر سر هیات رییسه و روسای کمیسیون ها 
زیادتر شد. به هر حال طیف منتقد دولت چون می گویند که رای آنها 
کمك اصلی برای ریاست آقای لاریجانی بوده باید در این میان برای 
کمیسیون ها سهم خاصی داشته باشند که این مورد پذیرش نیست.«

فلاحت پیشه با ذکر این نکته که پایه این فراکسیون را اصولگرایان 
معتدل گذاشتند و هدف هم آزمودن دوباره شیوه تعامل با طیف دیگر 
اصولگرایان بود، خاطرنشان می کند: »اما آن طرف فکر می کرد چون 
به آقای لاریجانی قرار است در ریاست رای دهد، پس باید ما تسلیم 
بقیه خواسته های آنها باشیم. حال آنکه این رای از سر نداشتن چهره 
بود. صرفا ما نرفتیم و آنها هم از همان اول دنبال آقای لاریجانی بودند. 
اگر چهره داشتند که می آوردند، مثل مجلس هشتم و نهم. لذا این 
جریان قصد داشت به قیمت یك رای بیشتر از وزن عددی اش در 
مجلس نفوذ داشته باشد و رای به  آقای لاریجانی را تبدیل به ابزار 
گروکشی سیاسی کند. ولی ما می گوییم همه چیز باید دموکراتیك 

باشد تا هر جریانی بر اساس وزنش به دستاوردهای سیاسی برسد.«

تلاش تندروها برای مصادره کردن آراء لاریجانی
غلامعلی جعفرزاده نیز در اظهاراتی؛ گفته های فلاحت پیشه 

را مبنی بر مقطعی بودن تشکیل فراکسیون ولایت تایید کرده و 
می گوید: »در ابتدای مجلس ما نیاز داشتیم که برای رئیس مجلس به 
اجماع برسیم ولی بعد از آن دیگر نیازی به این اجماع نداریم و از این 
به بعد هم فراکسیون جدیدی پا می گیرد.« وی در تشریح دلیل این 
تجزیه از ابا کردن برخی نمایندگان اعتدالی برای نشستن دور میزی 
که تندروها نشسته باشند روایت کرده و گفت: »در فراکسیون ولایت 
برخی دوستان پایداری حضور دارند که خط مشی مشخصی دارند 
که موجب می شود بسیاری از نمایندگان مجلس نتوانند با آنها دور 
یک میز جع شوند.« وی که پیش از این خبر از پالایش قریب الوقوع 
در فراکسیون ولایت داده بود، انگیزه جدا شدن از فراکسیون ولایت 
را چنین برشمرده است: »وجود تندروها و استمرار و تهدیدهای آنها 
علیه لاریجانی و سایر نمایندگان و همچنین خط مشی آنها نگران 
کننده است؛ بنابراین ما به این نتیجه رسیدیم که باید فراکسیون 

مستقل خود را تشکیل دهیم.«

باز هم استفاده ابزاری از واژه »ولایت«
اما جعفرزاده از یک تاکتیک سیاسی تندروها هم رونمایی کرده 
و در مورد اینکه چرا معتدلین صبر نکردند تندروهای پایداری از 
فراکسیون خارج شوند و خودشان کلید تجزیه را زدند؟، می گوید: 
»تندروها و پایداری ها از فراکسیون ولایت جدا نمی شوند، کما اینکه 
انتخاب این اسم برای فراکسیون ولایت، چندان مناسب نبود؛ چرا که 
ممکن است این شبهه ایجاد شود که اگر فردی در این فراکسیون 
مخالف یک موضوعی است، بنابراین خدای ناکرده مخالف ولایت 
است! نباید از این روش های ابزاری استفاده کرد و حتی انتخاب 
نام این فراکسیون نیز به روش پوپولیستی صورت گرفته است. ما با 
تندروها تنها در یک موضوع وفاق داشتیم و آن هم ریاست لاریجانی 

در مجلس بود ولی اجازه نخواهیم داد که وی را مصادره کنند.«

فراکسیون سوم متولد می شود؟
شاید همین مواضع و افعال بود که اعتدالیون اصولگرا را به سمت 
اقداماتی پیشگرانه برای جدا کردن سفره خود از تندروهای مجلس 
دهم کشاند تا مقهور اتحاد تاکتیکی که با تندروها آغاز کرده بودند 
نشوند. در همین راستاست که این روزها خبرهای جسته و گریخته 
از تحرکات کاظم جلالی برای تشکیل فراکسیونی اعتدالی که ذیل 
آن از اصولگرا تا اصلاح طلب و مستقلیت اعتدالی قرار گیرد، شنیده 
می شود. بنا بر آنچه در رسانه ها منتشر شد جلسه فراکسیون اعتدال 
در مجلس دهم به ریاست کاظم جلالی برای اولین بار در تالار آیینه 
برگزار شده است و تخمین زده می شود اعضای این فراکسیون به 
140 نفر هم برسد. امری که می تواند کلید »اکثریت« را به دست 
این فراکسیون بدهد. عبدالله رضیان نماینده قائم شهر هم تلویحا 
به تشکیل چنین فراکسیونی که مستقلان مجلس دهم را هم 
زیرپوشش خود قرار دهد اشاره کرده و از تلاش برای تدوین اساسنامه 
این فراکسیون خبر داده است. رضیان البته این را هم گفته است که 
نام فراکسیون نه اعتدالی بلکه »مستقلین« است و وابستگی سیاسی 

آن به معتدلین دو طیف اصولگرا و اصلح طلب می رسد.
به نظر می رسد تندروهای مجلس دهم که اقلیت کوچکی 
را تشکیل می دهند گرچه تلاش داشتند با ذوب کردن خود در 
در  تاثیرگذارتری  و  بیشتر  وزنه  اصولگرایان،  اکثریت  فراکسیون 
معادلات مجلس داشته باشند، اما با سهم خواهی ها و تهدیدهای 
زودهنگامی که آغاز کردند خودخواسته خود را در بحران اقلیت شدن 
قرار دادند. اعتدالیونی هم که بنا را بر مشی مسالمت آمیز با این طیف 
گذاشته بودند، دیگر حاضر نیستند که دور میز فراکسیونی بنشینند 
که این طیف از اصولگرایان هم نشسته اند. امری که بی شک نتیجه 
رفتارهای تفرقه افکنانه این طیف از اصولگرایان در چند مجلس اخیر 

اصولگرایانه بوده است.

ماجرای سهم خواهی پایداری ها از فراکسیون »ولایت« :

ضدحمله اصولگرایان اعتدالی

رونوشت آگهی حصر وراثت
خانم منیر حسین پور فرزند اسماعیل دارای شناسنامه شماره 20۶4 به شرح دادخواست 
به کلاسه 9۵07۶۸ از این دادگاه درخواست صدور گواهی حصر وراثت را نموده و چنین 
توضیح داده است که شادروان اسماعیل حسین پور به شناسنامه شماره 23۶ در تاریخ 
139۵/01/24 در اقامتگاه دائمی خود را فوت نموده است و ورثه حین الفوت آن مرحوم 
منحصر است به: 1 - مصطفی حسین پور فرزند اسماعیل ش.ش 21319 نسبت با متوفی 
فرزند. 2 - محمد حسین پور فرزند اسماعیل ش.ش 03719994۸0 نسبت با متوفی فرزند. 
3 - کبری حسین پور فرزند اسماعیل ش.ش ۵1۶  نسبت با متوفی فرزند.  4 - منیر حسین 
پور فرزند اسماعیل ش.ش 20۶4 نسبت با متوفی فرزند. ۵ - خدیجه حاجی بابائی فرزند 
مرتضی ش.ش ۵ نسبت با متوفی زوجه. اینک با انجام تشریفات مقدماتی درخواست مزبور در 
یک نوبت آگهی می گردد تا هر کسی اعتراضی دارد و یا وصیتنامه ای از متوفی نزد او باشد از 

تاریخ نشر نخستین آگهی ظرف یک ماه به دادگاه تسلیم دارد والا گواهی صادر خواهد شد.
دهقان – رئیس شعبه 40 انحصار وراثت حوزه قضایی شهرستان قم

رونوشت آگهی حصر وراثت
آقای جعفر طبرسی فرزند مرتضی دارای شناسنامه شماره 2۶ به شرح دادخواست به کلاسه 
9۵07۶۵ از این دادگاه درخواست صدور گواهی حصر وراثت را نموده و چنین توضیح داده است 
که شادروان مرتضی طبرسی به شناسنامه شماره 1 در تاریخ 1394/01/1۸ در اقامتگاه دائمی 
خود را فوت نموده است و ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصر است به: 1 - عبداله طبرسی 
فرزند مرتضی ش.ش ۵21 نسبت با متوفی فرزند. 2 - صادق طبرسی فرزند مرتضی ش.ش 
471014۵۶۵2  نسبت با متوفی فرزند. 3 - محمد رضا طبرسی فرزند مرتضی ش.ش 31 
نسبت با متوفی فرزند. 4 - کاظم طبرسی فرزند مرتضی ش.ش ۵۸9۶4  نسبت با متوفی فرزند. 
۵ - جعفر طبرسی فرزند مرتضی ش.ش 2۶ نسبت با متوفی فرزند. ۶ - طوبی طبرسی فرزند 
مرتضی ش.ش 7149 نسبت با متوفی فرزند. 7 - زهرا طبرسی فرزند مرتضی ش.ش 714۸ 
نسبت با متوفی فرزند. ۸ - اسراء طبرسی فرزند مرتضی ش.ش 4۸ نسبت با متوفی فرزند. 9 - 
عالیه طبرسی فرزند مرتضی ش.ش 14 نسبت با متوفی فرزند. 10 - مریم طبرسی فرزند مرتضی 
ش.ش ۵۵۵31 نسبت با متوفی فرزند. 11- آمنه احمدی فرزند علی اصغر ش.ش 142۶۸ 
نسبت با متوفی زوجه.  اینک با انجام تشریفات مقدماتی درخواست مزبور در یک نوبت آگهی 
می گردد تا هر کسی اعتراضی دارد و یا وصیتنامه ای از متوفی نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین 

آگهی ظرف یک ماه به دادگاه تسلیم دارد والا گواهی صادر خواهد شد.
دهقان – رئیس شعبه 40 انحصار وراثت حوزه قضایی شهرستان قم

دوازدهم خرداد ماه بود که بی بی سی فارسی در برنامه های 
خبری خود، از افشای یک سند در رابطه با ارتباط امام خمینی )ره( 

با دولت وقت آمریکا خبر داد.
»پیام محرمانه آیت الله خمینی به دولت کندی، رئیس جمهور 
دموکرات آمریکا، چه بود؟«؛ این همان برنامه ای بود که بی بی سی 
وعده آن را داده بود و در نهایت چهارشنبه شب روی آنتن رفت تا 

پس لرزه های این برنامه به فاصله کوتاه از پخش آن آغاز شود.
بی بی سی فارسی در این گزارش ادعا کرده بود که بر اساس سند 
سری سازمان سی آی ای، »آیت الله روح الله خمینی بعد از چند 
ماه حبس در زندان قصر و حصر در قیطریه تهران در نیمه آبان 
1342 بی سر و صدا به دولت جان اف کندی پیام می دهد تا حملات 
لفظی اش سوءتعبیر نشود زیرا او از منافع آمریکا در ایران حمایت 

می کند.«
براساس گزارش بی بی سی فارسی پیام حدود 10 روز قبل از 
سفر لئونید برژنف، رهبر شوروی به ایران توسط یک روحانی به ظاهر 
غیرسیاسی به نام حاج میرزا خلیل کَمَره ای به سفارت آمریکا در 

تهران می رسد.
شبکه دولتی انگلیس در گزارش خود آورده بود گزارش سفارت 
آمریکا در تهران که حاوی متن کامل پیام آیت الله خمینی است 
هنوز در آرشیو ملی آمریکا در حالت طبقه بندی نگه داشته شده 
است، اما خلاصه ای از پیام در سند اسلام در ایران آمده است. این 

سند در واقع گزارش تحقیقاتی ۸1 صفحه ای سیا - مورخ مارس 19۸0 - است و در آن 
سوابق آیت الله خویی، آیت الله شریعتمداری و آیت الله خمینی هم آمده است. سیا گزارش 
را سال 200۵ از حالت طبقه بندی بیرون  آورد ولی چند قسمت حساس از جمله پاراگراف 
مربوط به پیام آیت الله خمینی را سانسور کرد. در دسامبر 200۸ کتابخانه ریاست جمهوری 
جیمی کارتر نسخه دیگری از سند را به صورت دیجیتالی منتشر کرد که در آن این پاراگراف 

بدون سانسور آمده ولی تا به حال از دید اکثر مورخان و محققان پنهان مانده است.
مهمترین واکنش اما از سوی مقام معظم رهبری در مراسم بیست و هفتمین سالگرد 
اارتحال مام راحل صورت گرفت. ایشان کمتر از 24 ساعت از پخش این مستند، در بیاناتشان 
در حرم مطهر، به انتقاد از سندسازی بی بی سی پرداختند و فرمودند »انگلیسی ها هیچگاه 
دست از خباثت علیه ملت ایران برنداشتند در ادامه همین دشمنی هاست که دستگاه 
تبلیغاتی دولت انگلیس در سالگرد امام بزرگ و مطهر،  با کمک امریکاییها و جعل سند، علیه 

امام راحل ملت ایران تبلیغات می کند.«
اما این ادعای انگلیس، واکنش های مختلفی را در پی داشت، از راست گراهایی چون 
سردار شریف و علی لاریجانی تا چپ گراهایی همچون ابراهیم یزدی. ترجیع بند همه 

اظهارنظرها به گزارش بی بی سی هم »جعلی بودن« اسناد منتشر شده بود.

ابراهیم یزدی: کارتر پیام فرستاد نه امام
ابراهیم یزدی جز اولین افرادی بود که پنجشنبه-13 خرداد- جوابیه ای در رابطه با این 
گزارش بی بی سی منتشر کرد و نوشت: »این سخن نادرستی است. اولاً آقای ]امام[ خمینی 
پیام شخصی برای کارتر نفرستاد بلکه این کارتر بود که پیام فرستاد و آقای خمینی به پیام 
او جواب داد. ثانیاً مبادله این پیام ها برای اولین بار توسط گاری سیک، عضو شورای امنیت 
ملی آمریکا در دولت کارتر، در کتابش   منتشرشد. ترجمه مطلب گاری سیک در باره مبادله 
پیام ها توسط مرحوم سرهنگ نجاتی در کتابش: تاریخ بیست و پنجساله ایران - ازکودتا تا 
انقلاب، جلد دوم انتشارات رسا 1371، ص 27۸ بطور کامل آمده است. گزارش گاری سیک 
از تماس های دیپلماتیک در پاریس و مبادله پیام ها ناقص و بعضاً یکجانبه با مقاصد خاص بود؛ 
بنابراین با درخواست شادروان سرهنگ نجاتی، متن کامل پیام های کارتر و دولت آمریکا به 
آقای ]امام[ خمینی و پاسخ های ایشان را که بطور کامل در دفتر روزانه ام در دوران فعالیت در 
نوفل لوشاتو و همزمان با دیدار ها و مبادله پیام ها، نوشته بودم، در اختیار آقای نجاتی گذاشتم 
که در همین جلد از کتاب ایشان )ص 2۸۸( آمده است. متن کامل تماس های دیپلماتیک 
در نوفل لو شاتو در جلد سوم خاطراتم: »شصت سال صبوری و شکوری- 11۸ روز در نوفل 

لوشاتو« آمده است.«

مؤسسه تنظیم و نشر آثار امام )ره(: ادعای شبکه بی بی سی فاقد وجاهت 
قانونی است

حمید انصاری نیز از جایگاه قائم مقام مؤسسه تنظیم و نشر آثار امام خمینی )ره( به این 
سندسازی علیه امام واکنش نشان داد و  تاکید براینکه گزارش بی بی سی را فاقد وجاهت 
قانونی  است، این اقدام بی بی سی در شب سالگرد رحلت امام را نشان دهنده عصبانیت 

این رسانه ها دانست.

سردار شریف: جعل سند از سوی بی بی سی، نشانه  دشمنی عمیق با امام و 
انقلاب است

دشمنی عمیق بی بی سی با امام و انقلاب نکته ای بود که سردار شریف مسئول روابط 

عمومی سپاه، آن را به عنوان دلیل اصلی ادعای ارسال نامه امام خمینی به آمریکا دانست 
و در این رابطه گفت: اینکه 27 سال بعد از ارتحال امام رسانه ای مانند بی.بی.سی. علیه امام 
سند جعل می کند نشانه ی دشمنی عمیق آنان با امام و انقلاب امام است تا جوانانی که ایام 

حیات امام را ندیده اند تحت تأثیر این القائات قرار گیرند و پرونده ی انقلاب خدشه دار شود.

آیت الله علم الهدی: به امام تهمت زدند
نماز جمعه 14 خرداد اما فرصتی مغتنم بود تا ائمه جمعه نیز به این سندسازی جعلی بی 
بی سی واکنش نشان دهند. آنگونه که آیت الله علم الهدی عضو مجلس خبرگان رهبری، 
این ادعای بی بی سی را تهمتی به امام دانست و تأکید کرد که امام با استکبار کنار نمی آمد، 
تحریف امام از اینجا آغاز می شود، انگلیسی ها فکر کردند مردم مقلد بی بی سی هستند و در 
نزدیکی رحلت امام آمدند یک مشت اراجیف را سرهم کردند و گفتند امام با کارتر و کندی 

رابطه داشته است؛ به امام تهمت زدند.

گری سیک هم به میدان آمد
اما این فقط سیاسیون داخلی نبودند که اسناد بی بی سی را جعلی می دانستند، چه آنکه 
گری سیک مقام سابق آمریکایی که از قضا نامش در سندسازی بی بی سی آورده شده بود، 

هم به میدان اظهارنظر آمد.
این عضو اسبق شورای امنیت ملی آمریکا با بیان این جمله که » هیچکس رابطه ]امام[

خمینی با آمریکا را باور ندارد«، در گفت وگو با خبرآنلاین گفت: اساسا این کار بی بی سی 
توفان در فنجان است. جزئیات آنچه در اوایل انقلاب بین ایران و آمریکا گذشته، به طور کامل 
دست کم به مدت سه دهه در اختیارعموم بوده است و از این منظر انتشار این اسناد، هیچ 

چیز به آنچه که از قبل می دانستیم اضافه نمی کند.

آشنا: مرحوم کمره ای از جانب خود به سفارت آمریکا پیام داده بود
در این میان حسام الدین آشنا مشاور فرهنگی رئیس جمهوری نیز به بخش دیگری 
از این ادعای رسانه ای پرداخت و در گفته هایش به اقدام شخصی مرحوم کمره ای برای 
ارسال پیام به سفارت آمریکا اشاره کرد و گفت: این کار بی بی سی از الطاف خفیه الهی 
است. آن ها اول ادعا کردند که سندی را کشف کرده اند در حالی که ارزش اطلاعاتی آن 
صفر بود و پس از آن بار اطلاعات سنگین ایجاد کردند که در واقع از اطلاعات سواستفاده 
کرده اند. بعدا مشخص شد مرحوم کمره ای به سفارت آمریکا رفته و گفته فلانی پیغامی 

داده است.

حجاریان: شیخ کمره ای در طول حصر امام امکان ملاقات با ایشان را نداشته 
است

در کنار گفته های حسام الدین آشنا، برخی مانند سعید حجاریان از قسمت دیگری 
این داستان پرده برداشته و ضمن رد امکان دیدار شیخ خلیل کمره ای با امام، به این نکته 
اشاره کرد که »در جریان گزارش اخیر بی بی سی ادعا شده که امام از طریق آیت الله شیخ 
خلیل کمره ای پیغامی را به دولت کندی فرستاده است؛ در حالی که نکته مهم در این 
میان آن است که اساسا شیخ خلیل کمره ای در طول حصر امام امکان ملاقات با ایشان 

را نداشته است.«

  فرزند آیت الله کمره ای به دفاع از پدر برخواست
اما تکرار چندین باره نام  آیت الله کمره ای و ابهامات پیرامون نقش وی در این ماجرا در 

نهایت پای خانواده وی را نیز به میان آورد. آنگونه که حجت الاسلام 
والمسلمین ناصرالدین کمره ای فرزند مرحوم آیت الله حاج میرزا 
خلیل کمره ای به دفاع از پدر مرحوم خود برخواست و مباحث مطرح 

شده پیرامون نقش پدرش در این ماجرا را رد کرد.
فرزند آیت الله کمره ای با تکذیب حضور پدرش در سفارت 
آمریکا، از افرادی که اتهاماتی همچون بیان نظر شخصی آیت الله به 
عنوان پیامی به سفارت آمریکا، انتقاد کرد و گفت: »این آقایان فرضیه 
ای مطرح نموده اند به این مضمون که« آقای کمره ای که به سفارت 
آمریکا مراجعه نموده، واقعاً حامل پیام شفاهی از حضرت امام بوده و 

یا نظرات شخصی خود را بیان کرده است. 
لازم به یادآوری است نه این جانب که از نزدیک در جریان تمامی 
مراودات و مکاتبات مرحوم والد بودم و نه هیچکدام از اعضای خانواده 
هرگز به خاطر نداریم که ایشان به سفارت آمریکا مراجعه کرده باشد 

که این خود تهمتی عجیب و بدون سند است.«

لاریجانی: اقدام بی بی سی در انتشار سند جعلی کودکانه 
بود

رئیس مجلس نیز در جلسه علنی روز سه شنبه مجلس، به 
موضع گیری علیه این سند جعلی پرداخت و ضمن کودکانه خواندن 
انتشار این اسناد، این اقدام بی بی سی را اقدامی در جهت ایجاد تردید 

نسبت به مبارزات امام خمینی علیه آمریکا خواند.
جدا از تمام نکات حاشیه ای که برخی از سیاستمداران در رابطه با گزارش بی بی 
سی اشاره کردند، جعلی بودن این گزارش و سند نقطه مشترک تمام این اظهار نظرها را 
تشکیل می دهد، نکته ای که با توافق تمام مردان طیف های مختلف سیاسی داخلی و حتی 

چهره های خارجی همراه شد.

مهاجرانی: سند جعلی است
عطاءالله مهاجرانی، وزیر ارشاد دولت اصلاحات، هم طی یادداشتی در وبلاگ شخصی 
خود ضمن رد ادعای بی بی سی، اسنادی هم که این شبکه به آن استناد کرده بود را تکذیب 

کرد. 
مهاجرانی نوشته بود: متن انگلیسی که درج شده است، هیچ گونه نشانی از اسناد 
کلاسه شده سازمان سیا را ندارد. سند می  گوید، حاج میرزا خلیل  کمره ای پیام آیت الله 
خمینی را به سفارت آمریکا رسانده است. به فرض درستی روایت سیا، این پیام اگر مکتوب 
بود، حتما نشانی از آن در دست بود و در طول این سال ها حتما سازمان سیا به طریقی این 

سند را افشا می  کرد.
در ادامه این یادداشت آمده است: در متن انگلیسی آمده است که آیت الله خمینی توضیح 
داده  اند که ایشان مخالف منافع آمریکا در ایران نیستند؛ اما در برداشت آزاد بی بی سی فارسی 
آمده است: »در نیمه آبان 1342 بی سروصدا به دولت جان اف  کندی پیام می دهد تا حملات 

لفظی اش سوءتعبیر نشود زیرا او از منافع آمریکا در ایران حمایت می کند«. 
بخش نخست این عبارت، »تا حملات لفظی اش...« در متن انگلیسی وجود ندارد و 
درواقع جعلی است. بخش دوم هم در متن انگلیسی به وجه سلبی مطرح شده است و نه 

اثباتی. تفاوت این دو وجه بر اهل دقت پوشیده نیست.

عبدالله شهبازی: اسناد بی بی سی اعتبار ندارد
عبدالله شهبازی، از جایگاه یک مورخ این گزارش را »یکی از سبك ترین نمونه های 
پروپاگاندای سیاسی« خواند. شهبازی در این باره نوشت »آنچه در برنامه »شصت دقیقه« 
بی بی سی فارسی، با اجرای آقای کامبیز فتاحی، پخش شد، در واقع برنامه ای بود برای 
تبلیغ »انقلاب سفید« محمدرضا شاه پهلوی و اصول آن و نیز تقلیل جایگاه امام خمینی در 
سال های 1343-1341 به یك روحانی معمولی و فاقد جایگاه مرجعیت. بحث درباره اسنادی 
است که بی بی سی فارسی مدعی است »تماس های سری« امام خمینی با مقامات دولت های 

کندی و کارتر را بیان می کند.«
اصل سخنان شهبازی به جایی بر می گردد که او به ادعای مکاتبه حضرت امام )ره( با 
دولت کندی در سال 41 و از طریق حاج میرزا خلیل کمره ای اشاره دارد: آنچه بی بی سی 
فارسی به عنوان سند اظهارات میرزا خلیل کمره ای درج کرده سند طبقه بندی شده سیا در 
سال 200۵ نیست و فاقد شماره و مهر »طبقه بندی شده« و »از طبقه بندی خارج شده« 

اسناد رسمی است. 
استناد بی بی سی فارسی به نسخه دیگری از همان سند است در کتابخانه جیمی کارتر 

که در دسامبر 200۸ به صورت دیجیتال منتشر شده است. 
این »سند« نیز گزارش سیا درباره ملاقات با میرزا خلیل کمره ای نیست بلکه پاراگرافی 
است از بولتن تحلیلی ۸1 صفحه ای سیا، مورخ مارس 19۸0 که در آن مشخصات اصل 

گزارش سفارت امریکا در تهران دیده نمی شود. 
بولتن ۸1 صفحه ای مارس 19۸0 سیا، مانند همین گزارش 12 خرداد 9۵ بی بی سی 

فارسی، تحلیلی است درباره تاریخچه تعارض علما با رژیم شاه و علل وقوع انقلاب ایران.

صف آرایی سیاسیون چپ و راست مقابل سندسازی بی بی سی علیه امام )ره( 

طوفان انگلیسی در فنجان

نکتــه
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استاندار قم در پیامی انتخاب مجدد حضرت آیت الله سعیدی را به عنوان تولیت آستان 
مقدس کریمه اهل بیت )س( تبریك گفت.

در پیام سید مهدی صادقی استاندار قم،آمده است:
محضر عالم فرزانه حضرت آیت الله سعیدی)دامت عزه(

تولیت محترم آستان مقدس کریمه اهل بیت)س(
سلام علیکم

خدمت در آستان ملك پاسبان جهان بانوی کرامت، دخت گرامی هفتمین حجت سرمد 
حضرت فاطمه معصومه )سلام الله علیها( افتخاری عظیم و از توفیقات خاصه الهی است که 
در پرتو اعتماد و عنایت رهبر معظم انقلاب اسلامی و برای یك دوره دیگر، نصیب جنابعالی 

شده است.
ضمن تبریك این توفیق ارزنده، امیدوارم در سایه سار حضرت ولی عصر)عج(، پیوسته در 

مسیر تابناك خدمت به زوار و مجاورین آن بانوی با عظمت، موفق و مستدام باشید.

پیام تبریک استاندار قم 
به تولیت آستان مقدس کریمه اهل بیت)ع(

سید مهدی صادقی - استاندار قم

پیام تبریک

نامحــرمانه
بازگشت عزت به صدا و سیما! 

گفته می شود: کمتر از یک ماه از مراسم معارفه عبدالعلی علی عسگری و آغاز رسمی سکانداری 
رئیس جدید رسانه ملی می گذرد. اولین تغییر مدیریتی صورت گرفته رئیس جدید با انتصاب مرتضی 
میرباقری به عنوان معاون سیمای رسانه ملی کلید خورد، مدیر با سابقه ای که معاون سیمای ضرغامی را 
نیز در کارنامه دارد. تغییر مدیریتی دوم نیز در این راستا انتصاب مدیر اسبق شبکه سه سیما و معاون سابق 
سیمای سرافراز یعنی پورمحمدی بود. با این رویکرد اتخاذ شده در رسانه ملی برای انتخاب مدیران ارشد 
رسانه ملی بود که گمانه زنی ها برای بازگشت مدیران عزت اله ضرغامی قوت گرفت. گمانه زنی هایی که 
با گذشت زمان و نگاهی به تغییرات مدیریتی صورت گرفته در صدا و سیما این احتمال را قوت بخشید 
و از فرضیه ای قابل بحث به رویکرد مدیریتی اتخاذ شده درعمل تبدیل شد. به عبارت دیگر انتصاب هایی 
که طی روزهای بعد نیز صورت گرفت عمدتا بازگشت معاونان و مدیران دوره پیشین به پست های خود 
آنهاست. رویکردی که از جهات متعددی می تواند تامل برانگیز باشد. اگرچه گمانه  زنی ها از حضور نیروهای 
تازه نیز خبر می دهند اما موج تغییرات از بالاترین سطح یعنی معاونت سیما آغاز شد. موج تغییراتی که 

می توان آن را »موج بازگشت« دانست؛ »بازگشت سیستم مدیریتی عزت به رسانه ملی«

تکذیب روزه داری 3/5 ساعته در یک روستا
گفته می شود: وزارت گردشگری عمان خبرهای چند روز گذشته درباره سه و نیم ساعته بودن طول 
روزه داری در روستای وکان »در دره مستل در استان« نخل »این کشور را - که در 1۵0 کیلومتری شهر 
مسقط دارد - تکذیب کرده است. واکنش وزارت اوقاف و امور دینی عمان نیز به این خبر چنین بوده است«: 
حتی اگر خورشید در برخی مناطق کوهستانی دیده نشود، به این معنی نیست که طلوع نکرده لذا اهالی 

این روستا باید همزمان با شهروندان عمانی ساکن مسقط روزه  داری خود را آغاز و با آن ها افطار کنند. 
گفتنی است پیشتر در برخی اخبار و گزارش های رسانه ها، از این روستا در عمان به دلیل واقع شدن 
در یک موقعیت خاص جغرافیایی که آفتاب در آن ساعت 11 صبح طلوع و ساعت 2:30 غروب می کند، 
به عنوان کوتاه ترین دوره روزه داری در جهان نام برده و عکس ها و تصاویر زیادی از این روستا و راه های 
منتهی به آن را منتشر کردند. با تکذیب خبر از سوی وزارت اوقاف و گردشگری عمان، مردم ساکن در این 
روستا باید بدون توجه به موقعیت آفتاب و بر اساس ساعات رسمی اذان صبح و مغرب که از رسانه های 

رسمی این کشور اعلام می شود، روزه خود را افطار کنند.

هشدار به هموطنان ایرانی نسبت به اخذ وکیل در امارات 
گفته می شود: سرکنسولگری ایران در دوبی، با انتشار بیانیه ای به ایرانیان مقیم و غیرمقیم در 
این کشور نسبت به اخذ وکیل دادگستری در امارات هشدار داد. متن این بیانیه به شرح زیر است: 
سرکنسولگری جمهوری اسلامی ایران در پی شکایات متعدد هموطنان ایرانی از برخی افراد که تحت 
نام مشاور حقوقی در امارات عربی متحده اقدام به تبلیغ و جلب مشتری کرده و در قبال اخذ پرونده های 
ایرانیان هزینه های گزافی دریافت می کنند به کلیه ایرانیان مقیم و غیرمقیم توصیه می کند با توجه به این 
که بر اساس مقررات، اتباع غیراماراتی اجازه وکالت در محاکم این کشور را ندارند، پیش از هرگونه اقدام و 
استفاده از خدمات حقوقی دفاتر موسوم به وکالت به طور مقتضی از صلاحیت و اعتبار آنان اطمینان حاصل 
کرده و در صورت لزوم از بخش امور اجتماعی نمایندگی جمهوری اسلامی ایران در دوبی راهنمایی های 

لازم را اخذ کنند.

سرکرده داعش مجروح شد
گفته می شود: یک منبع محلی در استان نینوا از زخمی شدن ابوبکر البغدادی سرکرده داعش در 
حملات هوایی به اصطلاح ائتلاف بین المللی خبر داد. پایگاه سومریه نیوز به نقل از این منبع محلی بدون 
ذکر نامش، خبر داد: ابوبکر البغدادی به همراه تنی چند از سرکردگان گروهتروریستی داعش در حملات 
هوایی مرکز تجمع آن ها در مرز عراق و سوریه در غرب نینوا زخمی شده اند. به نوشته این منبع خبری، 
جنگنده های به اصطلاح ائتلاف بین المللی، مقر فرماندهی داعش در نوار مرزی با سوریه در ناحیه الربیعه 
)۶۵ کیلومتری غرب نینوا( را هدف قرار دادند که طبق گزارش ها البغدادی و چند سرکرده دیگر داعش 
که در این مقر حضور داشتند، زخمی شدنداین منبع افزود: حمله فوق بر اساس اطلاعات دقیقی صورت 
گرفت که نشان می داد البغدادی و چند سرکرده گروه تکفیری داعش با یک کاروان خودرو از سوریه وارد 
عراق شده اند. این چندمین بار است که خبر زخمی شدن البغدادی در بمباران به اصطلاح ائتلاف بین 

المللی منتشر می شود.

تولیت آستان مقدس حضرت معصومه )س( ابقا شد 
گفته می شود: حکم ادامه خدمت آیت الله سعیدی در مسئولیت تولیت آستان مقدس حضرت 
فاطمه معصومه )س( از سوی مقام معظم رهبری تمدید شد. به گزارش آستان مقدس حضرت فاطمه 
معصومه )س(، آیت الله سید محمد سعیدی که از سوی مقام معظم رهبری در سال 13۸9 به عنوان 
تولیت آستان مقدس حضرت فاطمه معصومه )س( به مدت ۵ سال منصوب شده بود پس از پایان 
مأموریت ۵ ساله مجدداً ادامه خدمت وی در آستان مقدس حضرت فاطمه معصومه )س( به تأیید مقام 

معظم رهبری مد ظله العالی رسید.

»حبیب«  درگذشت
گفته می شود: حبیب محبیان که چند سال پیش به ایران بازگشته بود، در شمال کشور از دنیا رفت. 
این خواننده و آهنگساز پیشکسوت موسیقی پاپ معروف به »حبیب« که در رامسر زندگی می کرد، صبح 
21 خردادماه بر اثر ایست قلبی درگذشت. حسن عسکری مقدم - مدیر بیمارستان امام سجاد )ع( رامسر 
- صبح روز جمعه )21 خرداد( با تایید خبر درگذشت حبیب محبیان گفت: پس از تماس با اورژانس 11۵ 
و اعزام به منزل حبیب محبیان، وی علایم حیاتی نداشت و بر اثر سکته قلبی فوت کرده بود. به گزارش 
ایسنا، او اظهار کرد: این فرد عمل قلب باز انجام داده بود و اورژانس پس از یک ساعت CPR موفق به احیا 
نشد و برای تایید نهایی مرگ، ایشان به بیمارستان انتقال داده شد. عسکری مقدم گفت: جسد این خواننده 

معروف ایرانی به سردخانه زینبیه رامسر انتقال داده شده است.

تکذیب خبر درگذشت مهدی کروبی
گفته می شود: مدیر روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی خبر بستری شدن و فوت مهدی 
کروبی را در بیمارستان شهدای تجریش تکذیب کرد. اسماعیل رمضان در گفت وگو با ایرنا اظهار کرد: موضوع 
بستری و فوت کروبی که امروز در برخی شبکه های اجتماعی منتشر شده به هیچ عنوان صحت ندارد. برخی 
شبکه های اجتماعی روز پنجشنبه از بستری و درگذشت کروبی به علت ایست قلبی در بیمارستان شهدای 

تجریش خبر داده بودند. 

عفو 7 زندانی ایرانی در امارات 
گفته می شود: هفت زندانی ایرانی در زندان راس الخیمه امارات متحده عربی عفو شدند. در آستانه 
ماه مبارک رمضان و در پی رایزنی سرکنسولگری جمهوری اسلامی ایران در دبی با دیوان حاکم »راس 
الخیمه« همه هفت زندانی ایرانی در زندان این امارت مورد عفو قرار گرفته و به زودی و پس از طی مراحل 
قانونی آزاد و به میهن اسلامی باز می گردند. به گزارش ایسنا، نمایندگی جمهوری اسلامی ایران در دبی 
و امارت های شمالی شامل شارجه، عجمان، رأس الخیمه، ام القوین و فجیره برای آزادی ایرانیان زندانی در 
دیگر امارتها نیز اقدامات حقوقی و کنسولی لازم را انجام داده و در صورت مورد عفو قرار گرفتن آنان، خبر 

آزادی آنها نیز اعلام خواهد شد.

باب اسفنجی پرسپولیس جهانی شد
گفته می شود: روزپنجشنبه سوشا مکانی، دروازه بان سابق پرسپولیس به دلیل نوع پوشش شش 
ماه از حضور در تیم ملی فوتبال محروم شد و این مسئله بازتاب گسترده ای در رسانه های جهان داشت.

روزنامه واشنگتن پست آمریکا در گزارشی با تیتر »فوتبالیست ایرانی »شلوار باب اسفنجی« پوشید. حالا 
محروم شده« این خبر را منتشر کرده و نوشت: یک فوتبالیست ایرانی پس از آنکه ماه گذشته عکس هایی 
از وی منتشر شد که شلوار زرد »باب اسفنجی« به تن داشت، شش ماه از حضور در تیم ملی ایران محروم 
شد. این تصاویر سوشا مکانی را در یک بلوز آبی و شلوار تنگ زرد خال خالی نشان می دهد که رسانه های 
ایران آن را به شخصیت اصلی کارتون باب اسفنجی تشبیه کرده اند. کمیته اخلاق فدراسیون فوتبال ایران 
این نوع پوشش را »نامناسب« خوانده و او را محروم کرد. فاکس نیوز در گزارش خود از تیتر »دروازه بان 
ایران به دلیل تخلفاتی شامل پوشیدن شلوار باب اسفنجی محروم شد« استفاده کرده و به نقل از خبرگزاری 

نیمه رسمی ایسنا به پوشش این اخبار پرداخته است.

بیشترین واژه های سرچ شده در گوگل از آغاز ماه رمضان
گفته می شود: سمبوسه، حلیم و فلافل بیشترین واژه های جستجو شده در گوگل از آغاز ماه رمضان 
تاکنون را به خود اختصاص داده اند.بخش جستجوی گوگل نشان می دهد که دستور تهیه غذاهای 
سمبوسه، حلیم و فلافل بیشترین سرچ را از آغاز ماه رمضان امسال تاکنون داشته اند.سمبوسه که در 
بسیاری از کشورهای حاشیه خلیج فارس و همچنین ایران شناخته شده است، مثلث خمیری معروفی 
است که از سیب زمینی، پیاز و ... پر شده و سرخ می شود.حلیم نیز یک خورشت متشکل از گوشت ، 
عدس و گندم است. حلیم در اصل یک غذای عربی است.بریانی و نان ترکی رتبه های بعدی سرچ گوگل 

را در اختیار دارند.

بر اساس اصلاحیه جدید قانون 
مالیاتهای مستقیم،  مهلت ارائه 
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ارائه نمایند. 

صاحبان محترم مشاغل

روابط عمومی اداره کل امور مالیاتی استان قم

اطلاعیه مهم  مالیاتی

استاندار قم با تاکید بر ضرورت برخورد 
مجاز،  غیر  سازهای  و  ساخت  با  جدی 
خواستار تعامل مسئولان در راستای تحقق 

این مهم شد.
سید مهدی صادقی روز پنجشنبه در 
جلسه ستاد مبارزه با زمین خواری استان 
قم طی سخنانی ضمن قدردانی از اقدام 
زمینه، خواستار  این  در  انجام شده  های 
جدیت بیشتر مسئولان در راستای مقابله با 
افراد متخلف شد. وی با بیان اینکه متولیان 
صیانت از اراضی موظف به اجرای قوانین 
مرتبط با این امر هستند افزود: تعامل و 
همکاری مسئولان در راستای جلوگیری از 
اقدام های خلاف قانون بسیار موثر خواهد 
بود. صادقی با اشاره به اقبال افراد به حضور 
در مناطق خوش آب و هوا، همین امر را 
دلیل بسیاری از تخلف های ساختمانی در 

مناطق روستایی عنوان کرد و بر ضرورت 
جلوگیری از ساخت و سازهای غیر مجاز در 

این نواحی تاکید کرد.
لزوم جذب منابع ملی 

برای حفاظت از محیط زیست قم
استاندار همچنین قبل از ظهر پنج شنبه 
در دیدار رئیس و کارکنان اداره کل حفاظت 
محیط زیست استان قم گفت: اگر آگاهی 
مردم را نسبت به لزوم حفظ محیط زیست 
جهت  این  در  خودشان  آنها  دهیم  ارتقا 
کمک می کنند و بسیاری از مشکلات رفع 

می شود.
که  این  بیان  با  صادقی  مهدی  سید 
ارتقای سطح آگاهی مردم در حفظ محیط 
زیست بسیار مؤثر است، اظهار داشت: اگر 
مردم از لزوم حفظ محیط زیست اطلاع 
کمک  خودشان  مسلما  باشند  داشته 

زیست  محیط  در حفظ  این  و  می کنند 
بسیار مؤثر است. وی بیان داشت: استان 
قم علاوه بر بحث های سیاسی و فرهنگی 
در داشن گونه های متنوع جانوری نیز ویژه 
است. ما باید اعتماد عمومی را جلب کنیم 
تا بتوانیم بهترین عملکرد را داشته باشیم. 
استاندار قم ابراز کرد: درست است که در 
کشور آلودگی هایی وجود دارد که از اراده ما 
خارج است اما با استفاده از امکانات و تغییر 
نگرش آحاد مردم می توانیم روش هایی را 
در پیش بگیریم که از آسیب این آلودگی ها 
تا حدودی در امان باشیم. وی ادامه داد: 
صرف سیاست گذاری ها و عنوان این که 
این کار بد و فلان کار خوب است نمی توانیم 
محیط زیست خود را حفظ کنیم. استاندار 
قم عنوان کرد: یکی از مشکلاتی که ما در 
کشور کمتر شاهد هستیم نبود نیازسنجی 

است اگر نیازسنجی در حضور کارشناسان 
صورت گیرد حس حفاظت از محیط زیست 
افزایش می یابد. وی خطاب به مسئولان 
حفاظت محیط زیست اظهار کرد: سعی 
کنید جذب منابع ملی خود را افزایش دهید. 
۶۵ درصد منابع ملی دورن وزارتخانه ها قرار 
دارد و اگر بتوانید بخشی از این منابع را 
جذب کنید بسیاری از مشکلات محیط 
زیست قم رفع می شود. صادقی بیان کرد: 
ما از بحران مشکلات زیست محیطی که در 
آن قرار داریم نگرانیم. مشکل کمبود آب در 
استان قم نیز وجود دارد و سعی شده تغییر 
الگوی کشت و مسائل دیگری را در استان 
قم داشته باشیم. وی افزود: اگر ما بتوانیم با 
سازمان های مردم نهاد ارتباط بهتری برقرار 
کرده و رسالتی برایشان تعیین کنیم بسیار 

برای محیط زیست سودمند خواهد بود.

استاندار قم تاکید کرد:

برخورد قاطع با ساخت و سازهای غیر قانونی

اخبــار
معاون سیاسی  استاندار قم:

حل معضل حاشیه نشینی 
نیازمند عزم ملی است

معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استانداری قم با اشاره به ضرورت بسیج 
همگانی برای حل آسیب های اجتماعی گفت: حل معضل حاشیه نشینی نیازمند 

عزم عمومی و همکاری و همراهی تمام نهادها و سازمان های مسؤل است.
احد جمالی روز پنجشنبه در جلسه کمیته ارتقاء وضعیت اجتماعی و 
فرهنگی و سلامت استان طی سخنانی با اشاره به معضل آسیب های اجتماعی 
و آثار و تبعات سوء آن برای جامعه تصریح کرد: مدیران باید از تمام ظرفیت 
های کشور برای مقابله با آسیب های اجتماعی و کاهش تبعات آن استفاده 
مطلوب داشته باشند. وی همچنین با تاکید بر اهمیت مشارکت و همراهی 
مردم برای پیشبرد اهداف کلان ملی و استانی اظهار کرد: در طول سال های 
بعد از پیروزی انقلاب اسلامی، هر کجا که مشارکت عموم مردم را داشته 
ایم موفق بوده ایم. جمالی، همکاری و مشارکت مردمی را یکی از مهم ترین 
سرمایه های اجتماعی و از پشتوانه های با ارزش نظام اسلامی برشمرد و با 
تاکید بر ضرورت جهت دهی صحیح به این همکاری ها خاطرنشان کرد: باید 

این سرمایه ارزشمند اجتماعی را حفظ و تقویت کرد.

معاون امور عمرانی استانداری قم:

واحدهای صنعتی پاک در قم مستقر شوند
معاون امور عمرانی استانداری قم گفت: با توجه به شرایط و وضعیت زیست 
محیطی در قم، باید برای استقرار واحدهای صنعتی پاک و بدون آلایندگی در 

این استان تلاش کنیم.
محسن بهشتی روز پنجشنبه در دیدار مدیرکل و کارکنان حفاظت محیط 
زیست استان با استاندار قم گفت: معضلات زیست محیطی از مهمترین چالش 
های پیش روی امروز می باشد و همه کشور را در آستانه بحران قرار داده است. 
وی با اشاره به سیاست های کلان دولت یازدهم برای احیا و بازسازی محیط 
زیست، خاطرنشان کرد: برای اثرگذاری هرچه بیشتر سازمان حفاظت محیط 
زیست باید منابع و اعتبارات لازم در اختیار آن قرار بگیرد و همه دستگاه های 
اجرایی در سیاستگزاری ها و برنامه های خود، این مساله مهم را در اولویت قرار 
دهند. معاون عمرانی استانداری قم با اشاره به معضل پسماندها در استان، از 
اهتمام جدی مسئولان برای رفع این معضل خبر داد و گفت: دفن زباله که در 
حال حاضر در شهر قم انجام می شود، اثرات مخرب زیست محیطی بسیاری 
به دنبال دارد، در حالی که ظرفیت گسترده اقتصادی در بازیافت زباله وجود 
دارد و بخش خصوصی می تواند در این رابطه سرمایه گذاری کند. وی تصریح 
کرد: دفع غیراصولی پسماندهای عفونی و بیمارستانی مخاطرات بیشتری برای 
جامعه به همراه دارد و از دانشگاه علوم پزشکی که متولی سلامت جامعه 
است، انتظار می رود نسبت به دفع اصولی پسماندهای بیمارستانی همکاری و 

مشارکت بیشتری داشته باشد.

شهردار قم عنوان کرد:

لزوم برنامه ریزی آینده نگرانه 
برای پیشرفت شهرها

شهردار قم لزوم برنامه ریزی آینده نگرانه برای پیشرفت شهرها و حرکت 
براساس برنامه را مورد تاکید قرار داد.

دکتر سقائیان نژاد در دیدار رئیس و اعضای شورای اسلامی شهر سلفچگان 
با اشاره به ضرورت ثبات مدیریت برای پیشبرد صحیح و کارآمد برنامه های 
شهری، اظهار کرد: در قم ثبات مدیریت بسیار کم است و این مشکلاتی را در 
پیشرفت و توسعه شهر ایجاد می کند و پیشبرد برنامه های شهر را با مشکل 
روبرو می کند. وی با تاکید بر اینکه همه مجموعه های شهر باید همراه و 
همکار هم باشند، لزوم برنامه ریزی در شهر و تدوین برنامه و آینده نگری در 
فعالیت های شهری را یادآور شد و افزود: نگاه آینده نگرانه در پیشبرد فعالیت 
ها تحقق رشد و توسعه متوازن شهری را میسر می کند. شهردار قم با تاکید بر 
پایدارسازی فعالیت ها با نگاه به آینده خاطرنشان کرد: بعضی اقدامات همچون 
برنامه آینده شهر و آمایش سرزمینی ممکن است در لحظه جلوه خاصی 
نداشته باشد اما در آینده اثرات مطلوبی در شهر می گذارد که باید به این امور 

توجه ویژه داشت.
نیازمند نگاه ویژه مسئولان هستیم

رئیس شورای اسلامی شهر سلفچگان نیز در این دیدار گفت: این شهر 
ظرفیت های فراوانی دارد اما به این اندازه بودجه به آن اختصاص نمی گیرد 
که در این راستا نیازمند نگاه ویژه مسئولان هستیم. حسن شریفی در دیدار 
اعضای شورای شهر سلفچگان با دکتر سقائیان نژاد شهردار قم، پایدار بودن 
مدیریت شهری را مورد تاکید قرار داد و افزود: یکی از مسایلی که مدیریت 
در این شهر را با ناپایداری مواجه کرده، نبود درآمدهای پایدار در شهرداری 
است که ثبات مدیریت را با مشکل روبرو کرده است. رئیس شورای اسلامی 
شهر سلفچگان با اشاره به ظرفیت های این شهر و قرارگیری در مرکز کشور 
و شاهراه 17 استان، خواستار نگاه ویژه به توسعه شهرهای دیگر استان شد 
و گفت: متاسفانه امکانات در این شهر به اندازه ظرفیت های ویژه آن وجود 
ندارد و از زمانی که به شهر تبدیل شده به اندازه لازم بودجه به آن اختصاص 

نگرفته است.

سرپرست امور شهرسازی و معماری شهرداری قم خبرداد:

انجام بیش از 70 درصد تملکات 
اولویت اول محله چهل اختران

سرپرست امور شهرسازی و معماری شهرداری قم گفت: بیش از 70 درصد 
تملکات بخش دارای اولویت اول محله چهل اختران انجام شده و امیدواریم 
تملکات بخش اول تا پایان تیر ماه به اتمام برسد و اولویت دوم نیز در دستور 

کار شهرداری است.
غلامرضا جانقربان با اشاره به توسعه محله چهل اختران و بافت فرسوده آن 
اظهار کرد: بهسازی اطراف حرم مطهر حضرت فاطمه معصومه )س(، بافت های 
تاریخی و میراثی از جمله مواردی هستند که از قبل مدنظر شهرداری بوده 
و نیازمند وجود متولی برای هدایت و مدیریت این بخش از بافت های شهری 
است. جانقربان با بیان اینکه هزار و 74 هکتار میزان بافت فرسوده ای است که 
در مصوبات وزارت راه و شهرسازی وجود دارد، گفت: بنا بر توصیه های شهردار 
قم بافت های تاریخی در برنامه این سازمان قرار گرفت، یکی از این بافت ها 
احیا، بازسازی و بهسازی محله امامزاده چهل اختران است، بخش قابل توجهی 
از تملکات آن بخش انجام شده بود. وی خاطرنشان کرد: بیش از 70 درصد 
تملکات بخش دارای اولویت اول انجام شده و امیدواریم تملکات بخش اول تا 
پایان تیر ماه به اتمام برسد و اولویت دوم نیز در دستور کار شهرداری است. 
سرپرست امور شهرسازی و معماری شهرداری قم عنوان کرد: محله چهل 
اختران دارای طرح جامع بوده و طرح جامع برای این محدوده از شهر به عنوان 
محور تاریخی، زیارتی و میراثی انتخاب شد و طرح در کارگروه کمیسیون امور 
زیربنایی، شهرسازی و شورای برنامه ریزی استان تصویب و به شهرداری ابلاغ 
شد. وی یادآور شد: اکنون طراحی فاز اول پروژه انجام شده و مراحل فاز دو 
طراحی در حال تهیه می باشد و از تیر ماه عملیات اجرایی این پروژه با انتخاب 

پیمانکار آغاز خواهد شد.

مدیر کل آمار، برنامه و بودجه شهرداری قم اعلام کرد:

اجرای سیستم مدیریت پروژه و ارزیابی 
دقیق عملکرد شهرداری قم

مدیر کل آمار، برنامه و بودجه شهرداری قم از اجرای سیستم مدیریت 
پروژه با دقت نظر بسیار بالا خبر داد و گفت: در این سیستم به صورت دقیق 
عملکرد مناطق، سازمان ها و معاونت های شهرداری مورد ارزیابی قرار می گیرد.

مجید محمدرضاخانی با بیان اینکه کنترل پروژه های شهرداری از مباحث 
مهمی است که مورد توجه ویژه قرار گرفته است گفت: باید پروژه های 
شهرداری از نظر زمان، میزان پیشرفت و... مورد بررسی قرار گیرد و در این 
راستا فرآیند کنترل پروژه اجرا می شود. وی افزود: سیستم کنترل پروژه هشت 
ماه است که در شهرداری به اجرا درآمده و در سال 9۵ به صورت کامل به 
مرحله اجرا درآمده است. مدیر کل آمار، برنامه و بودجه شهرداری قم با بیان 
اینکه همه مناطق، معاونت ها و ادارات باید در 2۵ تا 30 هر ماه وضعیت اجرای 
پروژه ها را در سیستم ثبت کنند، گفت: گزارش عملکرد ماهیانه پس از تحلیل 
در هر ماه در اختیار شهردارمحترم، مدیران شهرداری و پرسنل قرار می گیرد.

وی با اشاره به اینکه در راستای مدیریت پروژه های شهرداری و نظارت 
بر عملکرد دوماهه آن، 13 جلسه برگزار شده و مشکلات و موانع سد راه 
پروژه ها بررسی شده و زمینه ایجاد همگرایی مهیا گردیده است، گفت: از 
سوی ناظران معاونت نیز گزارش ارائه شده از سوی مناطق و سازمان ها صحت 

سنجی می شود.

فاطمه  حضرت  مقدس  آستان  تولیت 
معصومه سلام الله علیها گفت: تجربه نشان 
داده هر کاری که از جریان های سیاسی و 
جناحی خارج شده، آثار و برکات مثبت فراوانی 

داشته است.
آیت الله سید محمد سعیدی روز پنجشنبه 
در دیدار مدیر کل، معاونان و مدیران حفاظت 
محیط زیست قم که در سالن محراب حرم 
مطهر برگزار شد، گفت: محیط زیست، فضای 
گسترده ای است که شامل تمامی گسترده 
زمین و آسمان می شود که نشان از گسترده 
بودن و بزرگ بودن این مسئولیت خبر می 
دهد. وی خدمت در عرصه محیط زیست 
را مهم عنوان کرد و گفت: لازمه کار در این 
مسئولیت، داشتن دید وسیع و همه جانبه 

همراه با اعتقادات دینی است. وی با اشاره به  تعالیم اسلامی  
درباره حفظ محیط زیست، گفت: از جمله این دستورات، 
اموری است که بر حاجی، در لحظه احرام، حرام می شود. 
حاجی در این شرایط نمی تواند شکار کند، به گیاهان مسجد 
الحرام صدمه ای بزند، حتی حشرات نیز در این شرایط در 
امان هستند که این احکام نشان از اهمیت موضوع محیط 
زیست است. سعیدی با بیان این که مسلمانان باید چنین 
احکامی را در سایر عرصه های زندگی تعمیم بخشند، گفت: 
ما باید بر حسب وظیفه نسبت به حفظ محیط زیست خود 
اهتمام داشته باشیم و آن را برای آیندگان نگه داریم. وی 
مراقبت از ورود نیافتن محیط زیست به مسائل سیاسی را 
ضروریتی برای موفقیت این سازمان عنوان کرد و گفت: 
محیط زیست مسئله ای عام  است که برای موفقیت در این 
عرصه نباید با مسائل سیاسی همراه شود. تجربه نشان داده 

هر کاری که از جریان های سیاسی و جناحی خارج شده، 
آثار و برکات مثبت فراوانی داشته است. امام جمعه قم بی 
توجهی مردم به محیط زیست را به خطر انداختن زندگی 
خودشان معرفی کرد و گفت: محیط زیست، چیزی نیست 
که خودش بتواند حفاظت از خود را در برابر آلودگی ها و 
تخریب ها حفظ کند، مسئولان باید در کنار تلاش  هایی 
که برای حفظ محیط زیست می کنند، باید کاری کنند که 
همه مردم به این باور برسند که اگر محیط زیست تخریب 
شود، شرایط  زیستی خودشان به خطر می افتد؛ در این 
شرایط نگاه آنها در حفظ محیط زیست متفاوت خواهد شد. 
وی دعوت از مردم برای مشارکت در حفظ محیط زیست 
را ضروری دانست و گفت: هر وقت مردم در امور مشارکت 
داده شوند، با جدیت در صحنه حضور می یابند و سازمان ها 
و مسئولان مربوطه نیز در کنار مردم امور را پیش می برند. 
سعیدی در ادامه با اشاره به شرایط خاص قم نسبت به دیگر 

شهرهای کشور گفت: قم عش آل محمد صلی 
الله علیه و آله است، از این رو شرایط حاکم بر 
آن باید متفاوت با سایر شهرها باشد؛ بنابراین 
مسائل زیست محیطی و رشد صنایع در این 
شهر، متناسب با فرهنگ آن باشد. وی در پایان 
خاطرنشان کرد: همه ما باید بدانیم که محیط 
زیست، امانت الهی است که به وسیله گذشتگان 
به دست ما رسیده و امروزه وظیفه ماست که آن 

را حفظ کنیم و برای آیندگان نگه داریم.

دریاچه نمک بحرانی تر
 از دریاچه ارومیه

استان  زیست  محیط  حفاظت  مدیرکل 
قم نیز در این دیدار گفت: استان قم فقط 1۵ 
محیط بان دارد و از این جهت در تنگنا هستیم 

و باید تعداد آنها را افزایش دهیم. 
سید رحمان دانیالی اظهار داشت: استان قم فقط 1۵ 
محیط بان دارد و از این جهت در تنگنا هستیم و باید تعداد 
آنها را افزایش دهیم. وی ابراز کرد: همه در خصوص مسائل 
زیست محیطی فعالیت می کنند اما متأسفانه این فعالیت ها 

یکجا صورت نمی گیرد و اطلاع رسانی نمی شود. 
مدیرکل حفاظت محیط زیست قم بیان کرد: در جهت 
شناسایی جاذبه طبیعی و گردشگری استان قم اطلس 

طبیعت گردی تا پایان سال جاری آماده می شود. 
وی در ادامه با اشاره به برگزاری پیش همایش ملی اسلام 
و محیط زیست در قم، افزود: اساتید بسیاری از قم برای 
سخنرانی در این همایش در تهران حضور یافتند و با توجه به 
ظرفیت های علمی و فرهنگی بسیاری که در قم وجود دارد با 
حمایت مسئولان می توان این همایش را در قم برگزار کرد. 

آیت الله سعیدی در دیدار مدیر کل محیط زیست استان قم:

حفظ محیط زیست نباید با مسائل سیاسی آمیخته شود

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان قم با تأکید 
بر اینکه باید زمینه توسعه مشاغل خانگی متناسب با 
ظرفیت ها و استعدادهای استان را فراهم کنیم، گفت: شهر 
قم به دلیل اینکه در حوزه صنایع دستی و فرش دستباف 
برجستگی و شهرت دارد می تواند به قطب مهم مشاغل 

خانگی کشور مبدل شود.
نصرالله بازوند، تنوع قومی و فرهنگی را یکی دیگر از 
راه های توسعه و رشد مشاغل خانگی در قم عنوان کرد و 
اظهارداشت: در سال گذشته به رغم محدودیت های منابع 
مالی بیش از ۶ میلیارد ریال وام قرض الحسنه مشاغل 
خانگی به 10۵0 نفر با سود 4 درصد اعطا کردیم. وی با 
تأکید بر اینکه پرداخت وام مشاغل خانگی به هر فردی که 
از دستگاه های مرتبط شغلی مجوز فعالیت داشته باشد، 
تعلق می گیرد، افزود: توسعه مشاغل خانگی یکی از راه های 
مهم کارآفرینی و اشتغال زایی کم هزینه است. بازوند با 
اعلام اینکه در سال گذشته بیش از 13 هزار نفر بیمه شده 
به جمعیت بیمه ای استان اضافه شده است، گفت: از این 

تعداد ۸ هزار نفر از بیمه شدگان جدید و نزدیک به ۶ هزار 
نفر نیز از بازنشستگان تأمین اجتماعی هستند. وی با اشاره 
به اینکه تعداد دریافت کنندگان بیمه بیکاری در سال 94 
به بیش از دو هزار نفر رسید، گفت: این آمار نسبت به سال 

93 رشد حدود 40 درصدی داشته است. 
مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی قم با تأکید بر اینکه 
تعداد دریافت کنندگان بیمه بیکاری نسبت جمعیت 230 
هزار نفری بیمه شدگان استان رقم قابل توجهی نیست، 
گفت: این آمار حتی از عرف بین المللی هم پایین تر استوی 
همچنین در پاسخ به این سئوال که آیا احتمال افزایش 
درخواست کنندگان بیمه بیکاری به دلیل کمبود شغل 
و بهانه های غیرقانونی وجود ندارد، گفت: احتمال تخلف 
و دور زدن قانون در بیمه بیکاری دور از ذهن نیست و در 
پرداخت و اجرای بیمه بیکاری کمیته ای شکل می گیرد که 

اداره کار تنها یکی از اعضای آن است. 
بازوند برای جلوگیری از بیکاری و رشد اشتغال زایی باید 
فرهنگ کارآفرینی رواج یابد، گفت: جای خالی خلاقیت 

و کارآفرینی در رشته های مختلف دانشگاهی به وفور به 
چشم می خورد. وی با انتقاد از تعطیلی برگزاری دوره های 
کارآفرینی در قم گفت: یکی از اقدامات خوبی که در دهه 
اخیر در ارتباط با قشر تحصیل کرده صورت گرفت برگزاری 
دوره های آشنایی با روش های کارآفرینی بود که به تعطیلی 

انجامید. 
مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان قم علت 
تعطیلی برگزاری دوره های کارآفرینی را ایرادهای مالی 
دانست و اظهار کرد: دیوان محاسبات پرداخت هزینه های 
دوره توسط دولت را مجاز ندانست و معتقد بود که برگزاری 
دوره ها باید از طریق بخش خصوصی انجام شود وگرنه در 
آن دوران کمبود اعتباری برای برگزاری دوره ها نداشتیم. 
بازوند با تأکید بر اینکه دوران دانشگاه ها و مؤسسات علمی 
آموزش محور به سر آمده است، گفت: با توجه به شرایط 
اقتصادی کشور باید تمام محتوا و مواد درسی با رویکرد 
کاربردی و قابل تعمیم به جامعه باشد وگرنه وقت جوانان و 

بودجه دولت هدر می رود.

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان قم:

قم می تواند قطب مشاغل خانگی باشد

رییس سازمان جهادکشاورزی استان قم، 
سرانه مصرف شیر در قم را مناسب ندانست 
و گفت: کاهش سرانه مصرف شیر ضررهای 
جبران ناپذیری را بر سلامت جامعه و واحدهای 

تولیدی این محصول وارد کرده است.
محمدرضا طلایی، در خصوص تعطیلی 
برخی واحدهای مجتمع لبن استان قم، 
یارانه شیر و کاهش  با قطع شدن  افزود: 
مصرف، زیرساخت هایی که برای تولید شیر 
ایجاد شده بود از جمله واحدهای گاوداری و 
کارخانجات شیر، به تعطیلی کشیده شد که 
نمونه بارز آن مجتمع لبن استان قم است که 
در حال حاضر بیش از ۵0 درصد واحدهای 

این مجتمع غیر فعال هستند. وی با اشاره 
به کارکرد پروار و شیری بودن گاوداری ها 
افزود: بحث پروار به زمان اقتصادی بودن 
گوشت گوساله و دام بستگی دارد و اگر 
شرایط مهیا باشد دامدار به پروار دام اقدام 
می کنند و اکنون که قیمت گوشت پایین و 
گوساله گران، دامدار اقدامی انجام نمی دهد.

وی با بیان اینکه ۶ درصد گوشت قرمز 
کشور در استان قم تولید می شود، ادامه داد: 
معمولا در دوره یکساله حداقل یک دوره 
تولید گوساله در استان انجام می شود. وی 
مشکلات موجود در بحث گاو شیری را مورد 
توجه ویژه قرار داد و گفت: در استان ۵0 تا 

۶0 درصد مصرف شیر کاهش یافته است و 
زمانی که شیر یارانه داشت وضعیت خوب 
بود ولی امروز که یارانه ندارد و مصرف پایین 
است، تولید نیز به نسبت کاهش یافته است. 
طلایی با ذکر مثالی در خصوص اینکه کسی 
که پروانه 100 راسی را از سازمان دارد ولی 
با ظرفیت تولید 30 درصدی فعالیت می 
کند، گفت: بسیاری از واحدها به دلیل کمی 
مصرف و مازاد تولید عمدتا بهره برداری نمی 
شود که مجتمع لبن نیز جز این واحدها به 
شما رمی رود. وی اظهار کرد: در لبن 40 
تا ۵0 درصد گاوداری های شیری خالی و 
یا با ظرفیت کم در حال فعالیت هستند 

ولی زمانی که رونق بازار شیر مناسب باشد 
این وحدها اقدام به فعالیت می کنند. وی 
در خصوص حمایت های رونق تولید گفت: 
ستادی در استان به ریاست استاندار با عنوان 
ستاد رفع موانع تولید تشکیل شده است 
و دولت امسال مصصم به رفع مشکلات 
واحدهایی  داد:  ادامه  وی  است.  تولیدی 
و  مالی  نقدینگی،  مالیاتی،  که مشکلاتی 
تسهیلاتی دارند دود 1۵ روز است که اطلاع 
رسانی شده تا واحدهایی که مشکل دارند 
بتوانند با ثبت نام در سامانه و شرکت در 
جلسه استانداری که با حضور مجموع بانک 

ها تشکیل می شود مشکلاتشان رفع شود.

رییس سازمان جهادکشاورزی استان قم:

سرانه مصرف شیر در قم مناسب نیست


